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عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: مسئولان امنیتی باید روزنامه صبح ایران
با رصد تحرکات افرادی که اقدام به برهم زدن سخنرانی ها و جلسات 
می کنند، افراد پشت پرده و سرچشمه چنین تحرکاتی را شناسایی 
و با آنها برخورد کنند. آیت الله مسعودی خمینی، درباره پشت پرده 
چنین رفتارها و تلاش ها برای دوگانه سازی بین روحانیت در قم، گفت: 
این مسائلی که گاهی اوقات در قم مشاهده می شود بر دو قسم است 
یعنی مواردی وجود دارد که اعتراض فرد به صورت شخصی بوده و به 
هیچ جریان و گروهی مرتبط نیست اما گاهی اوقات تحرکاتی ریشه دار 

مشاهده می شود که پیگیری آن ها شما را به سرمنشاء و جریان

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: سالانه از ۵۰ واحد صنعتی برای به روز 
کردن تجهیزات و نصب فیلترهای صنعتی برای کاهش آلودگی آنها در این استان حمایت 
می شود. محمود سیجانی با تاکید بر اینکه جلوی ورود صنایع آلاینده به قم گرفته می شود، 
ادامه داد: نباید اجازه داد تا صنایع مزاحم و آلاینده در استان احداث شود ولی از طرفی 
صنایع آلاینده موجود نیز به جای تعطیلی باید برای رفع آلایندگی مورد حمایت قرارگیرند. 
وی با تاکید بر حمایت از واحدهای آلاینده برای به حداقل رساندن میزان آلایندگی واحدهای 
صنعتی در این استان افزود: باید پیش از تعطیلی واحدهای آلاینده،  از آنها در جهت به روز 
رسانی تجهیزات و کاهش آلایندگی حمایت و مهلت لازم در این این زمینه داده شود و در 

نهایت اگر واحدی هیچ اقدامی برای رفع آلاندگی خود انجام نداد، آن واحد را تعطیل کرد.
سیجانی ادامه داد: در چهار ماه نخست امسال ۳۴ واحد صنعتی در استان موفق به ورود

شرکت آب و فاضلاب استان قم توانست با کسب بالاترین امتیاز در ارزیابی های به عمل آمده 
برای سومین سال متوالی رتبه برتر جشنواره شهید رجایی را در مجموع شاخص های عمومی 
و اختصاصی به خود اختصاص داد. به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، 
آیین تجلیل از برگزیدگان عرصه خدمت دستگاه های اجرایی استان قم با حضور استاندار و سایر 
مدیران استان در سالن جلسات استانداری قم برگزار شد. استاندار قم در این مراسم با اهدا 
تندیس و لوح از دکتر علی جان صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم تقدیر 
کرد؛ شرکت آب و فاضلاب در ارزیابی های به عمل آمده توانست بالاترین امتیاز را در مجموع 
شاخص های عمومی و اختصاصی به دست آورد. بهرام سرمست در لوح تقدیر خود خطاب 
به مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم آورده است: کارآمدی و اثربخشی نظام اداری هر 

کشور، عامل مهم و حیاتی در تحقق برنامه های همه جانبه و لازمه توسعه گسترش مناسب

رئیس قوه قضاییه با تاکید براینکه  دلسوزان نظام باید مستند سخن 
بگویند گفت : دستگاه قضایی به هیچ عنوان ظلم به هیچکس را روا 
نمی داند. ما معتقدیم در عین قاطعیت باید عادلانه و بر اساس آنچه 
که منطبق با حق و عدل است، برخورد کنیم، زیرا به اعتقاد ما چنین 
برخوردی است که می تواند امیدها را در جامعه افزون کند. آیت الله 
تسلیت  با  قضاییه  قوه  عالی  شورای  جلسه  در  رئیسی  سیدابراهیم 
فرارسیدن ایام شهادت حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، تصریح کرد: 
همه مظاهر عالی انسانی بر تابلوی عاشورا نقش بسته است. انسانیت، 

شجاعت، شهامت، ایستادگی در راه هدف، عبودیت و بندگی، ایمان، 

در گفت و گو با آیت الله مسعودی خمینی بررسی شد 

 پشت پرده تحرکات ضد روحانیت در قم

رئیس سازمان صمت استان قم:

جلوی ورود صنایع آلاینده به قم گرفته می شود
برای سومین سال پیاپی و با کسب بالاترین امتیاز؛

شرکت آب و شهری حائز رتبه برتر جشنواره شهید رجایی شد

رئیس قوه قضاییه:

دلسوزان نظام باید مستند سخن بگویند

وزیر صنعت،معدن و تجارت ؛

هیچ کمبودی در تأمین کالاهای اساسی 
وجود ندارد

انتقادازتجارت چندصد میلیاردی فیلترشکن ها 

وزیر ارتباطات: مافیای فیلترشکن ها کیست؟

شرایط »کفالت« پدر و مادر در تامین اجتماعی

وقتی پس اندازِ روز مبادا خرج انتخابات می شود 

پولِ »نماینده شدن« را 
از کجا آورده ای؟ 

نگران  مردم  کرد:  تاکید  تجارت  و  صنعت،معدن  وزیر 
تأمین کالاهای اساسی نباشند چرا که بیش از نیاز جامعه 

این کالاها را ذخیره کرده ایم.
اینکه  و  اساسی  کالاهای  ذخایر  درباره  رحمانی  رضا 
گفته می شود شرایط تحریمی بر تأمین مایحتاج مردم در 

ماه های آینده تاثیرگذار خواهد بود، گفت:  در بحث تأمین 
کالاهای اساسی و مایحتاج مردم، ذخایر راهبری داریم که 
آمارها نشان می دهد این ذخایر وضعیت بسیار مطلوبی 
دارند. وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه ذخایر 
کالاهای اساسی بسیار خوب است و اقلامی بیشتر از نیاز 
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علت انفجار در سکوی پرتاب ماهواره فنی بود

سخنگوی دولت: 

استراتژی ایران
 تعهد در مقابل 

تعهد است
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مدیر عامل سازمان ملی زمین و مسکن اعلام کرد

شروط خانه دار شدن در طرح اقدام ملی مسکن

مگر می شود برای انتخابات ریالی خرج نکرد؟
 نماینده مجلس شدن گران است و برای راه یابی به ساختمان هرمی میدان بهارستان باید هزینه های هنگفتی از جیب پرداخت 
شود؛ البته منظور از »جیب« فقط جیب نماینده نیست بلکه می توان برایشان جیب های زیادی تصور کرد از اسپانسرهای مختلف 
تا دست های حمایتی در پس پرده. راست و دروغ پای خودشان اما هستند بعضی از نمایندگان که می گویند مردم برای انکه آنها 
نماینده شان بشوند کمک مالی زیادی کرده اند. از ۱۰۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان؛ رقم هایی است که مجلس دهمی ها می گویند در 
انتخابات برای نماینده شدن هزینه کرده اند. البته آنطور که خودشان می گویند انتخابات برای بعضی از نمایندگان خیلی گران تر از 

این حرف ها تمام شده است و گاهی هم از هزینه های میلیاردی رقیبشان در حوزه انتخابیه روایت می کنند.

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه
 

 در نظر دارد با استناد به ماده 4 آئین نامه مالی شهرداریها و مجوز شماره 5/670/ص مورخ 1398/05/27شورای اسلامی شهر اندیشه عملیات مشروحه ذیل را از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند جهت كسب اطلاع بیشتر و شركت در مناقصه به آدرس مندرج در بند 2 

این آگهی مراجعه نمایند

برآورد اولیه کارشــــرحردیف
)ریال(

سپرده شرکت در 
مناقصه )ریال(

توضیحات

----------۴/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰/۰۰۰/۰۰۰ترمیم و بهسازی زمین های چمن مصنوعی بوستانهای آزادگان و حافظ۱

۱- سپرده شرکت در مناقصه: در راستای اجرای بند 2 ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها سپرده شركت در مناقصه فوق می بایست بصورت ضمانتنامه بانكی به نفع سازمان 
سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه، اسناد خزانه و یا واریز نقدی به حسابجاری سیبا به شماره 0107444713002 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )كد2417( 
تهیه و برابر دستور العمل مندرج در كاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم بذكر است نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند 

سپرده آنان به ترتیب به نفع سازمان ضبط خواهد شد.
2- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی لغایت پایان وقت اداری)ساعت14:30( روزیک شنبه مورخ 1398/06/31  
و محل دریافت آن به نشانی شهرستان شهریار، شهر اندیشه، فاز 5 ، بلوار امیر كبیر ، خیابان شهید تهرانی مقدم  ، ساختمان شماره 2 شهرداری اندیشه ، طبقه اول ، سازمان 

سیما ، منظر و فضای سبز شهری اندیشه می باشد.
۳- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاكات پیشنهاد قیمت خود را كه برابر شرایط مندرج در كاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداكثر تا پایان 
وقت اداری )ساعت14:30(  روزدو شنبه مورخ 1398/07/01به آدرس دبیرخانه سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه به آدرس مندرج در بند 2 تحویل نموده 

و رسید دریافت نمایند.
۴- مدارك لازم جهت دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست درخواست كتبی خود را بعلاوه یك فقره فیش واریزی به حسابجاری 
سیبا به شماره 0107444587001 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )كد2417( بمبلغ 1.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به دبیرخانه 

سازمان تسلیم نمایند. 
۵- هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برندگان مناقصه می باشد.

6- سازمان سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات بدون ذكر دلیل مختار می باشد.
7- تاریخ بازگشائی پاكات مناقصه 1398/07/03 می باشد.
8- دارا بودن رتبه مرتبط و دارای ظرفیت آزاد كار الزامی است.

9- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه ذكر شده است.

ارشاد تنها- سرپرست سازمان سیما منظر  و فضای سبز شهری اندیشه

 تاریخ درج نوبت دوم : آگهي مناقصه عمومي – )نوبت اول( 
۱۳98/۰6/2۰

تاریخ چاپ نوبت اول : 
۱۳98/۰6/۱2

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

و
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اخبار

اززمینخواریتاایرانخواری
در طول سال های گذشته و بویژه سی سال اخیر واژ های - 
رانت خوار ، زمین خوار ، كوه خوار ، ریز خوار و درشت خوار ، 

آدمخوار ، بانک خوار و... زیاد شنیده می شود.
هر یک و هر دسته از این خوارمستان؛ از اعتماد و حمایت های گروه ها و اصحاب قدرت 
و جناح های سیاسی  برخوردار بوده اند و در زمینه خوارش زمین ومعدن و كوه و جنگل و 
... تمامی گروه ها و جریانات سیاسی و دینی سهمی داشته اند و رد پای هر یک از ایشان در 

پرونده های قضایی و وجدان عمومی مشاهده می شود.
اینان جملگی دارای پیشینه آلوده  هستند و اگر محاكمه ای هم در سطح محاكم قضایی 
صورت گرفته و می گیرد محاكمه متهمین نیست بلكه محاكمه بخشی از ساختار كشور 
است كه باعث پیدایش و تقویت مفسدان شده است و نمی توان فساد این دست از مفسدان 

را خارج از بایسته ها و نبایسته های  قبل و بعد از انقلاب اسلامی  ایران جستجو كرد.
زیرا میانگین سنی عموم متهمان و مجرمان گویای این است كه انقلاب در بخشی از 
خروجی خود دچار آفت بوده و محاكمه  چند متهم در دادگاه ها و بی اعتمادی به بسیاری 
از جریانات و اصحاب قدرت در افكار عمومی   به معنای   دادگاهی شدن بخشی از ساختار 
انقلاب توسط بخش راستین و پایدار انقلاب  است و الا اگر برخوردها محدود به چند بانكدار 
و صراف و... بشود و علت العلل مشكلات در پس پرده باقی می ماند ، هر روز خطرناک تر 

از پیش می گردد .
رانت خوارها و زمین خواری ها و... را می توان با دو جلسه دادرسی و صدور احكام قضایی 
از بین برد و كشور را از آسیب آنها ایمن ساخت لكن مشكل رو به رشد »ایران خواری« است 
كه بسان موریانه ای ایران عزیزمان را از درون می جود و تهی می كند و صدای جویده شدن 
ایران را دلسوزان به دیروز و فردای ایران می شنوند و آثار آنرا در روابط حاكمیت و مردم و چهره 
نازیبای زندگی شهروندان می بینند اما دریغ از هیئت حاكمه كه نیم نگاهی به دلایل بروز 
این همه زشتی ها ندارد و با طبیعی خواندن اختلاس و سایرجرائم ؛ نمی خواهد قبول كند 
كه باید خویشتن را ازدرون محاكمه كند و به اصلاح امور بپردازد وبا جدیت راه را برای سالم 
سازی و درمان كجی ها و سستی ها كه این همه هزینه برای كشور بوجود آورده میسر كند .
اگر خورندگان ؛ فقط به خوردن  زمین و پول و كوه و... اكتفا می كردند غصه ای نبود بلكه 
ایران و ایرانی در این یورش ناجوانمردانه مورد حمله گرگان قرارگرفته است . بی اعتمادی 
به رسانه ملی ، عموم گزارشات منتشره از سوی مسئولین ،فاصله گرفتن از اخلاق ملی و 
اسلامی ، ازدست رفتن پایه های دوستی بین حاكمیت و مردم ، كاهش رغبت و علاقه به 
حضور ملی در بحران ها و سختی ها ، گسترش روزافزون مهاجرت و پناهندگی و دهها مورد 
دیگر كه  از یادآوری آن اجتناب می كنم ، نشانه های وحشتناكی از ایران خواری دارد كه اگر 
بیش از این بی توجهی شود و اصلاح ساختار های پایه ای به تاخیر بیفتد سرنوشت سیاهی 
درانتظار ایران عزیزمان می باشد كه در چنین موقعی ، حسرت از دست دادن فرصت های 

اصلاحی بر دل خواهد ماند .
قطعا خوانندگان این سطور انتظارداشتند از » دین خواری « هم به عنوان یک خطر بزرگ 
یاد می كرد لكن از آنجایی كه باور دارم » خورشید دین هرگز غروب نمی كند « دل نگران 
افول دین نیستم زیرا از جمله كجی ها ی برجای مانده از روزهای اول پیروزی انقلاب ، گره 
زدن بقای اسلام به پایداری قدرت حاكمه است درحالیكه چنین ادعایی توهمی بیش 
نیست و با وجود مفاسدی چون ربا و رشوه و دروغ و ... بین ادعا و واقعیت تفاورت از زمین 

تا آسمان است .
دین و مسلمانی میماند  ، دل نگران ایران و ایرانی باشیم.

* حقوقدان و استاد دانشگاه

ضرورتدوریهیاتهااز
سیاستزدگی

تقریبا بعد از دهه 70 شاهد ظهور نسل جدیدی از مداحان 
در ایران بودیم. مداحانی كه در جلسات خود از جناح ها 
و احزاب سیاسی حمایت می كردند. این رفتار مداحان با 

انتقادهای زیادی روبرو شد. البته در این میان برخی از این رفتار مداحان حمایت كردند و آن 
را لازمه جلسات عزاداری اباعبدالله دانستند.

حالا با توجه به این رفتار، سوالی مطرح می شود  كه آیا واقعا یک مداح باید در جلسات 
مذهبی به ویژه در ایام محرم اظهار نظر جناحی كند یا خیر؟

برای پاسخ به این سوال بیان چند نكته لازم است.
اول: مجلس عزاداری امام حسین)ع(  متعلق به مداح، سخنران یا هر فرد دیگری نیست. 
سینه زن، عزادار و مداح در مراسم برابر هستند و هیچكس در این دستگاه بالاتر از دیگری 
نیست. بنابراین مداح و یا سخنران حق ندارد در مجلسی كه به نام امام حسین برگزار 

می شود از روی منبر حرف جناحی بزند
دوم: یک مداح می تواند خارج از جلسه با رسانه مصاحبه كند یا در جمع دوستان خود 
حرف سیاسی بزند مانند هر فرد دیگری اما او نمی تواند از مراسمی كه با پول مردم و با نام 

امام حسین )ع(  تشكیل شده استفاده كند و اظهار نظر جناحی كند.
سوم: بسیاری از مستمعان جلسات مذهبی از طرفداران یک جناح و یا افراد سیاسی 
هستند. یعنی شاید كسی كه در جلسات منصور ارضی و یا سعید حدادیان شركت می كند 
به روحانی رای داده باشد و یا طرفدار خاتمی و احمدی نژاد باشد. سخنان تند مداحان شاید 
باعث شود این افراد به دلیل توهین هایی كه در جلسات می شود دیگر در این هیات های 

مذهبی حضور پیدا نكنند.
چهارم: نیت مردم از حضور در چنین مراسمی استفاده از فضای معنوی آن است. 
بسیاری از كسانی كه در این مراسم ها شركت كنند به این نیت كه ساعتی از مسائل 
دنیوی دور باشند و حالتی عرفانی پیدا كنند و به قول خود هیئتی ها »سبک شوند« در این 
جلسات شركت می كنند. این معنا نشان می دهد كه مردم دوست ندارند نیت آنها كه گریه 

بر مصیبت های اهل بیت است آمیخته به مسائل جناحی به ویژه مسائل انتخاباتی شود.
پنجم: وجه تمایز یک مداح با دیگر افراد جلسه امام در چیست؟ مداح صدای خوبی دارد 
كه دیگران از آن بهره نبرده اند و به این واسطه او تبدیل به اجرا كننده مراسم می شود و دیگران 
گریه كن و سینه زن. در كجای فقه اسلامی آمده است صدای خوب مجوز اجتهاد در امور 

مذهبی و سیاسی است؟
متاسفانه مداحان سیاسی باعث شده اند كه مراسم مذهبی در ایران رنگ و بوی جناح 
زدگی به خود بگیرد. مراسمی كه سال ها توسط مردم برپا و اداره شده است. این رفتارها 

باعث شده كه دیگر هیات های مذهبی هم رنگ و بوی گذشته را نداشته باشند.
نباید اجازه داد شأن والای هیات های مذهبی در حد میتینگ های این حزب و آن جناح 

تقلیل یابد؛ این ستمی آشكار به ساحت قدسی امام حسین )ع( است.

سخنگوی دولت: 

علتانفجاردرسکویپرتابماهوارهفنیبود
سخنگوی دولت علت انفجار در سایت 
فنی  خطای  را  ماهواره  پرتاب  سكوی 
خبری  جریان  یک  گفت:  و  كرد  عنوان 
درصدد القای این بود كه قادر هستند در 
موسسات ما جاسوسی و خرابكاری كنند 

كه كارشناسان ما آن را تایید نمی كنند. 
در  انفجار  درباره حادثه  ربیعی«  »علی 
داد  رخ  اخیرا  كه  ماهواره  پرتاب  سكوی 
گفت: آنچه كه در دولت مورد بحث قرار 
گرفت و مطرح شد این بود كه انفجار در 
سكو بوده و هنوز ماهواره ای به سكو منتقل 
نشده بود و در محل تست بوده و نه عملیات 

پرتاب.
 وی با بیان اینكه در میادین تست مانند 

میادین سمنان معمولًا این آزمایشات صورت می گیرد،گفت: در دنیا حوادثی شبیه به این 
زیاد رخ می دهد. حتی در كشورهای پیشرفته هم انفجارهای متعدد و مهیبی داشته ایم. 

خوشبختانه در این اتفاق از نظر جانی مشكلی نداشتیم كسی كشته نشده است.
 سخنگوی دولت اضافه كرد: علت این انفجار خطای فنی بوده  و كارشناسان در این 
موضوع اتفاق نظر دارند و خود آن هم كاملا مشخص است كه چگونه رخ داده است.  ربیعی 
با اشاره به جریانهای خبری كه حول این انفجار شكل گرفت، اظهارداشت: یک جریان 
خبری درصدد القای این بود كه قادر هستند در موسسات ما جاسوسی و خرابكاری كنند 
كه هیچ كدام از كارشناسان ما بر روی آن صحه نمی گذارند و به نظر می رسد سوء استفاده 

برای قدرت نمایی است.
وی افزود:  ما نمی دانیم چطور رئیس جمهور آمریكا عكس می گذارد و توییت می زند و 
عكس ماهواره منتشر می كند و با ذوق زدگی با موضوع برخورد می كند این هم قابل فهم 
نیست شاید از بی سوژگی درباره ایران است كه مطرح می كند. این امر كاملًا مشخص و 
معلوم است كه بر اثر چه رخ داده و خوشبختانه دانش ما در این زمینه هر روز رو به توسعه 
و گسترش است. پنجشنبه 7 شهریور ماه رسانه های امریكا از جمله رادیو ملی آمریكا، 
خبرگزاری های رویترز و آسوشیتدپرس مدعی شدند كه تصاویر ماهواره ای از مركز فضایی 
امام خمینی)ره( در استان سمنان، نشان می دهد كه ایران بار دیگر در پرتاب ماهواره 
شكست خورده است. بعد از انتشار این خبر دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریكا توئیت 

كرد كه كشورش هیچ نقشی در انفجار سایت موشكی ایران در سمنان نداشته است.
محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بال انتشار تصویر ماهواره 
ناهید یک، نسبت به این خبرها واكنش نشان داد و اعلام كرد: ناهید یک حالش خوب بوده 

و اكنون هم در آزمایشگاه مستقر است.
وی عنوان كرد: این ماهواره اكنون در حال طی كردن مراحل نهایی است و هنوز به منظور 

پرتاب به آسمان به وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تحویل داده نشده است.

مدیر عامل سازمان ملی زمین و مسکن اعلام کرد

شروطخانهدارشدندرطرحاقدامملیمسکن
مدیر عامل سازمان ملی زمین و مسكن گفت متقاضیانی كه تاكنون از امكانات دولتی 

برای تهیه مسكن استفاده نكرده اند می تواند در طرح اقدام ملی ثبت نام كنند.
»علی نبیان«  روز دوشنبه در نشست خبری در سازمان ملی زمین و مسكن در پاسخ به 
ایرنا در خصوص شرایط ثبت نام در طرح اقدام ملی مسكن افزود: فقط كسانی می توانند 

در طرح اقدام ملی مسكن ثبت نام كنند كه فرم )ج( آنها سبز باشد.
وی توضیح داد: بر اساس فرم )ج( هر فردی می تواند یكبار از امكانات دولتی برای 
خانه دار شدن استفاده كند و كسانی كه فرم )ج( آنها قرمز باشد بدین معنا است كه قبلا از 

این امكانات استفاده كرده اند.
نبیان اضافه كرد:زمان و چگونگی ثبت نام از طریق اداره كل راهداری و شهرسازی هر 

استانی اعلام خواهد شد.
وی همچنین خبر داد كه تمامی افرادی كه در صندوق پس انداز یكم مسكن برای دریافت 
تسهیلات خرید خانه سرمایه گذاری كرده اند می توانند در طرح اقدام ملی صاحبخانه 
شوند. مدیر عامل سازمان ملی زمین و مسكن از انعقاد تفاهم نامه با بانک مسكن برای 
انتقال وام صندوق پست انداز یكم )خانه اولی ها( به طرح های مشاركتی ساخت خانه خبر 
داد و گفت: متقاضیان دریافت تسهیلات از این صندوق،  وام خود را در اختیار ساخت 

خانه در طرح اقدام ملی قرار می دهند.
معاون وزیر راه و شهرسازی به ارائه گزارشی از طرح اقدام ملی پرداخت و گفت: هدف از 
این طرح كاهش دغدغه خانه دار شدن است. بر همین اساس مقدمات ساخت٤٠٠ هزار 
واحد مسكونی فراهم شده است كه٢٠٠ هزار واحد آن  در شهرهای جدید ساخته می شود 
و شركت بازآفرینی شهری و بنیاد مسكن نیز در شهرهایی كه صاحب زمین هستند اقدام 

به ساخت بقیه این خانه ها خواهند كرد.
وی ادامه داد: سازمان ملی زمین و مسكن نیز وظیفه تامین زمین را در استان هایی دارد 

كه سازمان های متولی اجرا،  زمین ندارند.
وی خبر داد كه در همین راستا تاكنون هزار و ٥٠ هكتار زمین برای حل مشكل حاشیه 
نشینی در چابهار در اختیار شركت بازآفرینی شهری قرار گرفته است و به نام این شركت 

سند خورده است.
نبیان به سیل بهار امسال در لرستان اشاره كرد و گفت: تاكنون ٤ هكتار زمین در پل 
دختر، ١٠ هكتار در معمولان و ٦ هكتار در خرم آباد زمین برای ساخت مسكن سیل زدگان 

در اختیار بنیاد مسكن قرار داده ایم.
نبیان ادامه داد: علاوه بر اینكه برای ساخت خانه در طرح اقدام ملی زمین در اختیار 
سازمان ها قرار داده ایم،  مسئولیت جدیدی برای خود تعریف كردیم و آن اینكه تامین 
زمین را فقط برای بخش دولتی اختصاص ندهیم بلكه به انبوه سازان و سایر مجموعه های 
اقتصادی نیز زمین برای ساخت خانه با شرایط خاص و در راستای هدف خانه دار شدن 
مردم قرار دهیم. وی خبر داد كه طرح مشاركتی این سازمان با هدف تسریع در روند 

ساخت و ساز است كه در جلسات مختلف با انبوه سازان بررسی شده است.
نبیان اضافه كرد: در همین راستا هزار هكتار زمین در حال آماده سازی و طی مقدمات 

برای انتقال به طرح اقدام ملی برای ساخت مسكن است.
وی مراحل آماده سازی زمین را قطعه بندی، جدول بندی و... و. اعلام كرد و گفت: به 

محض تحویل این زمین ها سازندگان می توانند شروع به ساخت مسكن كنند.
نبیان در خصوص اینكه چه تضمینی وجود دارد كه سازندگان در طرح مشاركتی خانه ها 
را به موقع به متقاضیان تحویل ندهند، گفت: اگر شریک ما )سازنده( خانه را طی دو 
سال به خریدار تحویل ندهد جریمه می شود، ضمانت نامه هایی نیز برای محكم كاری در 

قراردادها در نظر گرفته شده است.

سفیر ایران در بغداد:

ارززائراناربعیندرعراقپرداختنشود
 سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد گفت: توزیع ارز در داخل عراق مشكل زائران را 

حل نمی كند از این باید از این كار اجتناب كنیم.
»ایرج مسجدی« در نشست ستاد مركزی اربعین كه در وزارت كشور برگزار شد، با تاكید بر 
اینكه باید ارز را در داخل كشور بین زائران توزیع كنیم، اظهارداشت: سال گذشته موضوع 
توزیع ارز در داخل عراق كمی شیرینی اربعین را ازبین برد؛ از این رو این امر باید امسال 
اصلاح شود. وی با بیان اینكه اگر زائر 100 تا 200 دینار همراه خود نداشته باشد در عراق 
دچار مشكل می شود، تصریح كرد: باید مشكلات ارز هم حل شود. اگر بتوانیم ارز را با 
قیمت مناسب در اختیار زائران قرار دهیم اقدام بزرگی انجام داده ایم. معاون وزیر كشور با 
بیان اینكه زائر ما در اربعین نیاز به امنیت و امكانات دارند، گفت: اگر برای خدمات دهی با 
زائران ایرانی در عراق برنامه ریزی و مدیریت نشود، با مشكل روبه رو خواهند شد. مسجدی 
با اشاره به اینكه باید از ظرفیت های مردمی در بخش موكب ها، تغذیه و حتی حمل و نقل 
استفاده شود، خاطر نشان كرد: مسئله انتظامات، امنیت، بیمه، ارز، بخشی از حمل و نقل 

و هماهنگی با دولت عراق هم وظیفه حاكمیتی است.
نیاز داریم،  اتوبوس در مسیر تردد زائران در عراق  اینكه 2 هزار دستگاه  بیان  با  وی 
گفت: امسال همه تلاشمان را به كار میگریم كه اربعینی با شكوه تر و با امنیت بیشتر داشته 
باشیم. سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد با بیان اینكه پیش بینی می شود امسال 
حدود سه میلیون زائر از عراق به وارد ایران شوند، گفت:  آنان زائر امام رضا )ع( هستند از 

این رو باید مورد احترام قرار گیرند.

وزیرکشور: 

احرازهویتنامزدهایانتخاباتالکترونیکی
انجاممیشود

انتخابات  شدن  الكترونیكی  بحث  و  برگزاری  نحوه  درخصوص  گفت:  كشور  وزیر 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی هماهنگی های لازم صورت گرفته، بنابراین 

امیدواریم كه احراز هویت ها امسال به صورت 100 درصد الكترونیكی انجام شود.
"عبدالرضا رحمانی فضلی" روز دوشنبه در جمع خبرنگاران ضمن ابراز خرسندی از 
حضور در جمع مردم گیلان جهت تكریم مصطفی سالاری استاندار پیشین و معارفه 
ارسلان زارع استاندار جدید ، اظهار داشت: از خداوند برای این دوستان آرزوی توفیق 
در خدمتگزاری شایسته به مردم را دارم.  وی در پاسخ به سوالی در خصوص آخرین 
اقدامات برای برگزاری انتخابات تصریح كرد: همه مقدمات برای برگزاری هرچه باشكوهتر 
انتخابات فراهم شده و هماهنگی های لازم با همه دستگاه ها از جمله شورای نگهبان 
و دستگاه های امنیتی و تبلیغی نیز صورت گرفته است.  رحمانی فضلی ادامه داد:در 
خصوص نحوه برگزاری انتخابات و بحث الكترونیكی آن هماهنگی های لازم انجام شده 
است كه ان شاءالله امسال احراز هویت ها به صورت 100 درصد الكترونیكی انجام شود 
كه گام بسیار مهمی است.  وزیر كشور تصریح كرد: در سایر موارد انتخابات الكترونیک 
نیز توافقاتی حاصل شده كه به نسبت توافق ،كارها را پیش خواهیم برد  و امیدواریم با 
همكاری همه دستگاه های مربوطه بتوانیم انتخابات سالم و قانونی در فضای امن و با 

مشاركت بالا داشته باشیم.

محمد جواد ظریف: 

همکاریهایایرانوروسیههمهجانبهوبه
نفعهمهاست

وزیر امور خارجه ایران اعلام كرد: همكاری های تهران و مسكو همه جانبه است و قطعا 
به نفع ملت های دو كشور، منطقه و جهان خواهد بود.

محمدجواد ظریف روز دوشنبه در كنفرانس خبری مشترک با همتای روس خود در 
روسیه گفت: كمیسیون همكاری های مشترک دو كشور نقش ویژه در گسترش روابط دو 
كشور داشته است و امروز همراه من وزیر انرژی ایران نیز به روسیه آمده است و با همتای 
روس خود برای گسترش اقدامات تبادل نظر خواهد كرد. وی گفت: روابط ما و روسیه 
در سطح قابل قبولی است هر چند كه آمریكایی ها برای آنان، چینی ها و دیگر كشورها 
موانعی ایجاد كرده اند، همكاران من به فرانسه رفته اند تا تعهدات سه كشور اروپایی در 
برجام را بررسی كنند. ظریف اظهار داشت: اقدامات مرحله سوم را اگر اروپایی ها نتوانند 
در تاریخ معین به تعهدات خود عمل كنند، قطعا اجرا خواهد شد اما بارها گفته ایم هر زمان 

اروپایی ها برجام را كامل اجرا كنند ما هم آمادگی داریم آن را كامل انجام دهیم.

معاون وزیر کشور:

هر2روزمعادلسقوطیکهواپیمایفوکر
تلفاتجادهایداریم

معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر كشور گفت: در حال حاضر شاهد 
جانباختن روزانه 45 نفر در تصادفات جاده ای هستیم و هر 2 روز معادل سقوط یک 

هواپیمای فوكر تلفات جاده ای داریم.
مهدی جمالی نژاد روز دوشنبه در نشست فصلی مدیران عامل سازمان های پایانه های 
مسافربری شهرداری ها اظهار داشت: در حوزه مدیریت پایانه های مسافربری حمل و 
نقل عمومی همچون برخی دیگر از عرصه های مدیریت شهری، نیازمند تحول جدی 

هستیم.
وی اعلام كرد: در بحث پایانه ها و مدیریت آنها همراه با تحولات شهری حركت نكرده ایم 
و چند سالی است كه در این حوزه نگاه نو و تحولات را كمتر شاهد بودیم؛ بنابراین نیازمند 

نگاه نوآورانه و خلاقانه هستیم كه بسیار می تواند كمک رسان در این حوزه باشد.
معاون عمرانی وزیر كشور گفت: اگر كمیته ای مشترک بین پلیس سازمان شهرداری ها 
و دهیاری ها و اتحادیه پایانه های مسافربری شهرداری ها باشد و در یک بازه زمانی كوتاه 

این كار انجام شود، بسیاری از مشكلات در این حوزه حل می شود.
وی تاكید كرد: بر این اساس یک ضرب الاجل می گذاریم كه تا پایان سال این كمیته 

فعال شود و پایه گذار مقدمات ابتكاری و نوین در این زمینه باشد.

رئیس قوه قضاییه با تاكید براینكه  دلسوزان نظام باید 
هیچ  به  قضایی  دستگاه   : گفت  بگویند  سخن  مستند 
عنوان ظلم به هیچكس را روا نمی داند. ما معتقدیم در عین 
قاطعیت باید عادلانه و بر اساس آنچه كه منطبق با حق و 
عدل است، برخورد كنیم، زیرا به اعتقاد ما چنین برخوردی 

است كه می تواند امیدها را در جامعه افزون كند.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه 
قضاییه با تسلیت فرارسیدن ایام شهادت حضرت اباعبدالله 
انسانی  عالی  مظاهر  همه  كرد:  تصریح  )ع(،  الحسین 
انسانیت، شجاعت،  تابلوی عاشورا نقش بسته است.  بر 
شهامت، ایستادگی در راه هدف، عبودیت و بندگی، ایمان، 
دشمن  معرفت،  بصیرت،  توكل،  صبر،  شهادت،  جهاد، 
شناسی، دشمن ستیزی، عدالت، برادری، گره گشایی از 
زندگی مردم، اقامه صلوه، ایتای زكات، امر به معروف و نهی 
برای همه  از جمله مهم ترین درس های عاشورا  از منكر، 

نسل ها و عصرهاست.
وی با بیان اینكه عاشورا یک حادثه زودگذر نبوده و امروز 
باید در متن زندگی انسان معاصر باشد، افزود: از جلوه های 
از  كه  كسانی  لذا  است؛  زندگی  در  امید  عاشورا،  مهم 
تبهكاری، فساد، استكبار و ظلم به ستوه آمده اند، با ابتنا به 

عاشورا می توانند با امید زندگی كنند.
وی با اشاره به كلید زدن پروژه ناامیدسازی مردم توسط 
دشمن از مدت ها قبل، تاكید كرد: بی تردید مردم عاشورایی 
ما مایوس نخواهند شد. پرچمی كه مقام معظم رهبری 
برداشته اند، پرچم مقاومت و مبارزه با فساد است. بنده نیز 
یک طلبه و سرباز هستم و ملت بزرگ، مخلص و متدین، پای 
كار هستند. دولت، مجلس، نهادها و رسانه ها می دانند كه 
با فساد موجب  ناامیدی و مبارزه  گسترش فساد موجب 
امیدواری در جامعه است. به حمدالله با رهنمودهای رهبر 
معظم انقلاب و حضور مردم در صحنه، تا امروز قلب پروژه 
دشمن از كار افتاده و مردم بیش از همیشه امیدوار به آینده 
نظام و كشور هستند. ادامه این روند نیز تلاش همگان را 

می طلبد.
در مبارزه با فساد باید از افراط و تفریط پرهیز کرد 

رئیس قوه قضاییه با تاكید بر اینكه در مبارزه با فساد باید 
از افراط و تفریط پرهیز كرد، یادآور شد: هم بی عملی و 
هم انگشت اتهام بی سند به سمت كسی گرفتن، هر دو به 
روند مبارزه با فساد ضربه می زند. نباید كسانی خواسته یا 
ناخواسته امری غیر مستند را در فضای مجازی یا حقیقی 
به كسی نسبت دهند. اگر سندی وجود دارد باید به دستگاه 
قضایی ارائه شود، زیرا اتهام زنی در فضای حقیقی و مجازی، 
موجب سلب امنیت روانی و اخلاقی از جامعه می شود و باید 

این موضوع به دقت كنترل شود.

وی با بیان اینكه دلسوزان نظام باید مستند سخن بگویند، 
اظهار كرد: دستگاه قضایی به هیچ عنوان ظلم به هیچكس 
را روا نمی داند. ما معتقدیم در عین قاطعیت باید عادلانه و بر 
اساس آنچه كه منطبق با حق و عدل است، برخورد كنیم، 
زیرا به اعتقاد ما چنین برخوردی است كه می تواند امیدها را 

در جامعه افزون كند.
هشدار به مفسدان؛ اموال بیت المال را برگردانید

رئیس قوه قضاییه همچنین به كسانی كه به هر دلیل دچار 
هوای نفس شده و با اخذ رشوه و پورسانت، ارتكاب اختلاس 
یا كسب درآمد از محلی كه مشروع نبوده است به بیت المال 
دست اندازی كرده اند، توصیه اكید كرد كه پیش از ورود قوه 
قضاییه برای رسیدگی به پرونده آنان، خودشان این اموال را 

به مردم بازگردانند.
موظف  را  خود  همچنین  قضایی  دستگاه  گفت:  وی 
می داند كه برای امیدآفرینی و برخورد با عناصر فاسد، از 
همه خدمتگزاران عرصه اقتصاد، كارآفرینان، سرمایه گذاران 
و مدیرانی كه با جسارت، خلاقیت و شجاعت، تحریم ها را 
دور می زنند و اجازه نمی دهند خللی در زندگی مردم ایجاد 

شود، حمایت جدی كند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینكه سامانه 
به  كسانی  اگر  افزود:  است،  شده  فعال  مسئولان  اموال 
بیت  میل  و  حیف  بندها،  و  زد  درباره  گزارشی  نحو  هر 
المال، تخلف و تعدی به حقوق مردم دارند، باید آن را به 
دستگاه های مسئول اعلام كنند و دستگاه ها نیز باید اقدام 
كنند، زیرا اقدام از ناحیه سه قوه و نهادها می تواند برای مردم 

اطمینان بخش باشد.

باید فرهنگ امر به معروف و نهی از منکر در جامعه 
نهادینه شود 

و  عاشورا  پیام های  مهمترین  از  یكی  همچنین  رئیسی 
نهضت حضرت اباعبدالله الحسین )ع( را امر به معروف و 
نهی از منكر دانست و تاكید كرد: باید روحیه و فرهنگ امر 
به معروف و نهی از منكر در جامعه نهادینه شود و هر جا 
خلاف قانون، بی عدالتی و بی نظمی مشاهده شد، همگی 
باید نسبت به آن حساسیت داشته باشند. مساله امر به 
معروف و نهی از منكر از اصول مهمه ای است كه براساس 
روایات، همه اصول به این فریضه وابسته است و اگر این 
فرهنگ زنده باشد، جامعه نیز زنده می ماند. وی یادآور شد: 
40 سال قبل، انكر منكرات نظام ستمشاهی بود و امروز، 
اعرف معروف ها نظام جمهوری اسلامی است كه حفظ این 
نظام منوط به صیانت از آن در برابر فساد و دشمنی هاست 
و این نیز در پرتو امر به معروف و نهی از منكر و همچنین 
مقاومت و ایستادگی به دست می آید. وی با بیان اینكه امروز 
آمریكایی ها به پایان راه رسیده و دنبال مذاكره اند، تصریح 
كرد: دولت جمهوری اسلامی بارها اعلام كرده كه گشایش 
اقتصادی و برداشتن تحریمها، مقدمه هر گونه مذاكره است، 
نه نتیجه آن. مردم بزرگ ایران نیز با این تحریم ها و فشارها 
عقب نشینی نخواهند كرد و امروز باید اروپا و آمریكا در عمل 

اقدام به برداشتن تحریم و گشایش های اقتصادی كنند.
وی در پایان با اشاره به موضوع كشمیر، از همه مسئولان 
حقوقی و قضایی جهان خواست كه اجازه ندهند حقوق 
مردم كشمیر ضایع شود و همچنین هند و پاكستان را به 

پاسداشت حقوق حقه مردم این منطقه دعوت كرد.

رئیس قوه قضاییه:

دلسوزان نظام باید مستند سخن بگویند
 اتهام زنی بدون سند، به روند مبارزه با فساد ضربه می زند

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: مسئولان امنیتی باید با رصد تحركات 
افراد پشت پرده و  به برهم زدن سخنرانی ها و جلسات می كنند،  اقدام  افرادی كه 

سرچشمه چنین تحركاتی را شناسایی و با آنها برخورد كنند.
آیت الله مسعودی خمینی، درباره پشت پرده چنین رفتارها و تلاش ها برای دوگانه سازی 
بین روحانیت در قم، گفت: این مسائلی كه گاهی اوقات در قم مشاهده می شود بر دو 
قسم است یعنی مواردی وجود دارد كه اعتراض فرد به صورت شخصی بوده و به هیچ 
جریان و گروهی مرتبط نیست اما گاهی اوقات تحركاتی ریشه دار مشاهده می شود كه 
پیگیری آن ها شما را به سرمنشاء و جریان مشخصی هدایت می كند كه باید بین این دو 

تفاوت قائل شد.
مسئولان امنیتی، سرچشمه تحرکات در برهم زدن جلسات را شناسایی کنند
آیت الله مسعودی خمینی با بیان اینكه در مواردی كه مشخص می شود تحركات در 
بر هم زدن جلسات و سخنرانی ها هدایت شده و از محل مشخصی تغذیه می شود باید 
با آن برخورد كرد ادامه داد: این وظیفه مسئولان امنیتی است كه با رصد این اقدامات و 
بررسی های لازم، افراد پشت پرده و سرچشمه چنین تحركاتی را شناسایی و با آنها برخورد 
كنند. وی با تاكید بر اینكه بر هم زدن سخنرانی به هر دلیل قابل قبول و پذیرفته شده 
نیست تاكید كرد: اما وقتی مشخص می شود كه اقدام در برهم زدن سخنرانی ها مدیریت 

شده و از محل مشخصی حمایت می شود باید حتما جلوی آن گرفته شود.
مراجع باید طلاب را نصیحت کنند که حرمت افراد را نگه دارند

آیت الله مسعودی خمینی با بیان اینكه مراجع و بزرگان در قم باید نصایح لازم را به طلاب 

در زمینه نگه داشتن حرمت افراد داشته باشند تصریح كرد: در كنار آن در حوزه هم باید 
افرادی باشند كه این چهره ها را شناسایی كنند زیرا ضرر چنین رفتارهایی متوجه اسلام، 

انقلاب، مراجع، دولت و ملت است.
آیت الله مصباح کسی نیست که خرابکاری کند

این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه درباره منتسب كردن این اقدامات به آیت الله 
مصباح گفت: بنده نزدیک به ٤٠ سال است كه با آیت الله مصباح رفاقت دارم، ایشان 
كسی نیست كه خرابكاری كند، آیت الله مصباح از نظر دینی و علمی و به خصوص 
عرفانی شخصیت دانشمندی است اما متاسفانه عده ای با سوء استفاده از نام ایشان 
اقداماتی را انجام می دهند در حالیكه آقای مصباح هیچ اطلاعی ندارد و حتی اگر در 

جریان قرار گیرد مانع از انجام آنها می شود.
برخی خواسته یا ناخواسته جایگاه حوزه را تخریب می کنند

وی هرگونه اقدامی در جهت برهم زدن جلسات و نشست ها را آسیب زا خواند و گفت: 
عده ای خواسته یا ناخواسته با رفتارهای غیر منطقی تیشه به ریشه خودشان می زنند این 
در حالی است كه انقلاب ما بر این پایه شكل نگرفته كه خودمان علیه خودمان وارد عمل 
شویم. متاسفانه در پی اقداماتی كه در چند وقت اخیر پیش آمده  جایگاه حوزه تخریب 
می شود. آیت الله مسعودی خمینی  در گفت و گو با خبرآنلاین با تاكید بر اینكه جامعه 
مدرسین طی 3٠ الی ٤٠ سال گذشته هر بار كه چنین مسائلی برخورد كرده با ورود موثر 
جلوی آن را گرفته است افزود: امیدواریم  آقایان، مراجع و بزرگان در ماجرای اخیر هم 

تدبیر كرده تا جلوی سوءاستفاده ها گرفته شود.

در گفت و گو با آیت الله مسعودی خمینی بررسی شد 

پشتپردهتحرکاتضدروحانیتدرقم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: هیچ برخوردی با 
تجارت فیلترشكن ها نمی شود؛ مگر می شود نتوانیم كسانی 
كه پشت این مافیا هستند را شناسایی كنیم. در جلسه علنی 
نوبت عصر روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی، بررسی سوال 
نصرالله پژمانفر از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دستور 
كار صحن علنی مجلس قرار گرفت. این سوال در مورد علت 
عدم انجام وظایف قانونی وزارت ارتباطات در احراز هویت افراد 
در اینترنت، عدم ساماندهی فیلترشكن ها و عدم ساماندهی 
آذری  این جلسه  ابتدای  در  بود.  كارت های مجعول  سیم 
جهرمی، ماكتی از ماهواره ناهید را به هیئت رئیسه مجلس 
تقدیم كرد و گفت: این ماهواره آخرین دستاورد جوانان غیور 
ایرانی در عرصه فضایی بوده كه ماكت آن را به نمایندگان 
تقدیم می كنم. تكنولوژی ای كه امروز خوار چشم دشمنان 
این  توسعه  خاطر  به  كشورمان  جوانان  به  ما  و  است  شده 
فناوری می بالیم. وی با بیان اینكه مطابق با آئین نامه مجلس 
شورای اسلامی سوال از وزرا باید در حدود وظایف آنها باشد، 
اظهار داشت: مطابق ماده 21 قانون جرایم رایانه ای، فراهم 
آوردندگان خدمات دسترسی می توانند براساس دستورات 
قضایی یا مصوبات كارگروه تعیین مصادیق در مورد انسداد 
سایت های اینترنتی اقدام كنند و وزارت ارتباطات تكلیفی در 
این خصوص ندارد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: 
در مورد هویت در فضای مجازی نیز تكلیفی متوجه وزارت 

ارتباطات نبود تا جلسه دو شب گذشته شورای عالی فضای 
مجازی كه مصوبه ای در این خصوص داشت اما هنوز این 
تصویب نامه به وزارت ارتباطات ابلاغ نشده است. بنابراین 
هر دو بحث از حیطه اختیارات و وظایف وزیر خارج است. در 
ادامه،  نصرالله پژمانفر گفت: طبق آمار موجود 500 هزار تا دو 
میلیون سیم كارت مجعول در كشور وجود دارد و همان سیم 
كارتی كه برای یک ایرانی صادر می شود برای تبعه غیر ایرانی 
نیز صادر می شود كه در اثر این مشكل انواع دزدی ها و دروغ 

پراكنی ها صورت می گیرد و كسی نمی تواند پاسخگو باشد.
۱۷ میلیون سیم کارت فاقد هویت باطل شده است

در ادامه این جلسه آذری جهرمی خاطرنشان كرد: در مورد 
سیم كارت ها باید گفت بیش از 17 میلیون سیم كارت فاقد 
هویت و یا مخدوش از روند كار خارج شده است. این كار اقدام 
بزرگی بوده است كه بدون ایجاد اختلال در زندگی مردم انجام 
شده است. وی تصریح كرد: اما در مورد اتباع، ایشان درست 
می گویند. اتباع بیگانه در زمان ورود به كشور، سیم كارت 
خریداری می كنند. راه حل این مشكل اتصال بانک اینترنتی 
ناجا به سیستم هویتی اپراتورهاست كه باید در قالب دولت 
الكترونیک اجرا شود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات یادآور 
شد: ناجا، بانک اطلاعاتی خود را به سیستم ارتباطی اپراتورها 
متصل كرد اما بانک اطلاعاتی ناجا، آفلاین بود و با 24 ساعت 
تأخیر، سیم كارت ها صادر می شد. داستان به اینجا رسید كه 

دوستان حزب الله لبنان به ما گفتند آمریكا ما را تحریم كرده، 
شما هم به ما سیم كارت نمی دهید. بنابراین این سیستم را 
تا زمان به روز رسانی سیستم های ناجا تعطیل كردیم. آذری 
جهرمی گفت: به ما می گویند چرا وزارت ارتباطات، فیلترشكن 
ها را نمی بندد؟ طبق قانون ارائه كنندگان خدمات دسترسی 
موظف به این كار هستند. وی افزود: فكر كنید فردا صبح بیدار 
شویدهمه فیلترشكن ها از دسترس خارج شود. صبح فردا چه 
اتفاقی می افتد؟ تاجری كه می خواهد تحریم ها را دور بزند به 
مشكل می خورد. استاد و دانشجو نیز مشكل پیدا می كنند. 

باید سطح دسترسی به اینترنت طبقه بندی شود.
هیچ برخوردی با تجارت فیلترشکن ها نمی شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تأكید بر اینكه فیلترشكن 
به راحتی در كشور ما خرید و فروش می شوند، اظهار  ها 
داشت: هیچ برخوردی با تجارت فیلترشكن ها نمی شود و 
مشخص است چه كسانی پشت آن هستند. مگر نمی شود 
پشت این مافیا را درآورد. قانونی در كشور ما وجود ندارد كه 
خرید و فروش فیلترشكن ها را به عنوان جرم تلقی كند. آذری 
جهرمی تصریح كرد: خرید و فروش فیلتر شكن ها، تجارتی 
چندصد میلیاردی است كه كسی جلوی آن را نمی گیرد و 
میگویند وزارت ارتباطات خودش جلوی این كار را بگیرد. وی 
با بیان اینكه این مشكل راه حل دارد، گفت نمی شود ابزارهای 

مورد نیاز را نداد و گفت كه بروید این كار را انجام دهید.

انتقادازتجارت چندصد میلیاردی فیلترشکن ها 

وزیرارتباطات:مافیایفیلترشکنهاکیست؟

مرتضی  بهشتی*

مصطفی داننده*

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بانک ها به جای آنكه بدهی وام گیرنده را از وثیقه 
برداشت كنند، به سراغ ضامن می روند و یقه وی را می گیرند كه این سیستم غلط است.

نادر قاضی پور نماینده مردم ارومیه در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی و 
درجریانبررسی لایحه تجارت، گفت: امروز در سیستم بانكی ما به گونه ای عمل می شود 
كه فردی كه برای 400 میلیون وام ضامن شده است، پس از آنكه وام گیرنده توان پرداخت 
وام خود را ندارد، به سراغ آن ضامن می روند. وی افزود: همچنین بانک ها سود روی بدهی 
را هم از ضامن دریافت می كنند و با این احتساب ضامن باید بالغ بر دو میلیارد تومان از 

دارایی خود را برای ضمانت وام 400 میلیون تومان پرداخت كند.
نماینده مردم ارومیه در مجلس تصریح كرد: این روش سیستم بانكی بسیار غلط است 

چرا كه افرادی كه ضامن اخذ وام می شوند، مجبور می شوند زندگی خود را برای پرداخت 
بدهی های وام گیرنده بدهند.

علی لاریجانی كه ریاست جلسه را بر عهده داشت در پاسخ به اظهارات این نماینده، 
گفت: صحبت شما درست است و بانک ها به جای آنكه از وثیقه طلب خود را برداشت كنند 
به سراغ ضامن می روند و یقه آن را می گیرند. رئیس مجلس شورای اسلامی بیان كرد: این 
سیستم كاملًا غلط است چرا كه مشكلاتی را بوجود آورده و باید در بررسی این لایحه، این 
نقص جبران شود. شایان ذكر است كه براساس ماده 279 لایحه تجارت، ابتدا طلبكار باید 
طلب خود را از وثیقه وصول و سپس برای اخذمازاد آن به ضامن رجوع كند كه وكلای ملت 

جهت رفع ابهام این ماده آن را به كمیسیون حقوقی و قضایی ارجاع دادند.

لاریجانی در پاسخ به قاضی پور:

بانکهانبایدیقهضامنوامگیرندهرابگیرند

بعید  كه  می گوید  عدالت  و  پیشرفت  جمعیت  دبیركل   
جداگانه  لیست  آینده،  انتخابات  در  قالیباف  آقای  است 
كشوری بدهند، اما ممكن است از كاندیداهایی كه منش 

نواصولگرایی دارند، حمایت كنیم.
محسن پیرهادی، دبیركل جمعیت پیشرفت و عدالت و از 
نزدیكان محمدباقر قالیباف، شهردار اسبق تهران به ایرناپلاس 
جداگانه ای  لیست  قالیباف  آقای  می دانم  بعید  می گوید: 
پیرهادی  بدهند.  آینده  انتخابات  برای  به صورت كشوری  
ادامه می دهد: اما در حوزه هایی كه شورای ائتلاف دچار عدم 
تفاهم در مصادیق اعلامی با شاخص های انقلابی بودند، 

ممكن است از كاندیدایی كه تطبیق بیشتری با جوان گرایی، 
مردم باوری و كارآمدی كه گفتمان و منش نواصولگرایی است، 
عدالت  و  پیشرفت  جمعیت  كنیم.دبیركل  حمایت  دارد، 
همچنین درباره نتیجه دعوت قالیباف از جوانان برای ثبت نام 
در سایتش، توضیح می دهد: چند كارگروه تشكیل شده 
 است؛ گروهی در حال تكمیل رزومه های ثبت نام شوندگان 
گروهی  و  نو  مجلس  درخواستی  اطلاعات  نواقص  رفع  و 
شاخص های  با  متناسب  افراد،  پایش  و  بررسی  به  نسبت 
اعلامی فعال هستند.  ما نیز بنا داریم با روش منطقی، اتصال 
افراد ثبت نامی را جهت بررسی شورای ائتلاف در حوزه های 

انتخابیه برقرار كنیم. اوایل تیرماه سال جاری قالیباف در 
كانال اطلاع رسانی خود، ویدیویی منتشر كرد و خطاب به 
جوانان گفت:» سیاست ورزی جریان انقلابی ضمن حفظ 
در  حركت  نو،  چهره های  تا  شود  متحول  بایستی  مبانی، 
مسیر نو اصولگرایی را هرچه زودتر آغاز كنند«. او در این پیام، 
وب سایتی برای ثبت نام جوانان مستعد معرفی و اعلام كرد: 
سیاست گذاری  مسیر  در  ریل گذاری  اصلاح  زمان  »امروز 
كشور است و ان شاءالله با همت و مشاركت شما جوانان، مردم 
عزیز ما، طعم شیرین كارآمدی را از سوی نیروهای انقلاب 

خواهند چشید.«

دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت:

قالیبافدرانتخاباتآیندهلیستمستقلارائهنمیدهد
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استرساجتنابناپذیراست
دربارهاینواقعیتبخوانید!

در دل بحث های یک مهمانی یا در لابه لای یک درددل دوستانه؛ صحبت از استرس یكی از 
حرف هایی است كه هر روز بین ما مطرح می شود.

استرس یكی از ابعاد زندگی در دنیای جدید است و زندگی ما در سرعت و رقابت شدید رو 
به جلو در حال حركت است. چالش های بزرگی هر روز بر سر راه ما وجود دارد. استرس اجاره 
خانه، استرس در محل كار،  استرس قسط بانک، استرس رفتار خانواده و استرس هایی كه 
زندگی به همراه دارد، چالش هایی است كه ما در زندگی خود به آن برمی خوریم و ما را به این 
نتیجه می رساند كه استرس اجتناب ناپذیر است و این امر تغییر نمی كند. ما سعی می كنیم از 
موقعیت های استرس زا دوری كنیم. استرس مفهوم نه چندان مثبتی دارد و همواره تصویری 
نزدیک به اندوه و تشویش را برایمان تداعی می كند. اما واقعا استرس تا این حد ترسناک و 

مهیب است؟ اساساً اگر استرس نبود آیا ما از تختخواب گرم و نرم خود دل می كندیم؟
استرس بخشی از زندگی روزمره ماست

روزانه چالش های بسیاری وجود دارد كه اگر از پس آن ها برآییم در پایان روز احساس موفقیت 
می كنیم. هورمون های استرس برای تجربیات اوج مانند تجربه شادی، خلاقیت، كار جدید 
و تعهدات لازم هستند. استرس قبولی در آزمون، تشویق مادر و پدر، جشن ازدواج، روز اول 
كاری، همه و همه به ما نشان می دهد كه استرس جزئی از زندگی روزمره ماست كه احساسات 
ما را مانند غم و شادی در برمی گیرد. شاید این غلط نباشد كه بگوییم حدی از استرس موتور 
حركت ماست كه اگر نباشد شاید ما از كارهای مفید و موثر باز بمانیم. بنابراین تفكر اشتباهی 
است كه بگوییم استرس در زندگی برای سلامتی جسم و روح ما ضرر دارد. حدی از استرس 
كه ما را به سمت حركت و تجربه های جدید می برد نه تنها ضرر ندارد، بلكه ما را بزرگ تر و موفق تر 
می كند. تجربه شادی فرزندآوری تجربه ای است كه همراه با استرس است. برای مثال كدام 
پدر و مادری هستند كه از فكر مسئولیت فرزند استرس نداشته باشند؟ بنابراین احساسات ما 

همواره با استرس همراه است كه وجود حدی از آن طبیعی و بدون اشكال است.
استرس زیاد ما را فرسوده می کند

اما استرس بیش از حد باعث ناراحتی جسمی، احساسی و رفتاری می شود. استرس، 
ضربان قلب و فشار خون را افزایش می دهد. اسید معده را افزایش می دهد. موجب بی خوابی، 
خستگی و سردرد می شود. همچنین می تواند تمركز را كاهش دهد. بنابراین سطح استرسی كه 
شما در روزمره در مواجهه با آن هستید اهمیت دارد. استرس در هر روز و در طول یک روز متغیر 
است. قطعاً اگر شما صاحب یک رستوران باشید و در یک رستوران پرمشغله روزانه نگران مواد 
اولیه، نظم كاركنان و كیفیت غذاها باشید، شرایط متفاوتی با زمانی دارید كه با دوستان خود 
بیرون بروید و روز تعطیل خود را بگذرانید. اگر شما والد كودک خردسال هستید احتمالًا اكثر 
مواقع باید در انتظار خوابیدن او باشید تا بتوانید استراحت كنید. همه ما دوست داریم سطح 

پایینی از خستگی و استرس را تجربه كنیم اما این چیزی نیست كه در واقعیت اتفاق می افتد.
استرس خود را کنترل کنیم

باید توجه داشته باشید كه اگر در طول روز و هفته از شما تقاضاهای زیادی می شود، 
قابلیت شما در چه حد است. به عنوان مثال از صبح با مسئولیت های زیادی روبرو هستیم 
و باید فرزندمان را به مدرسه ببریم، سركار به موقع حاضر شویم و اگر این اتفاق نیفتند موجی 
از استرس را تحمل می كنیم. زمانی كه اتفاقی در محیط كار پیش آمده و مجبوریم ساعات 
بیشتری را بمانیم و مدرسه فرزندمان نیز تعطیل شده است، قاعدتاً استرس زیادی را تحمل 
می كنیم. زمانی كه تقاضاهای یک فرد بیش از قابلیت های او باشد، خستگی زیادی را تجربه 
می كند. اگر این خستگی ادامه داشته باشد می تواند ما را به سمت افسردگی پیش ببرد و 
عملكرد ما را تضعیف كند. اگر استرس زیادتر از قابلیت ما ادامه داشته باشد در خطر فرسودگی 
هستیم و باید منابع استرس را شناخته و اگر نمی توانیم آن را تغییر دهیم، آن را كنترل كنیم. 
چنین موقعیت هایی را جدی بگیریم و با كمک اطرافیان و متخصصان از فرسودگی بیشتر 

خودمان جلوگیری كنیم.

درمان بیماری ها با ورزش؛

سندرومیکهزنانتایپیسترابیشتر
هدفقرارمیدهد

یک عضو انجمن فیزیوتراپی ایران گفت: شیوع سندروم تونل كارپال كه عموما تایپیست ها را 
تحت تاثیر دارد، در زنان 2 برابر مردان شایع است.

عارف سعیدی مدرس دانشگاه و عضو انجمن فیزیوتراپی ایران درباره سندروم تونل كارپ 
یا كارپال اظهار كرد: در این سندروم تونل مچ دست به تنگی، التهاب یا ورم دچار می شود و 
عصب مدین كه از تونل عبور می كند، تحت فشار قرار می گیرد، بنابراین انگشتان دست به ویژه 
انگشتان شست، اشاره و میانی به گزگز و بی حسی دچار می شوند. او بیان كرد: سندروم تونل 
كارپال را به اختصار CTS می نامند، این سندروم در زنان 2 برابر مردان است و بیشتر در سنین 
30 تا 50 سالگی اتفاق می افتد. این عضو انجمن فیزیوتراپی ایران درباره ساختار تونل مچ 
دست افزود: تونل مچ دست از یک فضای استخوانی و بافتی فیبری كه از روی این فضا عبور 
می كند، تشكیل شده است، لیگامان ها و رباط هایی هم در این فضا قرار گرفته اند، 9 تاندون 
در تونل مچ دست از طریق ساعد به مچ دست و انگشتان وارد می شوند، یک عصب و شریان 

هم از تونل مچ دست عبور می كنند.
عوامل موثر در ایجاد سندروم تونل کارپال

سعیدی تاكید كرد: وارد شدن ضربه به مچ دست، شكستگی انتهای استخوان ساعد و باز و 
بسته كردن تكراری و طولانی مدت انگشتان دست در ایجاد سندروم تونل كارپال نقش دارند، 
مبتلایان به دیابت، اختلالات تیروئیدی، فشار خون بالا و روماتیسم هم مستعد ابتلا به سندروم 
تونل كارپال هستند. او تصریح كرد: احتمال بروز سندروم تونل كارپال در زنان باردار و یائسه 
بیشتر است، حركت زیاد مچ دست در فشردگی و التهاب عصب مدین موثر است بنابراین 
افرادی كه زیاد با موشواره و صفحه كلید كار می كنند مانند تایپیست ها و كارگران كه بیشتر 
با دریل كار می كنند، بیشتر مستعد ابتلا به سندروم تونل كارپال هستند، ماساژ دادن و تكان 

دادن دست در مبتلایان به این سندروم، درد و بی حسی انگشتان را كاهش می دهد.
این عضو انجمن فیزیوتراپی ایران گفت: افراد برای پیشگیری از ابتلا به سندروم تونل كارپال 
باید دست هایشان را موقع انجام كار ها خیلی سفت نكنند، تایپیست ها هم هنگام تایپ كردن 
نباید صفحه كلید را فشار دهند، افراد همچنین باید هر چند وقت یكبار دست های خود را باز 
كنند، زیرا اگر دست بسته باشد، تونل مچ دست بیشتر تحت فشار قرار می گیرد، استراحت 

كردن بین انجام فعالیت ها هم در پشگیری از دچار شدن به این سندروم ضروری است.
انواع روش های درمان سندروم تونل کارپال

سعیدی اظهار كرد: برای درمان سندروم تونل كارپال از درمان های دارویی، فیزیوتراپی و 
بستن آتل كمک گرفته می شود، برای درمان دارویی بیمار باید دارو های ضد التهاب را زیر نظر 
متخصص مصرف كند، آتل هم باید در طول روز هنگامی كه با دست هایمان فعالیتی را انجام 
نمی دهیم و شب ها بسته شود. سندروم تونل كارپال بی حسی انگشتان دست را به جانتان 

می اندازد/ سندروم تایپیست ها زنان را بیشتر هدف قرار می دهد.
او یادآوری كرد: اگر با رعایت موارد ذكر شده بیمار بهبود پیدا نكرد باید از تزریق كورتون و در 
موارد پیشرفته از جراحی كمک بگیریم، تمرین های فیزیوتراپی هم باید روزانه 2 بار )صبح و 

شب( هر بار 20 مرتبه با مكث پنج ثانیه ای انجام شود.

کشف جدید محققان علوم اعصاب؛

شناسایی۴نوعسلولمغزیموثر
دردرمانتشنج

محققان در درمان بیماری های عصبی به اطلاعات جدیدی برای بهبود عملكرد سلول های 
مغزی دست یافتند. انواع مختلفی از نورون ها در مغز وجود دارد، اما تاكنون راهی برای طبقه 
بندی بیشتر آن ها وجود نداشته است، به گونه ای كه اغلب به انواع مختلف آن ها یک نام 
می دهند. به تازگی محققان دانشگاه توبینگن آلمان و MIT موفق به طبقه بندی چهار نوع 
مجزا از نورون ها، بر اساس رفتار الكتریكی شبكه عصبی شدند؛ این طبقه بندی ها می تواند 
به محققان در درک بهتر نحوه عملكرد این نوع از نورون ها و همچنین روش های دقیق تر برای 
 MIT درمان اختلالات روانپزشكی كمک كند. ارل میلر متخصص علوم اعصاب شناختی
رهبری این تحقیق را بر عهده دارد. او و همكارانش با ثبت فعالیت الكتریكی نزدیک به 2 
هزار و 500 نورون مغز در میمون و تجزیه و تحلیل آن با استفاده از یک الگوریتم خوشه ای، 
شكل امواج الكتریكی شبكه عصبی را بررسی كردند. این تجزیه و تحلیل نشان داد بسته به 
اینكه شبكه عصبی چگونه از پایینترین سطح ولتاژ به بالاترین سطح آن حركت كند و اینكه 
چگونه دوباره به حالت طبیعی خود بر می گردد، امواج الكتریكی متفاوتی قابل ثبت است 
كه به نظر می رسد نشانگر عملكرد های مختلفی هم باشد از این رو می توان این نورون ها 
را به چهار گروه طبقه بندی كرد. محققان می گویند این اطلاعات مهم است، به ویژه برای 
دانشمندان و پزشكانی كه قصد دارند بیماری های روانی مانند تشنج را درمان كنند، اما درمان 
سایر اختلالات روانپزشكی مانند صرع، به احتمال زیاد نیاز به درک دقیق تری در مورد تفاوت 

بین انواع نورون ها و نحوه ارتباط آن ها با هم در شبكه عصبی دارد.

12 تا 14 درصد جمعیت ایران مبتلا به آسم هستند و آمار و ارقام حاكی از افزایش 
روز افزون این بیماری در جامعه به دلیل آلودگی های هوا یا موادآلرژی زای موجود 
در محیط مانند گرد و غبار خانگی است، بیماری نفس گیر قرن كه ممكن است در 
خانواده خود نیز با آن مواجه شده باشیم یا اینكه خودمان در معرض آن باشیم بنابراین 

لازم است با علائم و راه های پیشگیری از آن آشنا شویم.
آسم بیماری شایعی است كه از هر 10 كودک یک نفر و از هر 20 بزرگسال یک نفر را 
مبتلا می كند؛ حدود 50 درصد كودكان مبتلا به آسم هنوز در بزرگسالی نیز مشكلاتی 
دارند بنابراین این بیماری به توجه بیشتری نیاز دارد.  براساس برآوردهای سازمان 
جهانی بهداشت، 235 میلیون نفر در دنیا از آسم رنج می برند و شایع ترین بیماری 

مزمن در كودكان به شمار می رود.
آسم فقط یک مشكل بهداشت عمومی برای كشورهای پردرآمد نیست: در همه 
كشورها بدون در نظر گرفتن سطح توسعه، این بیماری بروز می كند. بیش از 80 درصد 

مرگ و میر مربوط به آسم در كشورهای كم درآمد و متوسط  پایین رخ می دهد.
آسم به روش  های مختلف ممكن است تحریک شود. همان طور كه علت ایجاد آن 
هم در افراد مختلف متفاوت است. در حال حاضر افراد زیادی به آسم آلرژیک مبتلا 
هستند كه شاید حتی خودشان هم خبر نداشته باشند. آسم آلرژیک شایع ترین نوع از 
انواع آسم به شمار می رود به طوریكه گفته می شود درصد زیادی از كودكان به این نوع 
از آسم مبتلا می شوند.  آلرژی ها با سیستم ایمنی بدن ارتباط دارند، وظیفه سیستم 
ایمنی بدن، محافظت در برابر میكروب هایی مانند باكتری و ویروس است اما اگر آلرژی 
دارید، سیستم ایمنی بدن شما نیز از بدن شما در برابر ماده ها یا موجودات بی ضرر 
مانند »مایت های گرد و غبار« دفاع می كند. مایت ها یا هیره های گرد و غبار، حشرات 
كوچكی هستند كه در فرش ها، بالش ها و پارچه ها و سایر جاهای گرمی كه غبار 
ممكن است جمع شود، زندگی می كنند. بدن افراد دارای آلرژی در مواجهه با این مواد 
آلرژی زا، واكنش هایی ایجاد می كند كه می تواند باعث تورم، آبریزش بینی و عطسه 
شود. در افراد مبتلا به آسم آلرژیک، ماهیچه های موجود در مجاری هوایی سفت و راه 
های هوایی نیز ملتهب می شوند.  تنگی نفس و سرفه های مكرر از علائم این نوع از 
آلرژی به شمار می رود. برخی از پزشكان بر این باور هستند بیشتر از 50 درصد بیماران 
مبتلا به آسم به ویژه كودكان سابقه شخصی یا خانوادگی آلرژی با علائمی مانند آب 
ریزش بینی، كهیر و اگزما را دارند.  به گفته آنان، در آسم آلرژیک مواد آلرژن یا حساسیت 
زا مانند گرده گیاهان، اجزای حیوانی مثل مو، پر، پشم، گرد و غبار خانگی و قارچ ها 

سبب افزایش شدت بیماری می شوند و در مورد بیمارانی كه زمینه آلرژی دارند باید تا 
سر حد امكان رویارویی با مواد حساسیت زا را كاهش داد.

وجود حیوانات خانگی، سوسک،   مو، پشم و پر حیوانات در محیط زندگی در بروز 
حملات آسم موثر است، محیط زندگی باید كاملًا تمیز و عاری از هرگونه گرد و غباری 
باشد. در واقع در گرد و خاک های خانگی، لای پرز های فرش و موكت بندپایان بسیار 
كوچكی وجود دارند كه به آنها »مایت« گفته می شود.  مایت ها با چشم غیرمسلح دیده 
نمی شوند و به صورت انگل در محیط زندگی انسانی و حیوانی زندگی می كنند. ورود 
مایت ها به دستگاه تنفس سبب بروز و افزایش شدت بیماری آسم می شود و لازم است 
كه برای كاهش و كنترل حملات آسم محیط زندگی بیماران را تا جایی كه ممكن است 

از عوامل خطرآفرین و حساسیت زا پاكسازی كنیم.
آسم و سرفه های شبانه

عباس دشتی متخصص آسم و آلرژی در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: آسم 
بیماری دستگاه تنفسی است كه روی مسیرهای تنفسی تاثیر گذاشته و ورود و خروج 
هوا از شش ها را دچار مشكل می كند، زیرا دیواره داخلی مجاری هوایی یک مبتلا به 
آسم ملتهب و متورم است و این تورم یا التهاب سبب می شود تا مسیرهای هوایی بسیار 

تنگ و حساس شوند و احتمال بروز واكنش آلرژیک را بالا ببرند.
وی می افزاید: باریک تر شدن مسیر هوایی همچنین سبب می شود كه هوای 
كمتری به شش ها رسیده و از آن ها خارج شود و علائم آن  سرفه، مشكل در تنفس، 
تنگی قفسه سینه و صدای خس خس هنگام نفس كشیدن است  و مبتلایان به آسم، 

عمدتا این علائم را اوایل صبح یا در طول شب تجربه می كنند.
حمله های گاه و بیگاه آسم

این پزشک، آسم را یک بیماری دوره ای می داند و می گوید: بیماران به ویژه جوانان 
و كودكان ممكن است هنگام معاینه هیچ گونه نشانه غیرعادی نداشته باشند زیرا در 
فواصل بین حملات حاد آسم، این بیماری بدون علامت است و در حمله حاد آسم 
علائم به صورت تنگی نفس، خس خس سینه و سرفه بروز می كند. دشتی توضیح 
می دهد: علائم آسم در كودكان بسیار متفاوت است به گونه ای كه در برخی موارد مادر 
دارای كودک مبتلا به آسم فقط متوجه ضعف عمومی، خستگی و خمودگی و كاهش 
فعالیت كودک خود می شود. سرفه در كودكان ممكن است تنها علامت باشد. وی 
اضافه می كند: از علائم مزمن آسم سرفه های خشک پشت سر هم و متناوب است و 
تمام بیماران آسمی، شب ها بدحال تر می شوند و بسیاری از بیماران صبح ها پس از 

خواب شبانه هنگام نفس كشیدن احساس سختی و فشار روی قفسه سینه دارند. این 
متخصص بیماری های آسم و آلرژی تاكید می كند: این بیماران باید همواره تحت نظر 

پزشک باشند و با مصرف غذاهای سالم و داروهای لازم، آسم را تحت كنترل در آورند.
تغذیه در آسم

مینا رضا پور متخصص تغذیه  درباره درمان های تغذیه ای آسم به خبرنگار ایرنا می 
گوید: حساسیت های غذایی به  طور مستقیم با آسم مرتبط هستند، اگرچه رژیم 
به خصوص و مشخصی برای درمان آسم وجود ندارد اما می توان گفت چه تركیباتی 

برای بهبود آن موثر هستند و كدام غذاها باعث وخامت بیشتر وضعیت می شوند.
 D وی توصیه می كند: افراد مبتلا به آسم، با اضافه كردن تركیبات دارای ویتامین دی
)شیر و تخم مرغ(، بتا كاروتن )سبزیجاتی مثل هویج و كلم( و منیزیم )اسفناج و كدو( به 

تغذیه سالم و بهتر خود كمک كنند.
این متخصص تغذیه می افزاید: ویتامین دی در بهبود عملكرد ریه ها نقش موثری 
دارد زیرا دریافت به اندازه این ویتامین در كاهش حملات آسم در كودكان 6 تا 15 سال 

مفید است.
رضا پور ادامه می دهد: ویتامین دی را می توان با خوردن ماهی، شیر و آب میوه های 
غنی شده و تخم مرغ به دست آورد، اگر فردی به شیر یا تخم مرغ حساسیت غذایی 
دارد، بهتر است این دو مورد  از رژیم غذایی حذف شود زیرا  برخی از انواع آسم به دلیل 
همین حساسیت های غذایی به وجود می آیند و اولین قدم در درمان آسم این افراد نیز 

حذف مواد غذایی حساسیت زا است.
سیب، کاهش دهنده حملات آسم

این متخصص تغذیه خاطرنشان می كند: منیزیم یكی دیگر از تركیبات مهم برای 
بهبود و درمان آسم است و  در مطالعات انجام شده مشخص شده كه ریه های كودكان 
11 تا 19 سال كه منیزیم كمتری در بدن داشتند، حجم و جریان بازدم كمتری دارد 
و با یک رژیم غذایی متعادل و متشكل از غذاهای غنی از منیزیم مانند اسفناج، تخم 
كدو و ماهی می توان این مشكل را برطرف كرد. رضا پور می افزاید: برخی میوه ها در 
درمان سرفه های مزمن نقش مؤثری دارند، خوردن سیب می تواند احتمال حمله آسم 

را كاهش دهد و به بهبود بیماری تنفسی كمک كند.
غذاهای مضر برای تنگی نفس

این متخصص تغذیه می گوید: سولفیت ها تركیبات نگه دارنده هستند كه به بدتر 
شدن بیماری تنفسی كمک می كنند. سولفیت معمولا در میوه های خشک شده، 
شراب، آب میوه ها و كنسروها یافت می شود. وی ادامه می دهد: همچنین غذاهای 
نفاخ مانند لوبیا، كلم، نوشیدنی های گاز دار، پیاز، سیر و غذاهای سرخ شده  برای 
بیماری تنفسی مضر هستند، این غذاها باعث فشار آمدن به دیافراگم می شوند. 
دیافراگم پرده ای است كه قفسه سینه را از محوطه شكم جدا می كند و در تنفش نقش 
مهمی برعهده دارد. به ویژه كسانی كه رفلاكس معده دارند، بهتر است خوردن این 
غذاها را محدود كنند زیرا  فشاری كه گاز این غذاها ایجاد می كند باعث تنگی نفس و 
تشدید عود كردن آسم شود. رضاپور تاكید می كند: داشتن تغذیه سالم و ورزش برای 
بهبود آسم توصیه می شود واین به معنی  قطع كردن مصرف داروهای تجویز شده برای 

بهبود اسم نیست و در واقع مكمل آن است.
حقایقی درباره آسم

آسم یكی از مهمترین بیماری های غیر واگیر است. این بیماری مزمن مربوط به 
گذرگاه های هوایی ریه ها است كه آنها را باریک می كند.  در حال حاضر حدود 235 

میلیون نفر از آسم رنج می برند و آسم بیماری شایعی در كودكان به شمار می رود.
مهم ترین عوامل خطر برای ایجاد آسم، مواد و ذرات استنشاقی هستند كه ممكن 

است واكنش های آلرژیک را تحریک كرده یا مجاری هوایی را تحریک كنند.
داروها می توانند آسم را كنترل كنند و استفاده از روش های درمانی می تواند شدت 
آسم را كاهش دهد بنابراین لازم است خانواده ها در كنار نظام سلامت نیز به این 
بیماری بیش از پیش توجه كنند. چه بسا بسیاری از افراد به خس خس های سینه 
و تنگی نفس بی توجهی می كنند و هنگام پیشرفت بیماری دچار رنج های جسمی 
زیادی می شوند. علاوه براین بی توجهی و شناسایی نشدن این بیماری، بار مالی نظام 

سلامت را افزایش می دهد.

آسم، بیماریِ نفس گیرِ قرن

به  ابتلا  احتمال  می دهد  نشان  اخیر  مطالعات 
بیماری های كلیوی در بیماران مبتلا به نقرس 29 درصد 

بیشتر است.
در نقرس سطح اسید اوریک افزایش می یابد و باعث 
تشكیل كریستال هایی می شود كه در مفاصل تجمع 
پیدا می كنند. درد شست پا یكی از مهم ترین نشانه های 
نقرس است. تورم و درد مچ پا، زانوها، پاها، مچ دست و 
آرنج نیز از دیگر علائم این بیماری به شمار می آید. اسید 
اوریک محصول زائدی است كه از تجزیه برخی از مواد 
غذایی به خصوص پروتئین ها در بدن تولید می شود. 
تصفیه اسید اوریک در بدن توسط كلیه ها انجام و این 
مایع مضر با ادرار دفع می شود؛ ولی زمانی كه مقدار آن 

زیاد باشد، فرآیند تصفیه و دفع با موفقیت انجام نشده و مقدار اضافی آن در بدن جمع می شود.
افزایش غلظت اسید اوریک خون در نهایت به كریستال های اورات تبدیل می شود كه در اطراف مفاصل و بافت های نرم تجمع 

می یابد. این كریستال های سوزن شكل مسئول التهاب و علائم دردناک نقرس هستند.
مطالعات جدید نشان می دهد افراد مبتلا به نقرس بیشتر در معرض بیماری مزمن كلیه قرار دارند.

با افزایش دیابت و فشار خون بالا در جهان، بیماری مزمن كلیه یا CKD، یک چالش مهم در بهداشت عمومی قلمداد می شود. 
این عارضه معمولا  به كم خونی، ضعف استخوانی، آسیب های عصبی و در نهایت به نارسایی كلیه، بیماری های قلبی و مرگ زودرس 
منجر می شود.كلیه اندامی لوبیا شكل و تقریبا به اندازه مشت بسته انسان است و درست زیر قفسه سینه قرار دارد. عملكرد كلیه به 
زبان ساده، دفع زباله های بدن است. این عضو روزانه حدود 200 لیتر خون تصفیه می كند و از آن حدود 2 لیتر آب اضافی و مواد زائد 

غربال می كند كه از طریق مجاری ادارای دفع می شود.
تنظیم فشار خون، تعادل الكترولیتی و تولید سلول های قرمز خون به عهده كلیه هاست. چنانچه كلیه ها یک روز وظایف خود را به 

درستی انجام ندهند، عملكرد اكثر ارگان های بدن، به ویژه قلب مختل می شود.
مطالعات مختلفی برای درک ارتباط بین عملكرد كلیه و بیماری نقرس صورت گرفته است. یک مطالعه در سال 2012 میلادی 
نشان داد عملكرد ضعیف كلیه ها یک عامل خطر برای بیماری نقرس است. مطالعات دیگری نشان داد افزایش اسید اوریک در 
خون احتمال آسیب به كلیه ها را افزایش می دهد. بر اساس نتایج مطالعات جدید محققان دانشگاه لیمریک در ایرلند، احتمال ابتلا 
به بیماری مزمن كلیه در  افراد مبتلا به نقرس 29 درصد بیشتر است. این مطالعه نشان می دهد نقرس یک عامل خطر مستقل برای 
پیشرفت بیماری مزمن كلیه و نارسایی كلیه است و از آنجا كه تعداد بیماران مبتلا به بیماری مزمن كلیه روز به روز در حال افزایش 

است، درک عوامل خطر آن و پیشگیری بسیار موثر است.

متخصصان تغذیه معتقدند به دلیل وجود چندین 
ماده مغذی در بادام، بدن در برابر بسیاری از بیماری ها 
محافظت می شود. حتما از پدر بزرگ ها و مادربزرگ ها 
حافظه  بهبود  باعث  بادام  خوردن  كه  اید  شنیده 
می شود. این ماده غذایی به دلیل وجود چندین ماده 
مغذی موجود در آن، نه تنها ظرفیت فكری را افزایش 
بیماری ها  از  بسیاری  برابر  در  بدن  از  بلكه  می دهد 
برای سلامتی بسیار مفید  بادام  محافظت می كند.  
است و اثرات مختلفی بر آن دارد. خوردن بادام برای 
فشار خون بالا، كلسترول بالا و بیماران دیابتی فواید 
بسیاری دارد، علاوه بر این، از بادام هم برای خونسازی 

در بدن استفاده می شود.
مصرف بادام قند خون را کنترل می کند

بسیاری از تحقیقات نشان می دهد كه مصرف بادام قند خون را كنترل می كند، به همین دلیل بادام جزو بهترین میان وعده ها 
برای بیماران دیابتی شمرده می شود. بادام از منیزیم بسیار غنی است. بیشتر بیماران مبتلا به دیابت نوع 2 از این نظر دچار كمبود 
هستند و با مصرف این ماده غذایی مقدار كافی از آن را دریافت می كنند، به همین دلیل سطح انسولین در بدن آن ها دست نخورده 

باقی می ماند.
 بادام حاوی سطح خوبی از ویتامین E و پروتئین است كه به درخشش پوست كمک می كند و از ریزش مو هم جلوگیری می كند. 
بیماران دیابتی ممكن است دارای مشكلات پوستی هم باشند، بنابراین این ماده غذایی از آن ها در برابر این مشكل هم محافظت 

می كند.
 متخصصان تغذیه معتقدند كه خوردن یک مشت بادام )17 تا 15 عدد( در روز برای سلامتی مفید است و 28 گرم بادام خام در 
روز 164 كالری انرژی، 6 گرم پروتئین و 3.5 گرم فیبر به رژیم غذایی شما اضافه می كند.بیشتر بخوانید:  دیابت نوع 2 قابل درمان 

است؟ +علائم و نشانه های ابتلا
بادام را چگونه به رژیم غذایی خود اضافه کنیم؟ 

بهترین شیوه برای خوردن بادام، خیساندن 10 تا 12 بادام از شب در آب و مصرف پوست كنده آن در صبح است. این كار بسیاری 
از مواد مغذی موجود در بادام را افزایش می دهد.  می توانید بادام را به قطعات كوچک خرد كنید و آن ها را در وعده صبحانه خود 

قرار دهید و یا آن را به اسموتی و سالاد اضافه كنید، كره بادام را هم می توانید به همراه نان تهیه شده از گندم كامل مصرف كنید.
توجه داشته باشید كه خوردن بیش از حد مغز بادام به دلیل تولید گرمای زیاد آن باعث زخم دهان، ریزش مو و مشكلاتی در معده 

می شود.

بهترینمیانوعدهبیماراندیابتیمبتلایانبهنقرسدرمعرضبیماریکلیهقراردارند

فشار زیاد كار، استرس مالی، رسمی یا پیمانی بودن كارگر 
و روابط بین كارگر وكارفرما می تواند منجر به فرسودگی شغلی 

شود.
اثربخشی  و  كارایی  به  سازمان،  یک  اثربخشی  و  »كارایی 
نیروی انسانی آن سازمان بستگی دارد. فرسودگی شغلی این 
كارایی و اثربخشی را مختل می كند.« جمله ای تكراری، كه 
اغلب مقالات و گزارش های مرتبط با بهره وری شغلی و بهبود 
بیایید كمی خودمانی تر  آن شروع می شود.  با  كیفیت كاری 
و  فشارها  معرض  در  چقدر  روزانه  كنیم.  نگاه  موضوع  به 
استرس های محیط كار قرار می گیریم و چقدر در ارتباط با این 
فشارها با همكاران مان صحبت می كنیم؟ چند نفر از ما وقتی 
از محل كار به خانه برمی گردیم، انرژی و انگیزه لازم برای انجام 
كارهای دیگر را داریم؟ این پدیده چیست و چگونه می توانید 

برآن غلبه كنید؟
فرسودگی یا بیماری؟!

پس از سالها شنیدن تجربه های مردم در ارتباط با عواقب 
جسمی و روانی فرسودگی های شغلی، تلاش برای شناسایی 
دلایل این پدیده وشناسایی راههای پیشگیری از آن درحال 
انجام است.در ماه می سال 2019 ، سازمان بهداشت جهانی 
)WHO( رسما فرسودگی را به عنوان »پدیده شغلی« به رسمیت 
شناخت. به تازگی هم ، موسسه Gallup ، 7500 كارگر تمام 
وقت را مورد مطالعه قرار داد كه 23٪آنها در »حالت فرسودگی 
شغلی« قرار داشتند و حدود 44٪  آنها، "گاهی" وارد حالت 

فرسودگی می شوند.
اگرچه سازمان بهداشت جهانی، هنوز فرسودگی را به عنوان 
یک »بیماری پزشكی« تشخیص نمی دهد، اما برخی محققان 
آن را »یک بیماری شغلی« می نامند. دلیل این امر نه تنها به 
تعداد زیاد افراد مبتلا در سراسر جهان  وابستگی دارد، بلكه به 

دلیل اهمیت آن، بر رفاه و كیفیت زندگی نیز تأثیرگذار است.
چندشغل استرس زا

معرض  در  بیشتر  كه  مشاغل  از  بعضی  محققان،  گفته  به 
فرسودگی شغلی قرار دارند با حرفه هایی مرتبط هستند كه با 
استرس زیادی مواجه می شوند. كارگران و كاركنان شاغل در 
مراكز خدمات درمانی ، مددكاران اجتماعی، پلیس، معلمان 

و آموزشگران و ارائه كنندگان خدمات به مشتریان از جمله این 
مشاغل هستند. سایر گروه هایی كه میزان فرسودگی بالایی را 

تجربه می كنند، وكلا و دانشگاهیان هستند.
فرسودگی شغلی چیست ؟

»كات هونسل« توضیح می دهد: »به طور خلاصه ، فرسودگی 
شغلی یک سندرم مزمن ناشی از استرس های محل كار است كه 
 everyday با موفقیت مدیریت نشده است. هونسل، بنیانگذار
بر  انگلستان( است كه علاوه  people، سازمانی )مستقر در 
فعالیت هایی در حوزه رفاه اجتماعی به آموزش كمک های اولیه 
سلامت روان مشغول است. احساس كمبود انرژی ، افزایش 
فاصله ذهنی از شغل یا احساسات منفی/ بدبینانه مربوط به 
شغل) از جمله كاهش باور به این كه فرد قادر به انجام كار و تولید 
نتایج خوب است(، از جمله نشانه های فرسودگی شغلی است. 
تجربه استرس های متعدد شغلی و یا انباشت آنها برای مدت 
طولانی، می تواند كار را، برای فرد خالی از معنا كند و فرسودگی 

ذهنی، عاطفی یا جسمی را به همراه آورد.«
چرا فرسودگی رخ می دهد؟

فشار مداوم برای دستیابی به فرصت ها بر استرس شخص 
می افزاید. این امر باعث می شود كه احتمال بیشتری برای 
كار،  زیاد  فشار  باشید.  داشته  فرسودگی  مرحله  به  رسیدن 
استرس مالی، رسمی یا پیمانی بودن كارگر و روابط بین كارگر و 

كارفرما می تواند منجر به فرسودگی شغلی شود.
فرسودگی شغلی می تواند به روش های مختلف بر كیفیت 
زندگی افراد تأثیر بگذارد. این پدیده می تواند به سلامت جسمی 
و روانی آسیب بزند و همچنین احساس انزوا را برای فرد به ارمغان 
آورد. همچنین می تواند به بروز بیماری آندونیا كمک كند، كه 
باعث از بین رفتن لذت در فعالیت هایی می شود كه قبلًا لذت 

بخش بوده اند.
تجربیاتتان را به اشتراک بگذارید

برای مدیریت فرسودگی شغلی و سرانجام غلبه بر آن ، اولین 

قدم تشخیص این مسئله است كه شما واقعا این بیماری را 
تجربه كرده اید یا خیر!

روانی،  بیماری های  از  با برخی دیگر  آن  به دلیل شباهت   
می گویند  محققان  است.  لازم  پدیده  این  درست  تشخیص 
یكی از راه های بررسی مشكل در تشخیص درست بیماری، به 
اشتراک گذاشتن تجربیات خود با دیگران است. آنها معتقدند از 
طریق صحبت با دوستان و همكاران می توان فهمید كه كرختی 
و افسردگی كه با آن درگیر شده اید، تجربه  مشترک شغلی است 

یا ریشه در عوامل دیگری دارد.
زمانی را به خودتان اختصاص دهید

با فرسودگی شغلی، اختصاص زمان  قدم بعدی در مقابله 
بیشتر برای خودتان است. اگر به طور مرتب برای انجام كارهای 
لذت بخش وقت بگذارید تا حدی به مقابله با فرسودگی شغلی 

كمک كرده اید.
با  را   زمانی  كار،  از  فراغت  از  پس  است  بهتر  شروع،  برای 
خودتان خلوت كنید و یا به كارها و تفریحاتی كه از آنها لذت 
می برید، بپردازید. اگر پایتان شكسته باشد، قطعا انتظار ندارید 
بدون استراحت و بهبودی كامل، بدوید. تا زمانی كه قدرت بدنی 
موردنیاز خود را ایجاد نكنید، نمی توانید به روال عادی زندگی 
برگردید. بنابراین تلاش كنید تا جایی كه می توانید از زندگی 

روزمره رها شوید.
مبارزه با فرسودگی شغلی، مسولیت فردی نیست

اگرچه همه باید سعی كنند در زندگی كاری خود متعهد و 
مسولیت پذیر باشند، اما باید یاد بگیریم وقتی كه بارِ كار زیاد 
می شود، »نه« بگوییم و در صورت نیاز كمک بخواهیم. ضمن 
اینكه باید بدانیم، مسئولیت پیشگیری و غلبه بر فرسودگی 
باید  شغلی تنها بر عهده فرد نیست. در عین حال كه افراد 
استفاده  شغلی  فرسودگی  با  مبارزه  برای  مكانیسم هایی  از 
فرسودگی ها  این  اصلی  ریشه  كه  برد  یاد  از  نباید  اما  كنند، 
و  بیرون سازمان ها  و  درون  روابط  و  فشارها  بی انگیزگی ها،  و 
شركت هاست. سازمان ها باید سیستم هایی را ایجاد كنند كه به 
بهبود كیفیت زندگی شغلی و شخصی كارگران و كاركنان كمک 
كند. تدوین یک استراتژی برای سلامت جسم و ذهن كارگران از 

جمله این اقدامات است.

احتیاطکنید!یکقدمتافرسودگیشغلیفاصلهدارید



سه شنبه -دوازدهم شهریور ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4875 ۴

 مدیرکل امنیتی - انتظامی استانداری قم :

ورودوخروجداروبهقمنیازمند
نظارتوکنترلدقیقاست

 مدیركل امنیتی - انتظامی استانداری قم گفت: از مجموع 180 داروخانه موجود در 
قم تنها 15 مورد در سامانه جامع انبارهای این استان ثبت نام كردند، از این رو تعداد اقلام 

دارویی مورد نیاز و ورود و خروج دارو به استان مشخص نیست. 
حسین امیری شامگاه یكشنبه در پنجمین جلسه كمیسیون برنامه ریزی، هماهنگی و 
نظارت بر مبارزه با قاچاق كالا و ارز قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: 
حدود یک ماه پیش طی جلسه ای با مسئولان و متولیان داروخانه های قم ضرورت ثبت نام 
در سامانه مذكور را گوشزد كردیم ولی آنها با این استدلال كه قصد گرفتن مالیات از آنها را 

داریم از این كار خودداری كردند.
وی بیان داشت: این تعداد ثبت نام صورت گرفته نمی تواند آمار دقیقی را از وضعیت دارو 

در اختیار دستگاه های نظارتی و بازرسی استان قرار دهد.
وی گفت: دارو یک كالای مهم و حیاتی برای استان است، و این تعداد ثبت نام كننده در 
سامانه جامع انبارهای قم قانع كننده نیست، و متاسفانه مسئولان داروخانه های استان نیز 

حاضر به همكاری نیستند.
مدیركل امنیتی استانداری قم علت یابی دقیق در این خصوص را خواستار شد، و گفت: 
استان های دیگر در زمینه ثبت نام داروخانه ها در سامانه جامع انبارها از قم جلوتر هستند 

و شیب حركتی این استان بسیار كند است.
وی گفت: دارو یكی از نیازهای مبرم قم به شمار می آید و داروخانه هایی نیز وجود دارد  
كه نیاز بیمارستان های استان را تامین می كنند، ولی دارو و تجهیزات پزشكی قاچاق از 

معضلاتی است كه داروخانه های استان به آن دامن می زنند.
امیری تصریح كرد: آن گونه كه قانون گذار مشخص كرده اگر تعدادی دارو به صورت مازاد 

حتی در یک یخچال نیز نگهداری شود، مشمول كالای قاچاق است.
وی دربخش دیگری از سخنان خود موضوع فروش ارز در اطراف حرم حضرت معصومه 
)س( را مورد توجه قرار داد و افزود: درحالی كه ساعت كار قانونی صرافان 9 تا 19 است، 
براساس نظر شورای تامین استان مقرر شد با توجه به شرایط ویژه قم به لحاظ زائر پذیری و 

همچنین مقابله با دلالان ارز ساعت كار صرافی ها افزایش پیدا كند.
وی با بیان اینكه هفت صرافی در قالب این طرح قرار گرفتند، گفت: دیوان محاسبات با 

این اقدام مخالفت كرد و آن را مغایر با قانون دانست.
وی با بیان اینكه صرافان برای این كار آمادگی دارند و شورای هماهنگی بانک های استان 
نیز برای ساعت های اضافه كاری آنها یک میلیارد و  500 میلیون ریال را تعیین كرده است، 
گفت: برغم اقدام ها و تدابیر امنیتی از سوی ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز ولی به دلیل 

عدم اجرای طرح مذكور هنوز دلالان ارز جولان می دهند.
امیری با اشاره به نیاز شدید استان به ارز در آستانه اربعین حسینی یادآور شد: سال 
گذشته به دلیل ارزان بودن ارز در قم از استان های همجوار مانند اصفهان، مركزی و سمنان 
برای خرید ارز زیارت اربعین به قم می آمدند و امسال نیز با این مساله مواجه خواهیم بود و 

اگر نتوانیم ارز لازم را از طریق صرافی ها تامین كنیم با مشكل مواجه خواهیم شد.

معاون راه و شهرسازی استان قم:

اعتباراتقطرهچکانیمانعتکمیلمحور
قم-نیزاراست

 معاون مهندسی و ساخت اداره كل راه و شهرسازی قم گفت: محور قم- نیزار به طول 
40 كیلومتر است كه عملیات چهار خطه كردن آن از سال 92 آغاز شده و با كمبود اعتبار 

مواجه است.
است،  نیاز  اعتبار  ریال  میلیارد  محور 550  این  تكمیل  برای  افزود:  فراهانی  عباس 

درحالی كه امسال حدود 25 میلیارد ریال اعتبار اختصاص یافته است.
وی با اشاره به این كه تاكنون 180 میلیارد ریال برای محور قم- نیزار هزینه شده، ادامه 
داد: تاكنون 40 درصد طرح حدود 18 كیلومتر از مسیر قم- نیزار چهار خطه شده و 22 

كیلومتر دیگر باقی مانده است.
وی خاطرنشان كرد: چهار خطه كردن مسیر قم- نیزار از كیلومتر 29 روستای قلعه چم 
تا حد فاصل كارخانه سیمان نیزار در كیلومتر 33 انجام شده كه به دلیل نبود اعتبار برای 

ایمن سازی مسیر، این چهار كیلومتر نیز به بهره برداری نرسیده است.
فراهانی  ادامه داد: اگر 150 میلیارد ریال اعتبار برای این طرح تخصیص یابد، می توانیم 

9 كیلومتر دیگر از این مسیر را چهار خطه نماییم.
وی با بیان این كه كمبود اعتبار و تورم بازار باعث شده این طرح نیمه تمام باقی بماند، 
گفت: اگر سالی 50 میلیارد ریال نیز تخصیص یابد، با در نظر نگرفتن تورم، این طرح در 
10 سال آینده تكمیل می شود. به گفته وی، با تكمیل این طرح، مسیر قم به دلیجان 15 
كیلومتر نزدیک می شود و خودروهایی كه مقصدشان قم است، نیازی به عبور از سلفچگان 
نخواهند داشت و با توجه به وجود كارخانه هایی در نیزار و دلیجان و تردد خودروهای 
سنگین، تكمیل این مسیر باعث كاهش ترافیک محورهای سلفچگان و دلیجان نیز خواهد 

شد.
به گفته وی، حد فاصل سه راهی خلج آباد تا روستای چشمه علی و از روستای چشمه علی 

تا انتهای محور مسیر تفكیک نشده و این مساله عامل تصادفات زیاد و شدیدی است.
وی ادامه داد: با توجه به این كه خطوط لوله نفت و گاز به صورت عرضی از این محور رد 
می شود و یكی از محورهای شریانی محسوب می شود كه برای ارتقاء ایمنی باید بودجه 
كافی اختصاص یابد. وی تاكید كرد: با توجه به این كه خودروهایی كه از استان های جنوبی 
به قم می آیند از این محور عبور می كنند، از مسئولان درخواست داریم در قانون بودجه 99 

فكری اساسی برای بودجه محور قم- نیزار نمایند.
طول آزادراه های قم 213 كیلومتر، بزرگراه ها 232 كیلومتر، راه های اصلی 154 كیلومتر 

و فرعی و روستایی یک هزار و 210 كیلومتر است.

رئیس سازمان صمت استان قم:

جلویورودصنایعآلایندهبهقمگرفتهمیشود
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: سالانه از 50 واحد صنعتی برای به روز 
كردن تجهیزات و نصب فیلترهای صنعتی برای كاهش آلودگی آنها در این استان حمایت 

می شود.
محمود سیجانی با تاكید بر اینكه جلوی ورود صنایع آلاینده به قم گرفته می شود، ادامه 
داد: نباید اجازه داد تا صنایع مزاحم و آلاینده در استان احداث شود ولی از طرفی صنایع 

آلاینده موجود نیز به جای تعطیلی باید برای رفع آلایندگی مورد حمایت قرارگیرند.
وی با تاكید بر حمایت از واحدهای آلاینده برای به حداقل رساندن میزان آلایندگی 
واحدهای صنعتی در این استان افزود: باید پیش از تعطیلی واحدهای آلاینده،  از آنها در 
جهت به روز رسانی تجهیزات و كاهش آلایندگی حمایت و مهلت لازم در این این زمینه 
داده شود و در نهایت اگر واحدی هیچ اقدامی برای رفع آلاندگی خود انجام نداد، آن واحد 
را تعطیل كرد. سیجانی ادامه داد: در چهار ماه نخست امسال 34 واحد صنعتی در استان 
موفق به ورود ماشین آلات و تجهیزات جدید برای جایگزینی با تجهیزات آلاینده موجود 
خود شده اند كه ادامه این روند می تواند در به حداقل رساندن آلایندگی واحدهای صنعتی 

در استان كمک چشمگیری داشته باشد.
وی با بیان اینكه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید از جمله ظرفیت های مهم برای رفع 
مشكلات تولید در استان است، گفت: ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم جزو پنج استان 
برتر كشور از نظر عملكرد و اثربخشی است و این موجب شده تا قم در این زمینه از بسیاری 

از استان های صنعتی كشور جایگاه بهتری داشته باشد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به رصد مستمر واحدهای صنعتی 
استان بیان كرد: وضعیت واحدهای صنعتی با اشتغال بیش از 100 تن به صورت مستمر 
رصد و به صورت هفتگی جلساتی مشترک برای شناسایی مشكلات و تصمیم گیری برای 
حل این مسائل انجام می شود. سیجانی با اشار به تدوین سند رونق تولید قم در سال 
جاری افزود: این سند در قالب 10 راهبرد و 28 برنامه كلان به منظور تحقق شعار سال در 
استان تدوین و درآن سهم هدف گذاری و چشم انداز دستگاه های مختلف استان، تعیین 
شده است كه بر اساس این سند تمام دستگاه های استان هر سه ماه ملزم به ارائه گزارش 

عملكرد برای رسیدن به اهداف ترسیم شده در این سند هستند.
2 هزار و 300 واحد صنعتی كوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد كه از این تعداد 
حدود 90 درصد مربوط به صنایع كوچک و متوسط است؛ همچنین حدود 54 هزار تن در 

واحدهای صنعتی استان فعالیت می كنند.

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر قم  خبرداد

پوششامدادیمراسمعزاداریدههاولمحرم
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر قم گفت: 150 امدادگر و نجاتگر، آیین های 

عزاداری دهه اول محرم الحرام را در سطح استان قم پوشش می دهند.
هادی سلیمی با اشاره به آغاز مراسم عزاداری و سوگواری سید و سالار شهیدان در سطح 
استان قم اظهار كرد: معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان مفتخر است كه 
همچون سنوات گذشته، با مشاركت 150 تن از امدادگران و نجاتگران خادم عزاداران 

حسینی در مراسم عزاداری محرم باشد.
وی با اشاره به اینكه پوشش امدادی هیئات مذهبی در محرم 98 به مدت 11 شب است، 
بیان كرد: تیم هاي امدادی هلال احمر در دهه اول محرم، در هیات های بزرگ مذهبی 

استان در دو بخش خواهران و برادران اقدام به ارائه خدمات امدادی و درمانی می كنند.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر قم تصریح كرد: امسال نیز با شناسایی نقاط 
ضعف و قوت خدمت رسانی در سال های گذشته و بررسی مسائل و موضوع های مختلف در 

راستای ارتقاء سطح خدمات در محرم جلسات هماهنگی برگزار شده است.
سلیمی افزود: امدادگران در روزهای تاسوعا و عاشورا علاوه بر پوشش امدادی مراسم های 
مذهبی، در مسجد مقدس جمكران و حرم حضرت فاطمه معصومه)س( نیز مستقر شده و 

به عزاداران حسینی خدمات امدادی و درمانی ارائه خواهند كرد.

هیفاء پردل

توریسم درمانی یا به عبارتی »گردشگری سلامت« 
امروز از مهم ترین شاخص های صنعت توریسم است 
كه منافع اقتصادی و اجتماعی بسیار بالایی دارد؛ در 
تعریف این نوع گردشگری باید گفت نوعی مسافرت 
است كه بیماران به سایر كشورها برای بهره گیری از 
سرویس و خدمات درمانی مطلوب و ارزان تر از كشور 

خود نام برده می شود.
یونان  و  به رم  نوع گردشگری در دنیا  این  تاریخچه 
نوع  این  اسلامی  ایران  در  و  برمی گردد  باستان 
گردشگری در سال 82 از سوی وزارت بهداشت مورد 
توجه قرار گرفت و به طبع آن ریشه گردشگری سلامت 

در شهر مذهبی قم تازه شكل گرفته است.
هر  ازای  به  جهانگردی  صنعت  از  اشتغال  هرچند 
ولی  می شود  فراهم  شغلی  فرصت  یک  گردشگر   7
اشتغال زایی در حوزه توریسم درمانی به ازای 4 گردشگر 
یک فرصت شغلی برای جامعه هدف فراهم خواهد كرد.
در كشور ایران اسلامی در كنار مراكز مهم درمانی، 
پیشرفت دانش پزشكی و وجود جاذبه های توریستی 
گردشگری  برای  دستی  صنایع  تنوع  وجود  و  زیبا 
سلامت چشم اندازی تا افق 1400 ترسیم شده است 
و طبق این افق سالانه 550 هزار نفر گردشگر سلامت 
باید جذب كشور شود و بیش از 137 هزار شغل در 
بیماران  جذب  از  حاصل  ارزی  درآمد  و  ایجاد  كشور 

خارجی باید به یک میلیارد دلار برسد.
از 25  میزبانی سالانه  به  توجه  با  قم  شهر مذهبی 
میلیون گردشگر داخلی و بیش از 2 میلیون گردشگر 
خارجی در دید گردشگران خارجی به ویژه كشور عراق، 
پاكستان، حوزه خلیج فارس و غیره تنها یک مقصد 
زیارتی نیست بلكه در كنار مراكز مهم درمانی ازجمله 
چشم پزشكی جوادالائمه )ع(، صدور مجوز برای ارائه 
خدمات به بیماران خارجی در بیمارستان فرقانی و مركز 
مهم درمان ناباروری از مقاصد مهم گردشگری سلامت 

به شمار می رود.
تخت  هزار  بیمارستان  از  بهره برداری  هم چنین 
خوابی، قم تا سال 1400 به استانداردهای مهمی در 
زمینه توریسم درمانی خواهد رسید؛ ولی سؤالی كه 
ذهن را درگیر می كند این است كه با وجود استقبال 
خوب بیماران خارجی از كشورهای همسایه آیا در حوزه 
ارزآوری خوبی داشته است؟  گردشگری سلامت قم 
اندازه بوده؟ سؤالی است كه  میزان اشتغال زایی چه 

متأسفانه بی جواب مانده است.
حوزه  در  كه  ظرفیت هایی  این  همه  به  توجه  با  قم 
هماهنگی  نبود  دلیل  به  دارد  سلامت  گردشگری 
بین دانشگاه علوم پزشكی و اداره میراث فرهنگی و 
هم چنین بی سامانی در مدیریت بیماران خارجی در 
این  چرا  است  سوزی  فرصت  حال  در  ارزآوری  زمینه 
وسط تنها كیسه دلالان و سودآوران سلامت با ارزهای 

خارجی بیماران پر شده است.
ردپای دلالان در گردشگری سلامت قم

اسمش »عالیه« است و 45 سال سن دارد كه برای بار 
نخست شهر قم را با هدف زیارت انتخاب كرده است 
ولی اكنون با آگاهی و اعتمادی كه با مراكز درمانی این 
شهر داشته از نجف تا قم برای بهره گیری از خدمات 

چشم پزشكی طی مسیر كرده است.
مراكز  از  كه  آشنایان  از  می گوید:  باره   این  در  وی 
جراحی و چشم پزشكی قم استفاده كردند مشورت 
گرفتم و برای عمل »آب مروارید« به قم آمدم از كادر 
افرادی  ولی  دارم  رضایت  آن ها  توانایی  و  پزشكی 
هستند كه از بیمارانی مانند من سو استفاده و پول های 
هنگفتی را می گیرند. به گفته این گردشگر عراقی، 
افراد و گروه هایی هستند كه در این میان به اسم شركت 
گردشگری یا راهنمای بیماران خارجی به سودهای 
دو  هر  وزارتخانه های  سوی  از  باید  رسیده اند  كلانی 

كشور این نوع گردشگری سروسامان یابد.
نبود راهنما و مترجم با سواد در مراکز درمانی

یكی دیگر از گردشگران سلامت كه در بیمارستان 
بیان  آمده  قم  به  صفرا  كیسه  جراحی  برای  فرقانی 
می كند: بار دومی است كه به قصد درمان به قم سفر 
می كنم در حالی كه تركیه و كشور هند هم از مقاصد 
به  را  قم  شهر  من  ولی  هستند  ما  برای  درمان  مهم 
دلیل تاریخچه فرهنگی و اسلامی انتخاب كردم؛ در 
قم خدمات خوبی را به بیماران خارجی ارائه می دهند 
ولی كاش در كنار این خدمات افرادی آموزش دیده و با 
سواد برای راهنمایی بهتر و ترجمه وجود داشتند تا در 
دام افراد سودجو نیفتیم؛ من نصف سرمایه ای كه برای 

درمان داشتم از سوی یک دلال از دست دادم.
زوج  یک  توجه  مورد  قم،  ناباروری  مرکز 

آمریکایی
در این گزارش آنچه كه باعث تعجب بود سفر یک زوج 
آمریكایی از یكی از ایالت های كشور آمریكا برای درمان 
ناباروری به استان قم بود؛ »یوسف« كه یک آمریكایی 
مسلمان است می گوید: برای بهره گیری از یک مركز 
درمان ناباروری كاملًا شرعی و حلال این مركز را انتخاب 

كردم و قرار است در كنار آن قم را هم زیارت كنم؛ از 
اخلاق انسانی و تخصص متخصصان این مركز راضی 

هستم و قرار است دوره درمان را طی كنم.
به نظر می رسد نخستین مركزی كه بیماران خارجی 
به محض ورود به قم انتظار دریافت بهترین خدمات 
از  بیمارانی  ناباروری« است كه  را دارند »مركز درمان 
كشورهای همسایه ازجمله عراق، سوریه، پاكستان و 
حتی بعضی كشورهای اروپایی را به سوی خود جذب 

كرده است.
ارائه خدمات درمان ناباروری به ۱۰ درصد از 

بیماران خارجی
باب گفت وگو را با سرپرست معاونت پژوهشی جهاد 
دانشگاهی قم بازمی كنیم؛ وی می گوید: مركز ناباروری 
و  كرد  فعالیت  به  شروع   71 سال  از  هم  قم  استان 
و  عراق  فارس،  خلیج  حاشیه  كشورهای  از  بیمارانی 
پاكستان و هم چنین كشورهای تركیه و پاكستان دارد كه 
برای درمان ناباروری به این مركز آمده و از خدمات این 

مركز رضایت دارند.
از 4 هزار نفر  لیلا ناصرپور می افزاید: سالانه بیش 
آن ها  از  این مركز مراجعه می كنند كه 40 درصد  در 
بیماران  درصد  و 10  قم  استان  از  خارج  از  بیمارانی 
خارجی هستند با توجه به ارائه خدمات مناسب نرخ 
موفقیت درمان این مركز مهم ترین دلیل حضور بیماران 

خارجی است.
بهره گیری از دانش سلامت جنین در مرکز 

ناباروری قم
درمان  برای  متعدد  پكیج های  می كند:  اظهار  وی 
دانش  جمله  از  می شود  ارائه  مركز  این  در  ناباروری 
جنین  حذف  باعث  كه  جنین  سلامت  تشخیص 
معیوب و مشكلات ژنتیكی شده و جنین سالم به رحم 
مادر منتقل می شود و در این نوع دانش انتخاب نوع 
جنسیت هم مقدور است و بیماران خارجی با اعتماد 
سرپرست  می كنند.  دریافت  هزینه  كم ترین  و  كامل 
معاونت پژوهشی جهاد دانشگاهی قم می افزاید: طرح 
سامانه گردشگری سلامت در جهاد دانشگاهی قم در 
پیگیری است؛ همچنین در خصوص موضوع  حال 
ارز دیجیتال كه موضوع بسیار مهمی است، طرحی 
از سوی  قم  استان  در  دیجیتال  ارز  برای ساماندهی 
در  پژوهشی  اقدامات  كه  ارائه شد  دانشگاهی  جهاد 
این خصوص در حال انجام است. به گفته وی، 400 
بیمار خارجی سال گذشته خدمات درمانی دریافت 
كردند كه مهم ترین دلیل رضایت بیماران خارجی وجود 
تجهیزات به روز و متخصصان مجرب در این مركز است 
و  ساماندهی  سلامت  گردشگری  خدمات  باید  ولی 
دست دلالان قطع شود چرا كه خدمات مطلوب مراكز 
درمانی قم زیرسئوال خواهد رفت و خاطرات ناخوشی 
ناصرپور  می شود.  ماندگار  سلامت  گردشگران  برای 
توریسم  ظرفیت  از  بهتر  بهره گیری  برای  می گوید: 
درمانی باید فضای رقابتی را افزایش داد و در این بخش 
باید  خدمت  افزایش  بر  علاوه  و  كرد  سرمایه گذاری 
فرهنگ نوع برخورد با گردشگران خارجی را نهادینه كرد 
و در كنار درآمدزایی باید اخلاق محوری و اعتمادسازی 
را اولویت قرار دهیم اگر بر عملكرد دلالان و سودجویان 

نظارت نكنیم نمی توانیم به درآمدزایی مطلوبی برسیم.
رایزنی ها برای حذف دلالان از بازار گردشگری 

سلامت
معاون امور درمان دانشگاه علوم پزشكی استان قم 
نیز می گوید: برای ساماندهی گردشگری سلامت در 
استان قم جلسات متعددی برگزار شده است با توجه 
به نوسانات ارزی تعرفه ها هم باید تغییر دهد تا بهترین 
استفاده را از سود حاصل از سودآوری ارزی حاصل از 
گردشگری سلامت به استان داشته باشیم. محمود 
همسایه  كشورهای  از  گردشگرانی  می افزاید:  پرهام 
برای دریافت خدمات درمانی در ایران بیشتر از كشور 
تركیه تمایل نشان می دهند. اكنون باید بیشتر از این 
ظرفیت موجود استفاده كرد و وزارت بهداشت هم در 
نظر دارد تعرفه های پزشكی را هم سطح كشور تركیه 
فرصت  یک  این  و  دهد  افزایش  منطقه  كشورهای  و 

مناسبی است.
به گفته وی، با دست اندركاران میراث فرهنگی هم 
رایزنی هایی داشتیم استانداری هم در حال پیگیری 
و  اما دلالان  بهتر گردشگری سلامت است  مدیریت 
سودجویان در حال سودجویی هستند كه باید دست 

آن ها قطع و در این نوع گردشگری حذف شوند.
فعالیت شرکت های گردشگری مجوز دار در 

کشور عراق
معاون درمان دانشگاه علوم پزشكی استان قم بیان 
گردشگری  حوزه  در  بیشتر  نظارت  برای  می كند: 
سلامت اخیراً برنامه ای در دستور كار قرار گرفته است كه 
در كنار زیارت و سیاحت گردشگران از خدمت پزشكی 
هم بهره مند شوند و همراهان این بیماران با خرید به 
عنوان سوغات ارزآوری خوبی را برای قم داشته باشند. 
پرهام می افزاید: یک سری شركت ها در داخل كشور و 
در عراق به آن ها مجوز فعالیت داده شده و شناسنامه دار 
هستند و اقدام به جذب و معرفی بیمار می كنند در حال 
پیگیری بالا بردن استانداردهای بیمارستان ها هستیم 
و مجوز »آی، پی، دی« برای پذیرش بیمار خارجی به 

آن ها داده خواهد شد.
گردشگری سلامت نیاز به زیرساخت های استاندارد 
شهری  مطلوب  حمل ونقل  فرودگاه،  وجود  جمله  از 
افزایش  هم چنین  اقامتی  استاندارد  هتل های  و 
از  میزبانی  برای  استاندارد  درمانی  زیرساخت های 

بیماران خارجی دارد.
زیرساخت های  مطلوب  وضعیت  پیگیری  برای 
عمرانی  امور  هماهنگی  معاون  سراغ  به  گردشگری 

استانداری قم رفتیم.
چشم اندازی مطلوب برای زیرساخت های 

توریسم درمانی قم
در  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
ظرفیت های  ارتقای  برای  می گوید:  گفت وگوی 
گردشگری سلامت استان و رسیدن به استانداردهای 
مطلوب چند بیمارستان احداث شده است؛ هم چنین 
به  است  قرار  هم  قم  خوابی  تخت  هزار  بیمارستان 
توریسم  رویكرد  با   1400 سال  تا  برسد  بهره برداری 

درمانی به استاندارد لازم خواهدرسید.
محسن بهشتی می افزاید: قم ظرفیت خوبی برای 
بیماران خارجی دارد و گردشگران عرب زبان بسیاری 
توریسم  اگر  كه  می كنند  انتخاب  درمان  برای  را  قم 
درمانی ساماندهی شود باعث اشتغال زایی و كاهش 

نرخ بیكاری قم خواهد شد.
به گفته وی، در كنار این بیمارستان هزار تختخوابی 
2 هتل كه یكی 5 ستاره و دیگری 4 ستاره است در نظر 
گرفته شده است و با بهره برداری از فرودگاه اختصاصی 
جمله  از  خارجی  گردشگران  ورود  ظرفیت  هم  قم 

بیماران خارجی افزایش خواهد یافت.
گردشگری  تسهیل  هدف  با  نامه ای  تفاهم 

سلامت
مدیركل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
فی  همكاری  نامه  تفاهم  امضای  از  هم  قم  استان 
مابین میراث فرهنگی و دانشگاه علوم پزشكی قم خبر 
می دهد و می گوید: برای همكاری مشترک برای ارائه 
تسهیلات و خدمات در حوزه گردشگری سلامت تفاهم 
نامه ای ایجاد شده است. حمید یزدانی می افزاید: این 
استان  مسافرتی  خدمات  شركت های  به  نامه  تفاهم 
به عنوان مجری واجد شرایط برگزاركننده گردشگری 
برگزاری  پیگیری  حال  در  است  شده  ابلاغ  سلامت 
وی  هستیم.  استان  در  سلامت  گردشگری  همایش 
بیان می كند: نبود زیرساخت لازم از جمله كمبود تعداد 
درمانی  مراكز  و  دار  دی«  پی،  »ای،  بیمارستان های 
واجد شرایط و هتلینگ لازم و مهم تر از آن وجود دلالان 
یزدانی  است.  قم  در  گردشگری  این  اصلی  چالش 
بیشترین حجم بیماران خارجی را از كشورهای عراق، 
پاكستان، بحرین و افغانستان می داند و می افزاید: در 
حال حاضر بیمارستان فرقانی، مراكز درمان ناباروری و 
درمانگاه های تحت نظارت علوم پزشكی در قم میزبان 

بیماران خارجی هستند.

مدیرکل اوقاف استان قم:

اجرایامینانهنیتواقفانمهمترینوظیفه
متولیاناست

مدیركل اوقاف استان قم گفت: متولیان امین وقف هستند و مهمترین وظیفه آنها نیز 
اجرای امینانه نیت واقفان است.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسكندری در نشست هم اندیشی با متولیان موقوفات 
كه در اداره تحقیق و حسابرسی اوقاف قم برگزار شد اظهار كرد: از بیان نقطه نظرات و 
ارائه می شوند تقدیر و تشكر  پیشنهادات متولیان كه در راستای بهبود وضعیت وقف 
می كنیم. وی افزود: در مسئله وقف متاسفانه شاهد نگاه نازلی هستیم كه در برخی مناطق 
نسبت به موقوفات وجود دارد چرا كه بعضی فكر می كنند املاک موقوفه ارزش چندانی 
ندارند و باید به رایگان یا رقم پایین در اختیارشان قرار بگیرد. مدیركل اوقاف و امور خیریه 
استان قم با بیان اینكه این مسئله دارای ریشه ای تاریخی است گفت: لازم است این دیدگاه 
را با استفاده از روش های تبلیغی و ترویجی تغییر دهیم زیرا املاک وقفی در واقع جواهری 
پرارزش هستند. وی ادامه داد: واقفان انسان های بلند همتی بوده اند كه مشاهده برخی 
نیت های آنها نشان می دهد چه فكر آینده نگرانه ای داشته اند تا نیازهای گوناگون جامعه را 
در دوره های مختلف تاریخی برطرف كنند؛ از جمله این نیت ها، آزادسازی زندانیان جرایم 
غیر عمد است. اسكندری با اشاره به اداره كل اوقاف استان قم از سال گذشته خود مجری 
طرح آزادسازی زندانیان شده است گفت: در این طرح واقفان خیراندیش معرفی می شوند 
و در واقع به نمایندگی از آنها این كار صورت می گیرد. مدیركل اوقاف و امور خیریه استان 
قم با بیان اینكه بزرگان و مسئولین قم هم این اقدام اوقاف را تحسین كردند خاطرنشان 
كرد: اقدامات زیادی از طریق عواید موقوفات صورت می گیرد ولی چون تبلیغ درستی در 
مورد آنها انجام نمی شود، برخی گمان می كنند املاک وقفی به هدر می روند. وی خواستار 
ترویج نام واقفان و اقدام خیراندیشانه آنها از طریق اطلاع رسانی صحیح شد و افزود: احیای 
موقوفات امر مهم دیگری است كه باید در اولویت قرار بگیرد چرا كه موقوفات مختلفی وجود 
دارند كه تصرف شده و از حیطه وقف خارج شده اند. اسكندری بیان كرد: متولیان در واقع 
امین موقوفات به شمار می روند و نخستین وظیفه آنها، اجرای امینانه نیت واقفان بر اساس 
شرع و قانون است. مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به اینكه در اجرای نیت 
واقفان باید با عالمان دینی و افراد آگاه مشورت شود گفت: رعایت مسائل شرعی وقف 
اهمیت زیادی دارد و به هیچ وجه نباید خلاف نیت واقف رفتار شود. وی تصریح كرد: تبدیل 
وقف به آسانی صورت نمی گیرد و باید كار كارشناسی شرعی روی آن صورت بگیرد البته 
معمولا تبدیل به احسن در جایی است كه موقوفه در حال نابودی باشد. اسكندری با بیان 
اینكه برخی املاک موقوفه با اجاره ناجیزی در اختیار مستاجران قرار گرفته اند گفت: اجاره 
این املاک معمولا صرف بازسازی و تعمیر همان واحدهای آپارتمانی مسكونی می شود 
ولی می توان با تغییر این روند، واحدهای اقامتی ارزان قیمت ساخت آن هم در شهر مقدس 
قم كه زائران بسیاری در ایام مختلف سال به آن سفر می كنند. مدیركل اوقاف و امور خیریه 
استان قم با اشاره به حاصلخیز نبودن یا نبود آب كافی برخی املاک موقوفه عنوان كرد: 
می توان به طرق دیگر از این زمین ها استفاده كرد كه از آن جمله، ایجاد نیروگاه های 
خورشیدی است و در نهایت عواید آن را در همان نیت واقف صرف كرد. وی با اشاره به 
وضعیت اقتصادی كشور گفت: باید گام های اساسی در راستای استفاده بهینه از موقوفات 

برداشته شود تا نیازهای جامعه هم در حد مقدورات رفع شود.

 جانشین ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان قم :

مطالبهگریرویکردستاد
امربهمعروفونهیازمنکراست

 جانشین ستاد امربه معروف و نهی از منكر استان قم گفت: مطالبه گری از مسئولان 
رویكرد جدید این ستاد است كه باید به درستی در سطح جامعه پیاده سازی شود.

سید محمدتقی حسینی روز دوشنبه در جمع خبرنگاران افزود: مطالبه گری از مسئولان 
باید برای اصلاح بسیاری از نابهنجاری های اجتماعی فرهنگ سازی شود.

وی بیان كرد: طبق قانون اساسی كشور تمام مردم حق دارند مسئولان را به امربه معروف 
و نهی از منكر دعوت كنند و هیچ فردی هم حق ندارد مردم را از این عمل الهی با حفظ 
مراتب و شئونات محروم كند. وی در ادامه بیان كرد: از ابتدای انقلاب اسلامی و در طول 
4 دهه گذشته همواره احیای امربه معروف و نهی از منكر مورد تاكید و توجه بوده است. 
وی ابراز كرد: در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی نیز توجه ویژه ای به مساله امربه معروف و 
نهی از منكر شده است. جانشین ستاد امربه معروف و نهی از منكر قم عنوان كرد: حفظ 
عفاف و حجاب از ضروریات دین بوده و چهره ظاهری شهر قم نیز در سال های گذشته روند 
نامطلوبی به خود گرفته و دغدغه مراجع و بزرگان دینی را برآورده نكرده است. وی اظهار 
كرد: حفظ حجاب و عفاف از قوانین جمهوری اسلامی بوده و نمی توان از كنار این مساله 
مهم دینی و قانونی به سادگی عبور كرد. حسینی خاطرنشان كرد: باوجوداین مصادیق 
امربه معروف و نهی از منكر بسیار گسترده تر از منحصر كردن آن در مساله عفاف و حجاب 
است. وی اظهار داشت: امربه معروف و نهی از منكر صرفا منحصر در مساله عفاف و حجاب 
نبوده و گستره بسیاری زیادی از مسائل اجتماعی را دربرمی گیرد. وی در ادامه گفت: 
تشكیل ستاد امربه معروف و نهی از منكر در مناطق هشت گانه شهر قم و تشكیل شورای 
امربه معروف و نهی در دستگاه های اداری از فعالیت های برجسته ستاد امربه معروف و نهی 
از منكر استان است. حسینی بیان كرد: در تمام بخش های 5 گانه استان و شهر پردیسان 
شورای امربه معروف و نهی از منكر تشكیل و فعال شده است. وی ابراز كرد: تشكیل شورای 
تخصصی اصناف در اتاق اصناف و اماكن گردشگری نیز از دیگر اقدام های برجسته ستاد 
امربه معروف و نهی از منكر قم در ماه های اخیر بوده است. جانشین ستاد امربه معروف و 
نهی از منكر قم ادامه داد:  2 دفتر ویژه امربه معروف و نهی از منكر در حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمكران نیز فعال بوده و طلایه داران امربه معروف و نهی از 
منكر در قالب آن ها مشغول تذكرات زبانی هستند. وی اضافه كرد: در تمام مراكز پرآمد و 

شد شهر قم نیز طلایه داران امربه معروف و نهی از منكر به تذكر لسانی مشغول هستند.
وی تصریح كرد: اولویت و مسئولیت اصلی ستاد امربه معروف و نهی از منكر در رابطه با 
مشاهده نابهنجاری های اجتماعی صرفا در حد تذكر زبانی است. وی بیان كرد: با توجه به 
اهمیت حفظ چهره معنوی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، گروه »حافظان حریم 
« با مشاركت آستان مقدس كریمه اهل بیت)ع( شكل گرفته و با همكاری جمعی از بانوان 
و آقایان به تذكر زبانی می پردازند. وی افزود: برای اثرگذاری فریضه امربه معروف و نهی از 
منكر و انجام صحیح این عمل، مباحث آموزشی سرلوحه اقدام های ستاد امربه معروف و 
نهی از منكر قرارگرفته است. حسینی اظهار داشت: برای نهادینه سازی و حساسیت نسبت 
به فریضه امربه معروف و نهی از منكر در سطح مدارس، با آغاز سال تحصیلی جدید به بیش 
از 4 هزار دانش آموز آموزش های لازم ارائه خواهد شد. وی همچنین تصریح كرد: نهضت 
حسینی، مطالبه گری و مسئولیت اجتماعی شعار امسال هفته امربه معروف و نهی از منكر 
در سطح كشور نام گذاری شده است. وی ابراز كرد: ساعت 17روز چهارشنبه هفته جاری 
همایش فعالان امربه معروف و نهی از منكر در سالن همایش های شهرداری قم برگزار 
می شود. حسینی گفت: همچنین روز چهارشنبه هفته جاری یادواره امربه معروف و نهی از 
منكر و شهدای این فریضه الهی بعد از نماز ظهر و عصر در مصلای قدس قم ترتیب می یابد.

وی ادامه داد: دیدار با آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری امام جمعه موقت قم نیز 
از دیگر برنامه های ستاد امربه معروف و نهی از منكر در طول هفته جاری است. هفته 
نخست ماه محرم الحرام با تاسی به قیام سید و سالار و شهیدان امام حسین)ع( به هفته 

امربه معروف و نهی از منكر نام گذاری شده است.

رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان خبرداد

صدورمجددگواهینامهسیستمهایمدیریتی
درشرکتگازاستاناصفهان

رئیس روابط عمومی شركت گاز استان اصفهان از موفقیت این شركت در صدور مجدد 
گواهینامه های سیستم های مدیریت كیفیت ایزو 9001، مدیریت آموزش ایزو 10015، 
مدیریت رضایتمندی شكایات مشتریان ایزو10002 و مدیریت رضایتمندی مشتریان ایزو 

10004 خبر داد.
سید حسن موسوی، بابیان اینكه استاندارد بین المللی ایزو 2015: 9001 بر اساس 
اصول مدیریت كیفیت تدوین گردیده و در حال حاضر آخرین ویرایش الزامات سیستم های 
مدیریت كیفیت می باشد گفت: این استاندارد بر روی اصولی همچون تمركز بر مشتری، 
رهبری، مشاركت كاركنان، رویكرد فرآیندی، بهبود، تصمیم گیری مبتنی بر شواهد و 
مدیریت ارتباطات تاكید دارد.  وی،با اشاره به استقرار ایزو 9001:2008 درشركت گاز 
استان اصفهان طی سال های گذشته، تصریح كرد: شركت گاز استان اصفهان با اعتقاد 
به ارتقای سطح كیفی فعالیت ها حفظ و صیانت از محیط زیست و سرمایه های انسانی و 
همچنین تعهد به رعایت حقوق تمامی ذی نفعان می كوشد تا با ایجاد یک سازمان متعالی 
و یادگیرنده با تلاش تمامی كاركنان خود در جهت دستیابی به اهداف استراتژیک خود 
حركت نماید.  موسوی، گفت: یكی از عناصركلیدی موفقیت سازمانی رضایت مشتری از 
نحوه ارائه خدمات و محصولات آن دانست و افزود: اندازه گیری و پایش رضایت مشتری 
اجتناب ناپذیر است چرا كه نتایج حاصل از این ارزیابی می تواند به شناسایی فرصت 
های بهبود در راهبردها، محصولات و فرآیندهای سازمان منجر شود.وی، با اعلام اینكه 
شركت گاز استان اصفهان موفق به صدور گواهینامه استاندارد ایزو 9001:2015)سیستم 
مدیریت كیفیت( و ایزو 10015:1999 )سیستم مدیریت آموزش كاركنان( شد، توانست 
گواهینامه سیستم های مدیریت رسیدگی به شكایات)ایزو 10002:2018( و مدیریت 
سنجش رضایت مشتریان) ایزو 10004:2018( را بر اساس آخرین ویرایش آن ها )2018( 
دریافت نماید. تفكر مبتنی بر ریسک، دانش سازمانی، شناخت بافت سازمان و محیط 
اطراف آن، توجه به نیازها و انتظارات ذی نفعان و مدیریت تغییراز موضوعات جدیدی است 
كه در ویرایش 2015 استاندارد ایزو 9001 مطرح شده است.سخنگوی شركت گاز استان 
اصفهان، اخذ این استاندارد ها را مرهون تلاش های بی شائبه و خالصانه تمامی همكاران 
در بخش های مختلف این شركت دانست و افزود: رضایت مندی مشتركین و ارائه خدمات 
بموقع و همچنین پاسخگویی مناسب و پایش آن یكی از اولویت های اصلی شركت گاز 
بوده كه اخذ این گواهینامه سندی بر تعهد مشتری مداری و پایبندی این شركت در ارائه 

اهداف تعیین شده می باشد.

قطع دست دلالان  ازحوزه سلامت ضروری است

بی توجهی به درآمد ارزی »توریسم درمانی« در قم

اجتماعی

طی سال های اخیر توسعه چشمگیری در عرصه های سبز قم صورت گرفته و شهر قم 
در حال نزدیک شدن به سرانه های استاندارد فضای سبز است.

توسعه سریع و مداوم شهرها یكی از بزرگترین تهدیدات محیط زیست به حساب 
می آید، كه اثراتش به ساكنان خود شهرها منتقل خواهد شد و اثرات مثبت و منفی 

بسیاری بر روح و جسم انسان ها باقی میگذارد.
موجب  شهرنشینی  گسترش  و  جمعیت  افزایش  كه  است  داده  نشان  تحقیقات 
تبدیل فضاهای سبز شهری به سطوح بتنی خشن و نفوذناپذیر و ساختمان هایی به 
عنوان زیستگاه جدید برای انسانهای تازه وارد شهرنشین می شود و این روند به ویژه 
در كشورهای در حال توسعه و جهان سوم نمود جدیتری دارد. رشد صنعت و افزایش 
جمعیت در شهرها، به ساخت و سازهای سوداگرانی منجر شده است كه به موضوعات 
بهداشتی، تأمین نور كافی و هوای سالم و فضاهای گذران اوقات فراغت توجه كافی 
نمیكنند. از سوی دیگر، ضرورت ایجاد كاربری های جدید شهری برای پاسخ گویی به 
نیازهای روزافزون شهرنشینان كم كم باعث كاهش فضای سبز و باغ های شهری شده، 
كه پیامد آن محدود شدن دسترسی انسان شهرنشین به طبیعت است. اما بنا به دلایلی، 
از اوایل قرن بیستم به بعد انسان شهرنشین توجهی دوباره به طبیعت و فضای سبز نشان 
داد، كه نمود عینی آن ایجاد باغ های كاربردی به جای باغهای تفریحی است كه به 

نیازهای جدید شهروندان پاسخ می دهد.
فضای سبز شهری خصوصاً پارک های شهری دارای نقش اجتماعی، اقتصادی و 
اكولوژیكی هستند، با مزایایی چون درمان بیماری های روحی، محیطی مطلوب برای 
پرورش كودكان، ایجاد یكپارچگی اجتماعی، حفظ آسایش و…، كه در عین حال 

شاخصی برای ارتقای كیفیت فضای زندگی و توسعه جامعه محسوب می شوند.
شهر قم یكی از شهرهایی است كه از نظر سرانه های فضای سبز دچار فقر جدی است 
اما با عزمی كه طی چهار سال اخیر در تیم مدیریت شهری به وجود آمده گام بلندی در 

راستای رفع این مشكل برداشته شده است.
دكتر سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در بدو ورود به این شهر یكی از برنامه های 
جدی خود رفع كمبودهای آن در حوزه فضای سبز ذكر كرد و خبر از افزایش سالیانه 
5 مترمربعی سرانه های فضای سبز و دست یابی به سرانه های استاندارد طی سال های 

آینده داد.
در همین راستا در سال های اخیر توسعه چشم گیری در عرصه های سبز قم خصوصا 
عرصه های جنگلی رخ داده است. طبق آمار اعلام شده سالیانه بیش از 300 هكتار 
عرصه سبز به سرانه های سبز قم اضافه شده و مجموعه از سال 94 تاكنون 4.5 مترمربع 

به سرانه فضای سبز شهر اضافه شده است.

پیام جوادیان مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در این خصوص با 
بیان اینكه تعداد پارک های شهری قم در سال 94 بالغ بر 272 پارک بوده است، گفت: 
در مقطع كنونی 355 پارک و بوستان شهری داریم یعنی در طول چهار سال 83 پارک 

شهری در مناطق هشتگانه شهر قم احداث شده است.
وی مساحت بوستان های شهر قم كه طی چهارسال اخیر احداث شده است را 127 
هكتار عنوان كرد و افزود: برای تعیین سرانه استاندارد نیاز به مطالعات است؛ آمارهایی 
داده می شود كه سرانه فضای سبز شهر قم باید یک عدد خاص باشد اما این مساله 
نیازمند برنامه مطالعاتی است و 25 آیتم در تعیین سرانه استاندارد دخیل بوده كه شامل 

آب و هوا، اقلیم، وضعیت زمین، آلاینده ها، منابع آبی، قیمت زمین و… است.
جوادیان با بیان اینكه سرانه فضای سبز استاندارد شهر اصفهان براساس مطالعات 
حدود 37 مترمربع است، خاطرنشان كرد: معادل سازی شرایط استاندارد در شهر قم 
نیز سرانه استاندارد تقریبی را 30 مترمربع نشان می دهد. اگر 30 مترمربع فضای سبز به 

ازای هرشهروند قمی داشته باشیم به استانداردها نزدیک شده ایم.
وی با تاكیدبر اینكه طی چهار سال اخیر پنج میلیون و 300 هزار مترمربع توسعه 
فضای سبز جنگلی و كمربند سبز در اطراف شهر قم داشتیم، گفت: كمربندی امام 

علی)ع(، بوستان زائر، كوه دوبرادران، رینگ جمكران و… از این جمله است.
پارک ها  سازمان  توسط  كه  است  پروژه ای  معابر  سبز  نهضت  كرد:  بیان  جوادیان 
پیگیری می شود كه تا پایان سال به اتمام خواهد رسید؛ بسیاری از خیابان ها در شهر 
قم درختكاری نشده بود و این مساله در طرح تفصیلی شهرها توصیه شده و عنوان شده 
در معابر و شوارع بالای 16 متر درختكاری صورت گیرد كه كمک زیادی به سرسبزی و 

زیبایی شهر كرده و رطوبت را بالا می برد.
وی با تاكید بر اینكه خیابان های شهر قم باید تبدیل به باغ راه سبز شوند، افزود: تلاش 
داریم درختكاری اصولی صورت گرفته و آبیاری تحت فشار هم انجام شود تا خیابان های 

قم به راه روهای سبز سایه دار شوند.
وی با بیان اینكه این پروژه از سال 95 آغاز شده است، خاطرنشان كرد: در سال 95 
بالغ بر 149 هزار متر در سطح شهر رفیوژ سبز ایجاد شد؛ در سال 96 بالغ بر 89 هزار 
متر و در سال 97 نیز 90 هزار متر باغچه سازی صورت گرفت و مجموعه 328 هزار متر 

باغچه سازی انجام شد.
در این ایام نیز سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم به مناسبت هفته دولت 
بخشی از امكانات جدید ایجاد شده در این حوزه را به بهره برداری رساند . افزایش فضای 
سبز شهری به میزان 20 هزار متر مربع در قالب احداث، توسعه و تجهیز 13 بوستان 

شهری در هفته دولت افتتاح شد.

بهره برداری از 20 هزار مترمربع عرصه سبز جدید

قمدرآستانهدستیابیبهسرانهاستانداردفضایسبز
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قیمتواقعیدلارچنداست؟

نرخ واقعی دلار و ارز پول ملی دو روی یک سكه اندكه افزایش یكی كاهش دیگری را 
به دنبال دارد، درصورتی كه این رابطه از طریق سیاست های دستوری و نه متغیرهای 

اقتصادی تعیین شود پیامدهای جبران ناپذیری برای اقتصاد كشورخواهد داشت. 
انتشار گزارشی از جلسه هیئت دولت كه منجر به اعلام دلار ٤٢٠٠ تومانی شد، نشان 
می دهد كه تصمیم كلان در خصوص ارزش پول ملی، در بالاترین نهاد اجرائی كشور 
بدون بررسی های كارشناسانه و بر اساس رأی گیری اتخاذ شده است. در رأی گیری 
مذكور اعضای مختلف هیئت دولت اعدادی برای قیمت واقعی دلار ارائه كردند كه بین 
3٨٠٠ تومان تا ٥٦٠٠ تومان متغیر بود و نهایتاً عدد ٤٢٠٠ با رأی گیری انتخاب شد. بعداً 
وقتی قیمت دلار تا نزدیک ٢٠ هزار تومان افزایش یافت معلوم شد كه كل اعداد ارائه شده 

در آن جلسه هیئت دولت با واقعیت بسیار فاصله داشته است.
حدود ارزش واقعی دلار با چند محاسبه سر انگشتی قابل تعیین است و نیازی به حدس 
و گمان و رأی گیری ندارد. ٢٢ سال پیش قیمت هر دلار ٨٠٠ تومان بود اگر فرض كنیم 
در طی این ٢٢ سال نرخ تورم و نرخ سود بانكی در ایران سالانه ٢٠ درصد و این شاخص 
در آمریكا 3 درصد بوده باشد باید سالانه ارزش پول ایران در مقابل دلار آمریكا ١٧ درصد 
كاهش می یافت كه بخاطر اعمال سیاست اشتباه حفظ ارزش پول علیرغم تورم و نرخ 
سود بالا، از این كاهش جلوگیری شد. اگر فرض كنیم اقتصاد ایران در این سالها نسبت 
به اقتصاد بسیار بزرگتر آمریكا بطور متوسط سالانه 3 درصد بیشتر رشد كرده باشد عدد 
١٧ درصد به ١٤ درصد كاهش می یابد. بنابراین قیمت امروز دلار از ضرب ٨٠٠ تومان 
در ١.١٤ به توان ٢٢ بدست می آید كه برابر  ١٤٢٠٠ تومان می شود. این عدد در زمان 
برگزاری جلسه هیئت دولت كه منجر به تعیین دلار ٤٢٠٠ تومانی شد برابر ١٢٥٠٠ تومان 
بود. نگارنده این محاسبات ساده برای تعیین قیمت واقعی دلار را یكسال قبل از آن جلسه 
هیئت دولت طی چند مقاله در ایرنا منتشر كرد و برای نجات اقتصاد و رونق تولید از دولت 

به اصرار خواست ارزش دلار را واقعی كند.
این درخواست همچنان ادامه دارد. دولت باید بشدت از كاهش قیمت دلار زیر قیمت 
واقعی آن پرهیز كند زیرا این به معنای حراج كردن منابع ملی و باج دادن به سرمایه های 

راكدی است كه تشنه تبدیل شدن به دلار و خروج از كشورند.
اگر دولت درصدد ثبات ارزش پول است باید در اولین قدم نرخ سود را بشدت كاهش 
دهد و به زیر ٥ درصد در سال برساند و تا زمانیكه این كاهش را انجام نداده باید اجازه دهد 
ارزش پول متناسب با تورم و نرخ سود كاهش یابد. بی توجهی به این امر به معنی ارزان 
فروشی منابع ملی و اعطای یارانه به سرمایه های عظیم راكد در كشور و تضعیف تولید 

است. بی معنی است كه سالانه ٢٠ درصد سود بانكی داد و ارزش پول را حفظ كرد.
فعال اقتصادی بخش خصوصی

وزیر صنعت،معدن و تجارت ;

هیچکمبودیدرتأمینکالاهایاساسی
وجودندارد

وزیر صنعت،معدن و تجارت تاكید كرد: مردم نگران تأمین كالاهای اساسی نباشند چرا 
كه بیش از نیاز جامعه این كالاها را ذخیره كرده ایم.

رضا رحمانی درباره ذخایر كالاهای اساسی و اینكه گفته می شود شرایط تحریمی 
بر تأمین مایحتاج مردم در ماه های آینده تاثیرگذار خواهد بود، گفت:  در بحث تأمین 
كالاهای اساسی و مایحتاج مردم، ذخایر راهبری داریم كه آمارها نشان می دهد این ذخایر 

وضعیت بسیار مطلوبی دارند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاكید بر اینكه ذخایر كالاهای اساسی بسیار خوب است و 
اقلامی بیشتر از نیاز جامعه ذخیره شده است، بیان كرد: به طور مثال كالای استراتژیكی 

مانند گندم بیش از آن كه تكلیف داریم؛ تأمین كنیم، در ذخایرمان وجود دارد. 
وی ادامه داد: این مورد تنها درباره گندم نیست، بلكه سایر كالاها هم همین طور است. 
من هر روز آمار ذخایر را چک می كنم و باید بگویم اولًا درخصوص كالاهای اساسی هیچ 
كمبودی نداریم، ثانیاً این كه حتی بیشتر از دورهای قبل مایحتاج جامعه ذخیره شده 
است. رحمانی گفت: برخی اظهارات مبنی بر اینكه تأمین كالاهای اساسی با مشكلاتی 
روبرو است؛ یک نااطمینانی و ناامنی فكری بی جهت است. كشور ما به این بزرگی و با این 

امكانات، مگر می شود در تأمین نیازهای مردم دچار مشكل شود.
وی خاطرنشان كرد: مگر می شود كشور ما را محاصره كنند؟ دشمنان ما چنین قابلیتی 
را ندارند. ایران كشوری است كه همسایگان بسیاری دارد كه مراودات خوبی با هركدام 
برقرار كرده است. هر زمان اراده كنیم همین كالاهایی كه ذخیره كرده ایم، 10 برابرش 
را وارد می كنیم اگر امروز این كار را نمی كنیم به دلیل مشكلات نگهداری ست زیرا ممكن 

است فاسد و خراب شوند.
وزیر صمت تاكید كرد: در تأمین كالاهای اساسی از هیچ نظر نه امروز بلكه ماه های آینده 

نگرانی وجود ندارد و مردم فكر خود را درگیر این موضوع نكنند.
شرایط تحریمی باعث رونق تولید شده است

وی درباره این كه بیان می شود شرایط تحریمی باعث رونق تولید در برخی از صنایع 
شده است، گفت: در برخی از كالاها، این رونق تولید محسوس است.

رحمانی ادامه داد: در زمینه پوشاک، كفش، لوازم خانگی و بسیاری از رشته های دیگر 
شرایط موجود یک فرصت پیش آورده است اما برخی از صنایع هیچ اتفاقی برایشان 

نیفتاده است كه ما تلاش بیشتری در این قسمت به كار می گیریم.
وی تاكید كرد: صنایعی كه شرایط تحریمی برای شان فرصت رونق تولید ایجاد كرده، 

بسیار بیشتر از صنایعی است كه در آنها حركتی رخ نداده است.
تولید گوشت قرمز 2۰ درصد افزایش پیدا خواهد کرد

 وزیر صنعت معدن،تجارت درباره تامین گوشت قرمز گفت: درخصوص تأمین گوشت 
قرمز ما آمارمان را از جهاد كشاورزی دریافت می كنیم و اگر مشاهده كنیم كه تولید داخل 

كشور كمتر از نیاز مردم است آن وقت به شركت ها اجازه واردات خواهیم داد.
وی تاكید كرد: درحال حاضر برای تأمین گوشت قرمز زیر 10 درصد كمبود داریم كه 
البته این آمار پارسال است، درمورد امسال هم جهاد كشاورزی می گوید به دلیل آن كه 
بارندگی خوب بوده است حداقل 20 درصد افزایش در تولید گوشت قرمز خواهیم داشت 

كه اگر این اتفاق بیفتد دیگر نیازی به واردات نیست. 
رحمانی درباره قیمت گذاری گوشت قرمز در بازار  گفت: قیمت گذاری گوشت را بر 
اساس میانگین قیمت كشوری پیگری می كنیم اما برای این كه قیمتش افزایش پیدا 
نكند 2 كار انجام داده ایم نخست این كه واردات با ارز نیمایی را آزاد اعلام كردیم و سپس 

این كه تعرفه ها صفر شده است.
وی ادامه داد: نظرات بر این است كه اگر واردات به این شكل صورت گیرد قیمت 
گوشت قرمز حداقل 16 تا 20 درصد كاهش پیدا خواهد كرد. وزیر صنعت،معدن و 
تجارت با اشاره به این كه دستور آقای رئیس جمهور درباره رصد تخصیص ارز 4 هزار و 
200 تومانی درحال پیگیری است، گفت: بانک مركزی برای این كار یک ساختاری را 
ایجاد كرده است، آنان آمارها و اطلاعات را از وزارت صمت،گمرک و سایر وزارت خانه ها 

دریافت می كنند و براساس آن ها اقدامات لازم را انجام می دهند.

در پایان خرداد 98؛

داراییهایخارجینظامبانکی۱3درصد
افزایشیافت

میزان دارایی های خارجی نظام بانكی كشور در پایان خرداد سال 98 به 9 هزار و 245 
هزار میلیارد ریال رسید كه رشد 13 درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال داشته است.

بررسی وضعیت دارایی خارجی شبكه بانكی كشور نشان دهنده افزایش آن در سال های 
اخیر بوده است.

جدیدترین آمار بانک مركزی نیز از این رشد حكایت دارد به طوری كه ارزش دارایی های 
خارجی شبكه بانكی در خرداد 97 حدود هشت هزار و 188 هزار میلیارد ریال بوده كه در 

پایان سال 97 به 9 هزار و 171 هزار میلیارد ریال رسید.
میزان دارایی های خارجی شبكه بانكی كشور در خرداد 96 نیز مبلغ 5 هزار و 804 

هزار میلیارد ریال و پایان سال 96 معادل هفت هزار و 321 هزار میلیارد ریال بوده است.
دارایی های خارجی شامل بانک مركزی و مؤسسه های اعتباری غیر بانكی است و 

شعبه های خارجی بانک های تجاری را در بر نمی گیرد.
کاهش ۱.۵ درصدی دارایی های خارجی بانک مرکزی

دارایی های خارجی بانک مركزی نیز در خرداد سال 98 مبلغ 4 هزار و 527 هزار میلیارد 
ریال رسیده كه نسبت به خرداد سال 97 كاهش 1.5 درصدی داشته است.

میزان دارایی های خارجی در خرداد 97 حدود 4 هزار و 594 هزار میلیارد ریال و در 
پایان سال 97 معادل 4 هزار و 651 هزار میلیارد ریال بوده است. در حالی كه حجم 

دارایی های این بخش در خرداد 96 حدود 3 هزار و 409 هزار میلیارد ریال بود.

معاون علمی رئیس جمهوری با بیان اینكه شركت های استارتاپ و دانش بنیان می توانند كل ساختار بانكداری را تغییر دهند، 
گفت:شركت های دانش بنیان بزودی به بزرگ ترین شركت های كشور تبدیل خواهند شد كه باید فكری برای ارزش گذاری آنها انجام 

شود.
سورنا ستاری روز دوشنبه در همایش تامین مالی شركت های دانش بنیان صادراتی افزود: امروزه با پدیده جدیدی در اقتصاد روبرو 

شده ایم كه بر اساس آن شركت های دانش بنیانی كه ماهیت فیزیكی چندانی ندارند به سرعت توسعه یافته اند.
معاون علمی رئیس جمهوری خاطر نشان كرد: امروز از جمله مسائلی كه نسبت به شركت های دانش بنیان ها مطرح می شود، بحث 
ارزش گذاری این شركت هاست كه ماهیشان با شركت های سنتی تفاوت دارد. وی با بیان اینكه ارزش گذاری این شركت ها بسیار 

سخت است، اضافه كرد: شركت های دانش بنیان می توانند خام فروشی را كاهش دهند.
خام فروشی مانع از اشتغالزایی

ستاری تاكید كرد: واقعیت اینكه باید بدانیم كشور را نمی توان با خام فروشی اداره و اشتغالزایی كرد.
 وی با بیان اینكه خام فروشی به معنای صادرات نفت و مواد معدنی و محصولات كشاورزی است، اضافه كرد: یک شیشه كوچک عطر 

100 دلار ارزش دارد، در حالی كه صادرات یک بشكه نفت با مشكلات زیاد،  50 دلار عاید كشور می كند.
 معاون علمی رئیس جمهوری به نقش شركت های دانش بنیان در صادرات پرداخت و افزود: 400 شركت دانش بنیان كشور از 
ظرفیت صادرات برخوردار هستند. وی ضمن یادآوری  رقابت بخش سنتی با شركت های دانش بنیان جدید گفت: تلاش می شود 
به بخش سنتی اقتصادی بفهمانیم كه چنانچه خود را در مقابل استارت آپ ها و شركت های دانش بنیان بروز رسانی نكنند، شكست 

خواهند خورد.
تحول در نظام بانکداری

معاون علمی رئیس جمهوری خاطرنشان كرد: نظام بانكداری در آینده باقی خواهد ماند و تقویت خواهد شد، اما مسئله این است 
كه خود بانک ها و شعب آنها دچار تحول شده و باقی نمی مانند.  وی یاد آور شد: بانک ها تا چندی پیش دنبال افتتاح شعبه جدید در 

مناطق مختلف بودند، اما اكنون در پی خرید فناوری ها و نرم افزارهای مالی )فین تک ( هستند.
 ستاری افزود: شركت های دانش بنیان به زودی به عنوان بزرگ ترین شركت های كشور تبدیل خواهند شد كه باید فكری برای 
ارزش گذاری آنها انجام شود. وی به روند رو به گسترش نقش شركت های دانش بنیان در اقتصاد اشاره كرد و گفت: فروش این شركت ها 

پارسال به 90 هزار میلیارد تومان رسید كه امسال رشد بیشتری خواهد داشت.

یک اقتصاددان با اشاره به تغییرات در الگوی سرمایه گذاری در سال جاری، سه حوزه تولید، بورس و بانک را به عنوان بهترین 
گزینه ها برای سرمایه گذاری پیشنهاد كرد.

به نظر می رسد سال 1398 از لحاظ اقتصادی سالی متفاوت از سال های گذشته باشد و الگوی سرمایه گذاری نیز در این سال 
دچار تغییراتی شود، یک اقتصاددان به بررسی این تغییر و تحولات پرداخته است.

طلا و دلار دیگر سود نمی دهند
حامد پاک طینت با اشاره به التهابات اقتصادی سال گذشته و تاثیر آن بر نوسانات بازار سرمایه اظهار كرد: از اواخر سال 1396 
اكثر مردم سعی كردند تا با خرید طلا و دلار ارزش پول خود را حفظ كنند، با این حال این الگو دیگر قابلیت تكرار ندارد چرا كه از 

یک طرف ارزش طلا كاهش یافته و از طرف دیگر نرخ ارز نیز به یک تعادل رسیده است.
این اقتصاددان با بیان اینكه فضا برای سفته بازی ها در بازارهای سرمایه ای از بین رفته است، درباره گزینه های مطلوب برای 
سرمایه گذاری اقتصادی نیز اظهار كرد: یكی از بهترین گزینه ها برای انجام سرمایه گذاری های مختلف انجام فعالیت های تولیدی 
است كه علت آن هم جهش نرخ ارز نسبت به ارزش ریال است كه باعث شده تا خرید اجناس خارجی توسط مردم دیگر به صرفه 

نباشد و بنابراین تولیدات داخلی مطلوب تر باشند. با این حال آغاز هر فعالیت  تولیدی نیاز به انجام مطالعات زیادی دارد.
او با اشاره به كاهش عمدی ارزش پول ملی در كشور چین و تاثیر آن بر افزایش رونق تولید در آن كشور گفت كه كاهش ارزش پول 

ملی در كشور ما نیز باعث شده تا انجام فعالیت های تولیدی با مقاصد داخلی و خارجی به صرفه باشد.
برخی سهام ۱۰۰۰ درصد هم سود داده اند

پاک طینت با اشاره به بازار بورس به عنوان یک گزینه مطلوب دیگر برای انجام سرمایه گذاری ها، ادامه داد: برخی از سهام 
بورسی در طول یک سال گذشته بیش از 1000 درصد سود داشته اند با این حال برای انتخاب سهم درست در این بازار باید از 

قبل مطالعات لازم را انجام داد در غیر این صورت اعتماد به صندوق های بانک مركزی و سازمان بورس می تواند سودآور باشد.
این اقتصاددان یک گزینه دیگر برای انجام سرمایه گذاری ها را "بانک" پیشنهاد كرد و گفت: بهترین گزینه برای افرادی كه در این 
اوضاع اقتصادی اعتماد كمتری به بازار دارند سرمایه گذاری در بانک است. واقعیت این است كه بانک ها امسال نسبت به دو سال 

گذشته جای بهتری برای سپرده گذاری هستند.
به نظر می رسد با فروكش كردن التهابات بازارهای سرمایه ای در سال جاری، دیگر سرمایه گذاری در بازارهای طلا، سكه، ارز و 

مسكن مانند سابق سودآور و مطمئن نباشد.

معاون علمی رئیس جمهوری:

استارتاپهابزودیکلساختاربانکداریراتغییرخواهندداد
یک اقتصاددان مطرح کرد

3پیشنهادبرایسرمایهگذاری

احمد مجتهد، رئیس اسبق پژوهشكده پولی و بانكی معتقد است حركت سیستم 
بانكی جهان به سمت كارمزدمحوری، باعث شده نظام بانكداری بدون ربا بتواند بدون 

مسئله ای، جذب سیستم بانكی بین المللی شود.
با فعالیت  36 سال از تایید قانون عملیات بانكی بدون ربا می گذرد. در این مدت 
نهادهایی مانند شورای نگهبان، شورای فقهی بانک مركزی و سازمان بورس، همواره 
تلاش شده قوانین و ابزارهای جدید بانكی با نص  اسلام منطبق شود. طی این سال ها، 
بسیاری از زاویه میزان این انطباق ها و اساساً انطباق پذیری به این مسئله نگاه كرده اند. اما 
از آنجایی كه سیستم بانكداری در دوره معاصر تغییرات زیادی كرده، در اینجا قصد داریم 

نگاهی به مسائل سیستم بانكداری بدون ربا از منظر بانكداری جهانی بیندازیم.
قانون عملیات بانكی بدون ربا )بهره( مشتمل بر 27 ماده و 4 تبصره در جلسه هشتم 
شهریورماه 1362 مجلس شورای اسلامی تصویب شد و در 10 شهریور به تأیید شورای 
نگهبان رسید. هر چند قرار بود این قانون 5 سال پس از اجرا مورد بازنگری قرار گیرد، 
اما تا كنون این كار صورت نگرفته است. این قانون را می توان یكی از دو قانون اصلی 
دانست كه بانک های كشور در چارچوب آن فعالیت می كنند. ایرناپلاس به بهانه 36 
سالگی این قانون، با یكی از چهره های شناخته شده نظام بانكی گفت وگویی انجام 

داده است.

محدودیت های قانون بانکداری بدون ربا
با  احمد مجتهد، رئیس اسبق پژوهشكده پولی و بانكی بانک مركزی در گفت وگو 
فقه  در  كرد:  اظهار  ربا  بدون  بانكداری  سیستم  محدودیت های  زمینه  در  ایرناپلاس 
شیعه همیشه راه حل هایی برای انجام عملیات بانكی پیدا شده است. مواردی بوده 
كه محدودیت هایی ایجاد كرده، از جمله اینكه در عقود مضاربه ای یا مشاركت مدنی، 
محدودیت زمانی مطرح است و گیرنده تسهیلات در قالب عقد مضاربه باید قرض خود 
را به صورت یكجا پرداخت كند و اگر هم عقد مشاركت مدنی باشد، باید طی سه سال 
پرداخت شود. اینها می تواند برای استفاده كنندگان تسهیلات محدودیت هایی ایجاد 

كند، چرا كه در سیستم های بانكداری دنیا اقساط را بلندمدت پرداخت می كنند.
وی همچنین گفت: همین طور در رابطه با كارت اعتباری، محدودیت هایی داشتیم 
كه البته اخیراً عقد مرابحه را كمیته فقهی برای كارت اعتباری تصویب كرده است. قبلًا 

بانک ها در زمینه مدت و نحوه بازپرداخت كارت اعتباری مشكل داشتند.
كه  گفت  می توان  كلی  به طور  گفت:  طباطبائی  علامه  دانشگاه  سابق  استاد  این 
عملًا  و  نیستند  اسلامی  بانكداری  فعالیت های  برای  گیری  پا  و  دست   عوامل  اینها 
دستورالعمل هایی كه بانک مركزی تهیه می كند، مطابق با شرع است و در این بانک، 
نهادی با عنوان كمیته فقهی وجود دارد كه وظیفه آن، ایجاد ابزارهای مالی جدید مطابق 

با شرع اسلام است.
وی افزود: برخی اوقات بسیاری از كشورهای اسلامی از این روش ها استفاده می كنند، 
هرچند كه آنها محدودیت های بیشتری نسبت به ما دارند. به عنوان مثال، آنها در مورد 
بیمه از عقد تكفل استفاده می كنند، اما در كشور ما قانون بیمه از نظر شرعی مشكلی 

ندارد، زیرا مباحث مربوط به ریسک، ربوی محسوب نمی شود.
به گفته مجتهد از همین رو باید گفت به خاطر  پویایی فقه شیعه، مشكلاتی كه در رابطه 
با بانكداری اسلامی در كشورهای دیگر بروز می كند، در ایران كمتر وجود دارد. برخی 
اوقات مسائلی ممكن است وجود داشته باشد كه ناشی از اختلاف نظر برخی فقها است. 
به عنوان مثال، بحث جریمه یكی از مواردی است كه در رابطه با آن بین فقها اختلاف نظر 
وجود دارد. برخی معتقدند جریمه ربوی است، اما شورای نگهبان آن را رد كرده است. 
زیرا جریمه بر اساس وفای به عهد صورت بندی شده كه در قرآن به آن تصریح شده است.

مسائل بین المللی
با  رابطه  در  گفت:  و  پرداخت  كشور  بانكداری  بین المللی  مسائل  به  ادامه  در  وی 
مسائل بین المللی تا حدی دچار مشكل بوده ایم كه البته محدود به اعتبارات اسنادی 
می شود و فعلًا این اعتبارات تا حدی منتفی شده، اما در این خصوص مشكلی نداریم و  

پرداخت های نقدی، باز كردن ال.سی و پرداخت كارمزد مشكلی ایجاد نمی كند.
به گفته این اقتصاددان، بحث مدت قرارداد و نحوه پرداخت برخی عقود مسائلی 

هستند كه با قوانین بانكداری دنیا متفاوت است.
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر مشكلات جذب سیستم بانكی ایران در تبادلات جهانی، 
گفت: تا الان كه مسئله ای در این زمینه نداشته ایم، چرا كه اولًا سیستم دنیا به سمت 
بانكداری الكترونیک حركت می كند و در حال حاضر بخش عمده ای از پرداخت های 
بین بانكی به صورت الكترونیكی انجام می شود. دوم اینكه پرداخت های بهره ای به شدت 
كاهش یافته است. تقریباً در كشورهای اروپایی كمتر از 50 درصد از عملیات بانكی بر 
اساس كارمزد است و جنبه بهره ندارد كه مشكل ربوی پیدا كند. این نسبت به مراتب 
در حال افزایش است و بانک ها به سمت سیستم كارمزدمحوری حركت می كنند، یعنی 
خدمات بانكی ارائه می كنند و در مقابل آن، كارمزد دریافت می كنند. حتی در مورد 
تسهیلات هم این مسئله تا حد زیادی حل شده و در آن نرخ ثابت هم مطرح نیست و نرخ 

آن شناور است؛ نرخی كه  بازار تعیین می كند.
آیا سیستم کارمزدی، بدون ربا است؟

وی در پایان جمع بندی كرد: در سیستم بانكی جهانی شاهد این هستیم كه اولًا 
عملیات بانكی جنبه الكترونیكی پیدا كرده و ثانیاً كارمزدی شده است. از همین رو ما 
در ارتباط با این سیستم مشكلی نداریم و تنها برخی مسائل جزئی در رابطه با عقود وجود 
دارد كه بانک مركزی روی آنها كار می كند. در بورس هم یک سری مسائل هست كه در 
آنجا هم شورای فقهی وجود دارد. مجتهد افزود: اخیراً در پژوهشكده پولی و بانكی خیلی 
از این مسائل را در رابطه با بورس و اوراق مالی حل كرده ایم. به طور مثال مواردی مانند 
استثنا، آپشن یا حق خرید را از نظر شرعی مورد بررسی قرار دادیم. از سوی دیگر، بحث 

بانک مركزی در مورد فروش اوراق هم مورد بررسی قرار گرفته است.
وی گفت: به نظر من، یكی از ویژگی های فقه شیعه، پویایی آن است كه بر اساس شرایط 
روز نظر علما را اخذ می كنند و از همین رو، در این ساختار یک موضوع ثابت و محدود 
وجود ندارد. حتی جدیداً برخی می گویند سیستم بانكی امروز با سیستم ربوی سابق 
كاملًا متفاوت است؛ بدین معنی كه حتماً نیازی نیست ابزارهای مالی با یک عقد خاص 

تطبیق داده شود.

رئیس اسبق پژوهشكده پولی و بانكی مطرح كرد:

عبور بانکداری جهانی از سیستم ربوی

 مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو از افزایش تولید خبر داد و 
گفت: تا دو ماه آینده به تیراژ تولید روزانه حداقل 2 هزار دستگاه 
با پشتیبانی سازندگان و قطعه سازان،  خودرو دست می یابیم و 
تعداد خودروهای كف پاركینگ بر اساس زمان بندی به زودی به 

صفر می رسد.
»فرشاد مقیمی« با تشریح سیاست ها و برنامه های این گروه در 
تعامل با شبكه تامین، اعلام كرد: عقد اخوت با هیچ یک از قطعه 
سازان نداریم. خط قرمز همكاری با قطعه سازان،  تامین به موقع با 

هزینه های مناسب و با كیفیت قطعات است.
وی محور برگزاری نشست با شبكه تامین را ایجاد اتحاد و همدلی 
در صنعت خودرو برشمرد و افزود: با هماهنگی بین قطعه سازان 
با محوریت تشكل های تخصصی از یک سو و قطعه سازان با گروه 
صنعتی ایران خودرو به عنوان خودروساز شماره یک كشور از سوی 

دیگر، به دنبال تحقق اهداف و برنامه های تولید خواهیم بود.
وی تاكیدكرد: باید با هم عهد ببندیم تخریب قطعه ساز علیه 
قطعه ساز، خودروساز و انجمن ها  و برعكس ممنوع باشد، همه با 
وحدت كلمه برای تحقق اقتصاد مقاومتی و رونق تولید گام برداشته 
و احترام متقابل به حقوق یكدیگر به ویژه حقوق مصرف كننده را 
در اولویت قرار دهیم. مدیرعامل ایران خودرو با تاكید بر پرداخت 
نظام مند و شفاف به قطعه سازان و جلوگیری از رانت و تبعیض، 
گفت: باید پرداخت ها براساس رویكردی سیستماتیک انجام شود 
و كمیته های تخصصی برپایه شاخص های ارزیابی بر عملكرد 
قطعه سازان نظارت خواهند كرد تا پرداخت ها براساس آن انجام 

شود.
وی خاطرنشان كرد: با همت و یاری تامین كنندگان در كمتر از 
دو ماه آینده به تیراژ تولید روزانه دستكم دو هزار دستگاه خودرو 

خواهیم رسید.
عبور  با  خودروها  كه  است  این  هدف  داشت:  بیان  مقیمی 
مستقیم از خط تولید، به دست مشتریان برسد و با همكاری قطعه 
سازان،  از انباشت سرمایه  قطعه ساز و  خودروساز در پاركینگ ها 

جلوگیری خواهیم كرد.
وی ادامه داد: با پشتیبانی سازندگان، خودروهای كف پاركینگ 

نیز براساس برنامه زمان بندی به زودی به صفر خواهد رسید.

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو گفت: علاوه بر ایجاد تنوع 
در روش های تامین مالی، به دنبال پرداخت نظام مند هستیم تا 
برنامه های خودكفایی تولید در گروه صنعتی ایران خودرو را محقق 

كنیم.
از  را  صادرات  توسعه  و  جدید  محصولات  توسعه  برنامه  وی، 
افزود:  و  برشمرد  ایران خودرو  فعالیت های  در  مقوله های مهم 
برنامه های متنوعی برای ارتقای كیفیت محصولات و كاهش نمرات 

منفی طرح ریزی شده است.
مقیمی یادآوری كرد: تصویر ذهنی جامعه و مشتریان از ایران 

خودرو آسیب دیده و لازم است تا شرایط بهبود یابد.
وی بر استمرار جلسات با قطعه سازان از طریق تشكل ها تاكید 
اتخاذ خواهد شد، مشكل گردش  تدابیری كه  با  افزود:  و  كرد 

نقدینگی قطعه سازان قابل رفع است.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو در ادامه بر بهره وری و 
گفت:  و  كرد  تاكید  خودرو  ارزش  زنجیره  در  تخصصی  توسعه 
خودروسازی 21 درصد از ارزش افزوده بخش صنعت را به خود 
اختصاص می دهد و نمی توان نسبت به مقوله بهره وری در آن 

بی تفاوت بود.
خودکفایی، محور برنامه های ایران خودرو

مقیمی با بیان اینكه توسعه خودكفایی مهمترین محور برنامه های 
ایران خودرو است، تاكیدكرد: باید فعالیت های طراحی محصول 

در گروه با جدیت و گستردگی بیشتری پیگیری شود.
وی، از توافق با بانک مركزی در زمینه اخذ مجوز استفاده از ارز 
حاصل از صادرات توسط ایران خودرو خبر داد و گفت: با اجرای 

این رویكرد به تعادل ارزی خواهیم رسید.
مدیرعامل ایران خودرو، هدف خودكفایی و كاهش ارزبری تولید 
نباید نسبت به واردات  را 244 میلیون یورو اعلام كرد و افزود: 
قطعه ای كه قابلیت داخلی سازی دارد اقدام شود، بلكه اولویت ما 

ساخت داخل و تمركز بر توان دانش ایرانی است.
محصول  سه  تولید  از  خودرو  ایران  صنعتی  گروه  مدیرعامل 
دناپلاس اتوماتیک، پژو 301 و پژو 207 با سقف شیشه ای تا پایان 
سال خبر داد و صادرات 20 میلیون یورویی قطعات و مجموعه ها را 

دیگر برنامه تعیین شده برای امسال عنوان كرد. 

مدیرعامل ایران خودرو:

خودروهایکفپارکینگایرانخودروصفرمیشود

 این آغاز ماجرایی نفس گیر است كه به خالی تر شدن بیشتر جیب تاجران ایرانی ، چه وارد 
كننده و چه صادر كننده می انجامد . آنها كه مال باخته اند می گویند بالاخره عوارض تحریم 
است و اتفاقا این ماجرا آنجا قوام می یابد كه عده ای ایرانی ، با آگاهی از همه جوانب تحریم 

،سوار بر موج می شوند تا كاسبی راه بیندازند .
 کاسبی تحریم

 شاید لازم باشد سال ها بگذرد تا روایتی دست اول از كاسبان تحریم به نگارش درآید .  سر 
كوه یخ پیشتر، در ماجرای دكل نفتی گم شده بیرون زد، آنجا كه عده ای كاسب ایرانی تحریم 
تشكیل مثلثی كه یک سر آن ایران بود، سر دیگرش تركیه و یک سرش در دوبی ، معامله ای 
صوری را ترتیب می دهند . این چنین است كه دكلی یک جا ناپدید می شود . نیامده راهی 
جایی دیگر می شود و داستانی كه حالا دیگر در برابر داستان های دیگر ، كوچک و قدیمی 
به نظر می رسد.  كاسبان تحریم اما تنها در ایران مستقر نیستند، فضا برای برخی مساعد 
شده است تا آن سوی مرزها بر این موج ناپایدار سوار شوند.  انتقال پول برای تاجر، چه 
وارد كننده و چه صادر كننده مهمترین بهانه است .  یک سر ماجرا می رسد به صرافی ها ، 
صرافی هایی كه در این ماجرا چندان تقصیری ندارند و تنها در نقش واسطه عمل می كنند، 
آنها كه قصد دارند برای پرهیز از كار غیر قانونی ، خود دست به انتقال پول نزنند. اینجاست 

كه "صرافان خود معرف" آن سوی آب گزینه های مناسبی هستند برای به دام افتادن انها 
كه پول می برند.

 ماجرای یک انتقال
 یكی از صرافان درباره معرفی صرافان ایرانی آن سوی مرز می گوید پس از آنكه دوبی 
كار نقل و انتقال پول تاجران ایرانی را با اخلال مواجه كرد و دست به سنگ اندازی زد، پای 
برخی صرافانی كه در اروپا بودند، خصوصا آلمان و سوییس و غیره به اجرا باز شد . آنها با 
تماس با صرافان ایرانی، خود را معرفی كرده و شماره تلفن تماس و ... را می سپارند تا اگر 
مشتری درخواستی داشت، كار انجام شود .  سید حمید حسینی ، فعال اقتصادی و صادر 
كننده فراورده نفتی نیز در گفتگو با خبرآنلاین تاكید دارد از این دست كلاه برداری ها به 
وفور یافت می شود و در سایه تحریم یک جانبه آمریكا علیه ایران، تجارت پول ایران به یكی 
از سودآورترین تجارت های جهان بدل شده است چرا كه تحریم ها خود عاملی برای بروز 
بحران هستند .  شبكه های متعددی وجود دارد متشكل از ملیت های مختلف كه البته 
یک سر آنها به ایرانیان خارج كشور و یک سرشان به ایرانیان داخل كشور متصل است .  این 
شبكه ها با شناسایی تاجرانی كه قانونی در دخل كشور فعالیت می كنند، برای نقل و انتقال 
ارزی پیش قدم می شوند و با جلب اعتماد آنها در معاملات اولیه ، دام بزرگ تر را برای آنان 

پهن می كنند و در معامله اصلی ، پس از دریافت پول ، وجهی را به حساب مقصد منتقل 
نمی كنند و با از بین بردن كانال های ارتباطی ناپدید می شوند.  هر چند این شبكه ها پیش 
از راه اندازی سامانه نیما فعال تر بودند اما همچنان از طرق مختلف از قبیل تماس با صرافان 
داخلی برای اطلاع از نام كاركنانشان و یا تلاش برای دریافت معرفی مشتری ، ادعای دور 
زدن تحریم را مطرح می كنند. مجوزهای جعلی صرافی ، آدرس های قلابی و اسامی مستعار 
در كنار شبكه ای كه در سراسر جهان در صدد شكار ایرانیان است، در حال فعالیت هستند 
تا بتوانند از پس ضربات پس از تحریم برآیند. یک سر داستان اما اینجاست، در داخل. این 
چنین امكان انتقال فراهم می شود كه صرافی قلابی در آن سوی مرز مسئولیت انتقال ارز 
را برعهده می گیرد تا در داخل ایران معادل ریالی به حسابی ایرانی واریز شود. حسابی كه 
صاحبش در داخل ایران حضور ندارد و پول نیز به سرعت از ایران خارج می شود. بررسی ها 
نشان می دهد پرونده هایی مملو از شكایات ایرانیان بابت از دست رفتن پول هایشان در این 
شبكه های متعدد در دادگاه های كشورهای اروپایی ، نظیر آلمان در جریان است اما هنوز 
تا رسیدن به حصول نتیجه راه درازی در پیش است .  بانک مركزی پیش تر با هشدار نسبت 
به معاملات غیر قانونی از طریق صرافی های غیر مجاز و حتی مجاز در صدد برامده است 

نسبت به پیشگیری از بروز اتفاقاتی از این دست اقدام كند.

سناریوی عجیب کاسبان تحریم برای کلاه برداری از فعالان اقتصادی ایرانی

شبکهصرافانقلابیچگونهپولهایایرانیانرامیدزدند

دکتر علی تابش *
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برای سومین سال پیاپی و با کسب بالاترین امتیاز؛

شرکت آب و فاضلاب شهری حائز رتبه برتر جشنواره شهید رجایی شد
شركت آب و فاضلاب استان قم توانست با كسب بالاترین 
امتیاز در ارزیابی های به عمل آمده برای سومین سال متوالی 
رتبه برتر جشنواره شهید رجایی را در مجموع شاخص های 

عمومی و اختصاصی به خود اختصاص داد.
به گزارش روابط عمومی شركت آب و فاضلاب استان قم، 
آیین تجلیل از برگزیدگان عرصه خدمت دستگاه های اجرایی 
استان قم با حضور استاندار و سایر مدیران استان در سالن 

جلسات استانداری قم برگزار شد.
استاندار قم در این مراسم با اهدا تندیس و لوح از دكتر علی 
جان صادق پور مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم 
تقدیر كرد؛ شركت آب و فاضلاب در ارزیابی های به عمل 
شاخص های  مجموع  در  را  امتیاز  بالاترین  توانست  آمده 

عمومی و اختصاصی به دست آورد.
بهرام سرمست در لوح تقدیر خود خطاب به مدیرعامل 
و  كارآمدی  است:  آورده  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شركت 
اداری هر كشور، عامل مهم و حیاتی در  اثربخشی نظام 
تحقق برنامه های همه جانبه و لازمه توسعه گسترش مناسب 
وظایف دولت و سازمان های دولتی و استقرار نظام مدیریت 

عملكرد است.
استاندار قم در ادامه تأكید كرده است: جشنواره شهید 
رجایی در راستای خدمت رسانی و اعتلای جمهوری اسلامی 
ایران با هدف ایجاد فضای رقابتی و فرصتی برای معرفی و 
تجلیل از الگوهای برتر در جهت تحقق سیاست های كلی 
نظام اداری ابلاغی مقام معظم رهبری و تأكید دولت تدبیر و 
امید بر اجرای نقشه راه اصلاح نظام اداری به صورت شفاف 

و كارآمد است.
سرمست با اشاره به تأیید شورای راهبری توسعه مدیریت 
استان آورده است: شركت آب و فاضلاب شهری استان در 
ارزیابی عملكرد سال 1397 استان حائز رتبه برتر در مجموعه 

شاخص های عمومی و اختصاصی گردیده است.
مجموع  از  را  خود  تشكر  و  قدردانی  ضمن  قم  استاندار 
استان،  آبفای  پرتلاش  كاركنان  و  كارشناسان  مدیران، 
خاطرنشان كرده است: امید است با استعانت از درگاه الهی 
در ظل توجهات حضرت ولی عصر)عج( و در سایه رهبری 
و  بهبود  ارتقای  راستای  در  رهبری  معظم  مقام  حكیمانه 

بهره وری و تحقق سیاست های دولت موفق و مؤید باشید.
بهره برداری از طرح های آب و فاضلاب استان 

با اعتباری بالغ بر 1400 میلیارد ریال
همچنین همزمان با هفته دولت 15 طرح شركت آب و 
فاضلاب استان قم با اعتباری بالغ بر 1400 میلیارد ریال با 

حضور استاندار قم به بهره برداری رسید.
با  كه  طرح ها  این  از  برداری  بهره  آیین  در  قم  استاندار 
از مسئولان استان در  حضور معاونین استاندار و جمعی 

سالن جلسات كوثر شركت آب و فاضلاب استان برگزار شد 
در سخنانی ضمن ادای احترام به كسانی كه آینده نگری و 
برنامه ریزی آن ها رفع مشكل آب قم را به دنبال داشته است، 
به سابقه طولانی مشكلات آب قم اشاره كرد و گفت:  امروز 
توسط  ایران  اسلامی  جمهوری  در  كه  اقداماتی  بركت  به 
نه  قم  در  خوشبختانه  است  شده  انجام  نظام  دولتمردان 
تنها مشكل آب شرب نداریم بلكه دارای یكی از بهترین و با 

كیفیت ترین آب های شرب كشور هستیم.
دكتر بهرام سرمست با بیان اینكه خدمات دولت تدبیر و 
امید را در شهر قم بی نظیر دانست و خاطرنشان كرد: این 
مهم نیازمند قدردانی، روشنگری، امیدواری و امیدآفرینی 
است كه امروز با دستان پرتوان مهندسان و خادمان مردم در 
شركت آب و فاضلاب ما كمترین مشكل را در بخش آب قم 

داریم.
و  آب  شركت  كاركنان  و  مدیریت  از  قدردانی  ضمن  وی 
فاضلاب ابراز داشت: امسال با وجود پیش بینی هایی كه 
با اقدامات  اما  صورت گرفته بود در خصوص كمبود آب، 

خوبی كه به انجام رسیده بود تابستان را به خوبی پشت سر 
گذاشتیم.

با  فاضلاب  و  آب  پروژه   15 از  بهره برداری  قم  استاندار 
اعتباری بالغ بر 1400 میلیارد ریال را توفیقی بزرگ و قابل 
تقدیر دانست و تأكید كرد: باید اقداماتی كه در سطح استان 
در حوزه آب و فاضلاب در دست اجرا است تسریع شود و این 

امر سرلوحه فعالیت های شركت آب و فاضلاب قرار گیرد.
وی در پایان با بیان اینكه در مجموع همكاران ما در بخش 
البته  افزود:  بوده اند،  موفق  بسیار  استان  فاضلاب  و  آب 
آینده نگری اقتضا می كند كه پیشاپیش برنامه ریزی جدی در 

رابطه با مسئله فاضلاب شهر داشته باشند.
دكتر علی جان صادق پور، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
شركت آب و فاضلاب استان قم نیز در آیین بهره برداری 
از طرح های شركت آب و فاضلاب كه با حضور استاندار، 
معاونین استاندار و برخی از مدیران استان در سالن جلسات 
كوثر برگزار شد در سخنانی به ارائه گزارشی از عملكرد آبفای 
استان پرداخت و اظهار داشت: تدوین، اجرا و كنترل برنامه 
مدون عملیاتی كلیه واحدهای شركت به منظور دستیابی به 
اهداف استراتژیک استان و بالادستی وزارت نیرو، واگذاری 
پساب به بخش صنعت و كاهش مصرف آب شرب در این 
مهر،  مسكن  فاضلاب  تاسیسات  و  شبكه  اجرای  بخش، 
توسعه فناوری های نوین تله متری ، سامانه 122 و همچنین 
قرائت موبایلی و ایجاد درگاه اینترنتی ارتباط با مشتركین را 
بخشی از دستاوردهای شركت آب و فاضلاب در سال گذشته 

ذكر كرد.
وی همچنین دستیابی به شاخص مطلوب هدر رفت آب، 
اجرای همایش بزرگ  پیاده روی خانوادگی با شعار»همه با 
هم حامی آب باشیم«، ساخت سه سایت نیروگاه خورشیدی 
به ظرفیت 145 كیلووات، تدوین سند راهبردی فاضلاب، 
عدم هرگونه قطعی آب در سال گذشته با اجرای مدیریت 
فشار هوشمند و نوسازی تصفیه خانه فاضلاب شماره 2 قم 
با پیشرفت فیزیكی 80 درصد را از دیگر اقدامات آبفای قم در 

سال گذشته برشمرد.
دكتر علی جان صادق پور در ادامه با اشاره به پروژه های 
قابل افتتاح در هفته دولت اظهار داشت: این پروژه ها شامل 
هفت مورد طرح آبرسانی، 6 مورد طرح فاضلاب و 2 مورد 
طرح های نوین است كه با اعتباری بالغ بر 1400 میلیارد 

ریال به اجرا رسیده است.
آب  شبكه  اصلاح  شامل  را  آبرسانی  طرح های  وی 
آشامیدنی شهر قم، ایجاد و اصلاح شبكه)زون بندی( سطح 
شهر، تكمیل رینگ غربی آبرسانی قم، اجرای خط انتقال 
جدید آب شهر كهک، حفر و تجهیز سه حلقه چاه در جعفریه 
و منطقه علی آباد و احداث ساختمان و تاسیسات كلرزنی 
صادقیه اعلام كرد و گفت: این پروژه ها در مجمع با اعتباری 

بالغ بر 145 میلیارد ریال آماده بهره برداری شده است.
و  ساخت  استان،  فاضلاب  و  آب  شركت  مدیرعامل 
بهره برداری از اسكروپمپ فاضلابی به ظرفیت 250 لیتر 
در ثانیه برای نخستین بار در كشور، اجرای شبكه فاضلاب 

تا درب منازل و نصب انشعاب، اجرای شبكه فرعی بهره مند 
از تسهیلات بانک توسعه اسلامی، اجرای شبكه فاضلاب 
فاضلاب  طرح های  جمله  از  نیز  را  پردیسان  مهر  مسكن 
برشمرد كه با اعتباری بالغ بر هزار و 260 میلیارد ریال به 

بهره برداری رسید.
وی احداث نیروگاه خورشیدی با ظرفیت 100 كیلووات 
جهت پایداری برق شبكه با اعتباری بالغ بر 7 میلیارد ریال را 
از پروژه های نوین افتتاح شده در هفته دولت دانست و گفت: 
توسعه مركز ارتباطات مردمی 122 با هدف هوشمندسازی 
پروژه های  دیگر  از  و خروجی  ورودی  تماس های  مدیریت 

نوینی است كه در این هفته به بهره برداری می رسد.
بهره برداری از خط انتقال جدید آب شهر 

کهک با حضور استاندار قم
همچنین همزمان با هفته دولت خط انتقال جدید آب 
شهر كهک با اعتباری بالغ بر 8 هزار میلیارد ریال با حضور 
استاندار، فرماندار و جمعی از مدیران استان به بهره برداری 

رسید.

همایش دوچرخه سواری با شعار »مصرف بهینه 
آب« در قم برگزار شد

همایش دوچرخه سواری با شعار »مصرف بهینه آب« به 
و  آب  به همت شركت  و  بزرگداشت هفته دولت  مناسبت 
فاضلاب و همكاری اداره كل ورزش و جوانان استان در بلوار 

پیامبر اعظم)ص( برگزار شد.
شركت كنندگان در این همایش مسیر بین حرم حضرت 
فاطمه معصومه)س( تا مسجد جمكران را به صورت رفت 
و برگشت ركاب زدند و ضمن گرامیداشت هفته دولت، بر 
ضرورت مصرف بهینه آب، صرفه جویی و پرهیز از اسراف در 

مصرف این مایع حیاتی تأكید كردند.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم در پایان این 
همایش كه با حضور مدیركل ورزش و جوانان و برخی دیگر 
از مسئولان استان برگزار شد با اشاره به ضرورت توجه به 
اهمیت و نقش آب در زندگی اظهار داشت: مصرف بهینه 
آب باید به عنوان یک فرهنگ در جامعه مورد توجه قرار گیرد 
و هر روز بیش از گذشته بر آن تاكید شود. وی با بیان اینكه 
كشور ما به ویژه استان قم در اقلیمی نیمه خشک و كم آب 
قرار دارد، خاطرنشان كرد: به همین علت باید منابع آبی را كه 
در دسترس داریم به درستی مدیریت كنیم و مصرف بهینه 
را در سرلوحه فعالیت های خود قرار دهیم. دكتر علی جان 
را ضرورت فراگیر كردن مصرف  پور فرهنگ سازی  صادق 
بهینه آب در جامعه دانست و گفت: در زمینه فرهنگ سازی 
می توان از روش های مختلفی از جمله ورزش بهره برد و در 
غالب حركت های نمادین ورزشی »مصرف بهینه آب« را به 

جامعه منتقل كنیم.
بر  ادامه  در  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شركت  مدیرعامل 
ضرورت پرداختن به امر ورزش در جامعه نیز تأكید كرد و 
یادآور شد: برای حفظ سلامتی جسم و روح و افزایش نشاط 
از جمله  در جامعه برگزاری همایش ورزش های همگانی 
پیاده روی، دوچرخه سواری و... به نوعی ترویج یک امر به 

معروف است.
وی در پایان از همكاری اداره كل ورزش و جوانان، اورژانس، 
راهنمایی و رانندگی و سایر دستگاه هایی كه شركت آب و 
فاضلاب را در زمینه برگزاری این همایش دوچرخه سواری 

یاری رساندند، قدردانی كرد.
در  همایش  این  در  نیز  استان  جوانان  و  ورزش  مدیركل 
سخنانی از ابتكار و خلاقیت مدیریت شركت آب و فاضلاب 
در برگزاری همایش های ورزشی قدردانی كرد و با بیان اینكه 
دستگاه های  سایر  الگوی  می تواند  استان  آبفای  حركت 
از  فاضلاب  و  آب  شركت  حمایت  گفت:  باشد،  دولتی 
فعالیت های ورزشی هم در مصرف بهینه آب و هم در رشد 

توسعه ورزش نقش تأثیرگذاری دارد.

شرکتآبوفاضلابشهریحائزرتبهبرترجشنوارهشهیدرجاییشد

بهرهبرداریازطرحهایآبوفاضلاباستانبااعتباریبالغبر۱۴00میلیاردریال

بهرهبرداریازخطانتقالجدیدآبشهرکهکباحضوراستاندارقمهمایشدوچرخهسواریباشعار»مصرفبهینهآب«درقمبرگزارشد

بهرهبرداریازطرحهایآبوفاضلاباستانبااعتباریبالغبر۱۴00میلیاردریال

شركت آب وفاضلاب استان اصفهان در بیست و دومین جشنواره شهید 
رجایی برای پنجمین سال متوالی موفق  به كسب رتبه برتر در شاخص های 

عمومی در بین  دستگاه های اجرایی استان گردید.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان اصفهان در پاسخ به دلیل كسب 
موفقیت های پیاپی در جشنواره شهید رجایی گفت: كسب رتبه برترشركت آب 
وفاضلاب استان اصفهان در شاخص های عمومی برای پنجمین سال متوالی 

ناشی از برخورداری نیروی انسانی متعهد و متخصص می باشد
مهندس هاشم امینی با بیان اینكه شركت آبفا استان اصفهان در حالی در 
شاخص های عمومی و از نگاه مردم نحوه ارائه خدمات مورد قبول واقع شدكه 
در شرایط محدودیت منابع مالی و آبی قرار داشتیم خاطر نشان ساخت: در 
سال 97 شركت آب وفاضلاب استان اصفهان به دلیل وقوع بیش از یک دهه 
خشكسالی های پیاپی با محدودیت شدید منابع آبی مواجه بود اما با این وجود 

با استفاده از توان تخصصی منابع انسانی و تكنولوژی روز دنیا تامین پایدار آب 
شرب مردم درسطح استان انجام گرفت.

وی توسعه خدمات شركت آب وفاضلاب با توجه به تنگناهای مالی را یكی 
بیست ودومین جشنواره شهید رجایی  از عوامل كسب موفقیت در  دیگر 
برشمرد و عنوان كرد:شركت آب و فاضلاب استان اصفهان با توجه به شرایط 
سخت تحریم ها همچنان توسعه خدمات درسطح ا ستان را در دستور كار قرار 
داده است بطوریكه در حال حاضر 100 درصد جمعیت شهری استان از آب 

شرب سالم و بهداشتی برخوردار هستند
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان اصفهان ادامه داد:هم اكنون بیش از 
70 درصد جمعیت استان تحت پوشش خدمات شبكه فاضلاب قرار دارند كه 

در این زمینه آبفا استان در كشور پیشتاز است.
مهندس امینی با اشاره به انتخاب دو نفر از مدیران شركت آب و فاضلاب 

استان اصفهان بعنوان برگزیده خدمت در بیست و دومین جشنواره شهید 
رئیس گروه مطالعات طرح های  احمدرضا صهبائی  آقایان  رجایی گفت: 
فاضلاب و جواد كاظمی مدیر آبفا فولادشهر بعنوان برگزیده گان خدمت با توجه 

عملكرد مطلوبی كه در حوزه كاری خود داشتن انتخاب شدند.
مهندس هاشم امینی به انتخاب دونفر از مدیران آبفا بعنوان مدیران منتخب 
شهرستانها اشاره كرد و تصریح نمود:آقایان بستاكی مدیر آبفا مباركه و دهقادنی 
دومین  و  بیست  در  شهرستانها  منتخب  مدیران  بعنوان  گلپایگان  مدیرآبفا 

جشنواره شهید رجایی انتخاب شدند كه انتظار می رود این مدیران بی وفقه و با 
قوت در سنگر خدمت رسانی به مردم بیش از پیش كوشا باشند . 

لازم به یاد آوری است، شاخص های عمومی ارزیابی عملكرد جشنواره شهید 
رجایی در سال 97 شامل هفت محور ، اصلاح ساختار سازمانی ،توسعه دولت 
الكترونیک،مدیریت سرمایه انسانی ،شفافیت و مدیریت مالی،بهبود فضای 
كسب و كار ، ارتقای سلامت اداری ،مسئولیت پذیری و پاسخگویی ،استقرار 

نظام مدیریت عملكرد بوده است

 برای پنجمین سال متوالی صورت گرفت

کسبرتبهبرترشرکتآبوفاضلاباستاناصفهاندربیستودومینجشنوارهشهیدرجایی
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سخنگوی دولت گفت: در صورت اجرای تعهدات اروپا،  جمهوری اسلامی ایران بر 
اجرای كامل برجام باز خواهد گشت. تعهد در مقابل تعهد استراتژی است كه امروز ما 

اتخاذ كرده ایم.
»علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری هفتگی خود گفت: در هفته گذشته بحث 
سفرها و تلفن ها و ملاقات هایی كه در این شرایط حساس كشور صورت گرفت از مسائل 
مهم بود.  یكی از مباحث جدی در حوزه سیاست خارجی مذاكرات با مكرون و اتحادیه 

اروپا برای اجرای تعهدات آنها در برجام بوده است.
وی با بیان این كه این اقدامات تماما در قالب نامه رئیس جمهوری و بیانیه شورای عالی 
امنیت ملی صورت گرفته است، تصریح كرد: در صورت اجرای تعهدات اروپا جمهوری 
اسلامی بر اجرای كامل  برجام باز خواهد گشت. تعهد در مقابل تعهد استراتژی است كه 
امروز ما اتخاذ كرده ایم. سخنگوی دولت ادامه داد: در چند هفته گذشته مذاكرات جدی 
بین دو رئیس جمهور صورت گرفت و همچنین در مذاكرات وزیر امور خارجه درباره نحوه 
اجرای تعهد از طرف اروپایی مذاكره صورت گرفت. خوشبختانه در بسیاری موارد دیدگاه 

ها به هم نزدیک شده است.  
ربیعی با بیان این كه  مباحث فنی برای اجرای تعهدات اروپا در دست بررسی است، 
اظهارداشت: سفر آقای عراقچی به همراه نمایندگان وزارت نفت و بانک مركزی به پاریس 

در ادامه شیوه اجرایی كردن تعهدات طرف اروپایی است.
سخنگوی دولت تصریح كرد: همانطور كه قبلا گفته شد باید نفت ایران خریداری 
شود و تمهیدی اتخاذ شود كه پول آن در دسترس قرار گیرد و به ایران بازگردد كه این 
موضوع مذاكره ما است. ربیعی بار دیگر با تكرار استراتژی تعهد در برابر تعهد  از سوی ایران 
گفت:در صورتی كه تعهدات به طور كامل اجرا شود ما هم گام سوم را متوقف خواهیم كرد 
و هرچه به اجرای تعهدات برجام نزدیک شوند ما هم به تعهدات خود نزدیک خواهیم شد.
سخنگوی دولت با بیان این كه ما آغاز سوم كاهش تعهدات برجامی را در پیش رو داریم، 
گفت: ما با استناد به مواد 26 و 36 برجام در درون توافق هسته ای كاهش تعهد هسته ای 
خود را اعلام كردیم. از همان ابتدا هم اعلام كردیم هدف نهایی ما اجرای كامل تعهدات 
طرفین برجام است.  ما تعهدات را كم نكردیم كه برجام را از بین ببریم. بلكه برای این كه 
طرف مقابل هم به تعهدات برجامی برگردد ما سیاست تعهد در قبال تعهد را دنبال كردیم.
ربیعی ادامه داد: به هر حال اروپا اگر قادر یا مایل به ایفای تعهداتش در مقابل تعهدات 
توازنی میان  باید  نوع دیگری رفتار كنیم.  نباشد منطقی نیست كه ما هم  ما  كشور 

مسئولیت های طرفین برقرار شود. حرف كلیدی ما توازن مسئولیت های طرفین است.
وی گفت: تا روز جمعه فرصت برای برداشتن گام سوم است و این كه ما به سمت گام 
سوم حركت نكنیم كاملا بستگی به واكنش طرف اروپایی و مذاكرات فشرده ای است كه 
نمایندگان ما در حال انجام آن هستند.  اگر تعهدات برجامی اجرا شود ایران از گام سوم 
كاهش تعهدات صرفنظر خواهد كرد البته مشروط به میزان رضایت تهران از اقدامات اروپا 

است وحتی امكان بازنگری در سایر اقدامات هم وجود دارد.
سخنگوی دولت تصریح كرد: ما در قبال آنچه كه بیان شده برای كاهش تعهداتمان 
محكم ایستاده ایم، اگر تا فرصت تعیین شده رضایت تهران در زمینه اجرای تعهدات جلب 

نشود ما گام محكمی برای اجرای مرحله جدید كاهش تعهدات برخواهیم داشت.
کاهش هشت درصدی تورم نقطه به نقطه 

ربیعی یادآور شد: روزیكشنبه  در جلسه هیات وزیران آقای همتی رئیس كل بانک 
ارائه كرد.  تولیدكنندگان در مردادماه  اقتصادی  مركزی گزارشی درباره روند شاخص 
اهمیت این شاخص از این جهت است كه امروز هر گونه بالا و پایین شدن شاخص برای 

تولید كنندگان در كوتاه مدت بر مصرف كنندگان اثر خواهد داشت.
وی گفت: نرخ تورم بهای تولیدكنندگان در مرداد ماه رشدی معادل 7 دهم درصد 
داشته است كه این رشد نسبت به رشد 5 الی 6 درصدی به 7 دهم درصد كاهش پیدا 
كرده است. خوشبختانه تورم نقطه به نقطه تولیدكنندگان در مردادماه نسبت به تیرماه 8 
واحد درصد كاهش پیدا كرده است.   سخنگوی دولت اضافه كرد: براساس این گزارش 
به علت پیشران بودن شاخص های بهای تولیدكنندگان قطعا این روند در كاهش تورم 
مصرف كنندگان موثر خواهد بود. همچنین براساس این گزارش تولیدات واحدهای بزرگ 
صنعتی در بورس در تیرماه نسبت به خردادماه رشدی معادل 6/5درصد داشته است كه 

نشانگر بهبود تولیدات صنعتی است.
برای گام سوم کاهش تعهدات تصمیم گیری شده است 

دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درخصوص اقدامات ایران 
در گام سوم كاهش تعهدات برجامی هم اظهار داشت: درست نیست كه ایران بخواهد 
اكنون اقداماتش را اعلام كند. با این وجود، تصمیم این اقدامات اتخاذ شده است كه 
اقدام قابل توجهی هم است.  تا روز آخر منتظر خواهیم ماند و متناسب با اقدامات طرف 

مقابل تصمیم خود را خواهیم گرفت.
سیاست ما با برجام و بدون برجام همکاری با همسایگان است

ربیعی در پاسخ به پرسش خبرنگار عراقی درباره سیاست های منهای برجام ایران و 
انعقاد قرارداد با عراق، رروسیه و مالزی و اینكه آیا این اقدامات به منزله پایان برجام است، 
گفت: برجام زمینه مناسبی بود كه بتوانیم با همه دنیا كار كنیم. سیاست ما درقبال 

اقتصاد قطعا در هرحالتی- بدون برجام یا با برجام- همكاری با كشورهای منطقه است.
وی افزود: حضور و تبادل تجاری ما با كشورهای منطقه به نفع مردم آنها و افزایش توانایی 
فنی و اقتصادی كشورهای منطقه است و می تواند به بهبود زندگی مردم منطقه و ارزان 
بودن تبادل تجاری و ثبات سیاسی كمک كند. سخنگوی دولت اضافه كرد: همكاری ما 
با كشورهای منطقه، عراق، افغانستان، تركیه و تركمنستان كه در سطح معاون اول به آن 
كشورها سفر كردیم و بعد از تاخیر مجددا احیا شد. همچنین می خواهیم با همسایگان 

آبی كار كنیم و علائق خوبی از سوی همسایگان برای همكاری اقتصادی داریم.
وی گفت: معتقد هستیم پیمان های امنیتی با آنها داشته باشیم و معتقدیم امنیت آبراه 
ها توسط كشورهای منطقه باید برقرار شود و ایران هم نقش دینی و سنتی خودش را در 

منطقه برای حفظ امنیت ایفا كند.
خصوصی سازی شرکت های خودروساز دچار کجی شد

وی درباره واگذاری شركت های خودروسازی سایپا و ایران خودرو به بخش خصوصی 
و شیوه آن گفت: به اعتقاد من خصوصی سازی  دچار كجی شده است.  از روز اول كه 

خصوصی سازی را آغاز كردیم دچار كج خصوصی سازی شدیم.  
ربیعی افزود: بیش از 40 درصد )سهام( به سمت جاهای دیگر دولتی از قبیل نهادها 
و سازمان هایی كه شبه دولتی بودند و یا نحوی مدیریت دولتی داشتند، رفت. حدود 
همین یا كمتر به سهام عدالت اختصاص داده شد و درصد كمی به خود خصوص سازی 
و عرضه در بورس تخصیص داده شد.   سخنگوی دولت ادامه داد: واگذاری سهام عدالت 
شاید اندیشه ای بود كه 20 سال می شنیدم كه می توانیم این كار را انجام دهیم و تئوری 
های آن هم وجود داشت. سهام عدالت هم توزیع شد اما درباره اینكه در اجرای آن در 
بالا چه اتفاقی می افتد و چگونه مدیریت می شود، هیچ اندیشه ای نشده بود بنابراین 
یكی از مشكلات ما شیوه مدیریت سهام عدالت است. البته آقای طیب نیا در این زمینه 
زحمت های زیادی كشیدند تا بتوانیم در چارچوب بندی مناسبی و در قالب لایحه ای 
به سرانجام برسد.   وی یادآور شد: اگر شما زمان را برای اجرای خصوصی سازی 24 
ساعت فرض كنید، خصوصی سازی و تصمیمات آن در یک ساعت صورت گرفته است. 
ما با این خصوصی سازی این چنینی روبرو بودیم.  ربیعی گفت: حدود یک میلیون نفر 
درمجموع خودروسازان ما مشغول به كار هستند و گردش مالی بسیار زیادی دارد. در 
گذشته می گفتیم بنزین شاخص است و اثر روانی داشت، بنزین و نان و ارز  هم اضافه شد، 
امروز خودرو هم در شاخص های اقتصادی تاثیرگذار شده است.   ربیعی با بیان این كه 
خصوصی سازی خودروسازی ما بدون اجرای زیرساخت ها كار را بسیار پیچیده تر میكند، 
گفت: دولت بنای خصوصی سازی دارد. بنای خصوصی سازی اینها را هم دارد. اما آیا 
خودروسازی ما بدون حمایت بانک ها می توانند به حیات خود ادامه دهند این حمایت ها 
نباید از آنها كنده شود. وی تاكید كرد:  ما سیاست واگذاری داریم و رئیس جمهور بارها 
در جلسات متعدد شیوه خصوصی سازی این صنایع را مكرر به بحث گذاشته اند و حتی 
در جاهای دیگری هم كه شركت هایی هستند كه وابسته به دولت اند در آنجا هم تاكید 

بر خصوص سازی است منتها موانعی است كه باید رفع شود تا تصمیم غلطی نگیریم.
سخنگوی دولت در ادامه و در پاسخ به سوالی درباره رئیس سابق سازمان خصوصی 
سازی گفت: امیدواریم كه اگر مساله وی در شیوه تصمیم گیری بوده به متخصص خود 
واگذار شود. برداشت ما از آقای پورحسینی این است كه وی در زندگی سلامت شخصی 

دارند اگر مبتنی بر تصمیمات بوده به نظر داوران توجه شود.
برخی نخواستند کلیدواژه سخنان رئیس جمهور را ببینند

بر  مبنی  خبرنگاری  ادعای  به  پاسخ  در  رئیس جمهور  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
وجود تناقض در سخنانی رئیس جمهور مبنی بر آمادگی برای دیدار با ترامپ و سپس 
عقب نشینی وی از آن سخن گفت: رئیس جمهور همچنان بر موضع خود ایستاده است. 
این حرف به خاطر منافع ملی و در صورتی كه ایشان این اطمینان را داشته باشند، مطرح 
شد. كلیدواژه ما نیز »اگر این اطمینان را داشته باشم« بود كه برخی ها آن را یا ندیدند یا 
نخواستند ببینند. ایشان تاكید كردند اگر این اطمینان را داشته باشند كه ملاقات یا دیدار 

به منافع ما كمک كند، از چنین ملاقاتی امتناع نمی كنم.  
ربیعی با بیان اینكه هیچ تناقضی در سخنان رئیس جمهور وجود نداشته است، اظهار 
داشت: ایشان یک موضع اصولی را بیان كردند كه اگر به این جمع بندی برسند كه 
ملاقات های كاری با هر كسی به منافع ملی كمک می كند، ملكف به پیگیری منافع ملی 
و مصالح مردم و كشور هستند و در مقابل، اگر این ملاقات در تضاد با منافع ملی باشد، 
از انجام آن امتناع خواهند كرد.   وی تصریح كرد: اگر درباره سخنان رئیس جمهور بدون 
پیشداوری قضاوت صورت بگیرد، متوجه می شویم این سخنان در راستای استراتژی 
درستی است كه ما دنبال می كنیم كه براساس آن، قرار نیست ما منزوی شویم بلكه افرادی 
كه قصد انزوای ما را داشتند باید منزوی شوند.   سخنگوی دولت با بیان اینكه باید بدون 
قضاوت، پیشداوری و عجله در مورد این سیاست ها اظهارنظر كرد، گفت:  عده ای بدون 
دقت كافی و براساس دیدگاه جناحی پیشداوری كردند. عده ای ذوق زده شده و برداشت 
خودشان در این باره بیان كردند. عده ای هم پس از سخنان بعدی رئیس جمهور، به خاطر 

اینكه به منطق درونی آن توجه نداشتند، گفتند كه ایشان عقب نشینی كرده است.  
ربیعی ادامه داد: فكر می كنیم كه این برداشت غلط است. هیچ دلیلی برای دیدار رئیس 
جمهور با تحریک كننده و تروریست اقتصادی در شرایط كنونی وجود ندارد و هیچ شرطی 

تعیین نشده كه بخواهد این دیدار رخ دهد.  
وی با بیان اینكه هدف رئیس جمهور آمریكا از دیدار یک چیز است و هدف ما هم یک 
چیز دیگر، ابراز داشت: هدف ما این است كه هر آن چیز كه حق ماست و در حق ما 
احجاف شده است، باید برگردانیم. ما كشور مستقلی هستیم كماآنكه با شش قدرت 
جهانی رودررو صحبت كردیم و تاكید كردیم در قبال ما به عنوان یک كشور مستقل باید 

منصفانه و بدون هیچ فشاری رفتار شود.  
در  نوعی  روحانی  اینكه سخنان  بیان  با  رئیس جمهور  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
پیشرفت مقاومت حداكثری سازنده در برابر فشارها و تعاملات حداكثری سازنده با دنیا 
است، عنوان كرد: از سیاسیون و رسانه ها می خواهم نسبت به سخنانی كه از سوی 
رئیس جمهور، وزیر امور خارجه و مسئولان دیپلماسی كشور بیان می شود، عجله ای برای 
قضاوت آن نداشته باشند. اگر آنها 24 ساعت صبر می كردند، می توانستند پاسخ تكمیلی 

را در دریافت كنند.  
ربیعی با بیان اینكه آنچه موجب شد آمریكا به ما فشار آورد، احساس فروپاشی و بهم 
ریختگی بالا و پایین در ایران بود، یادآور شد: گفتند بالایی ها با یكدیگر هماهنگ نیستند 
و پایین نیز بهم ریخته است. آنچه باعث شد فشار تحریم ها زیاد شود به خاطر آن است 
كه آنها گفتند اگر ما كمی فشارها را زیادتر كنیم، پایین  از هم پاشیده كاملا به خیابان ها 

می آیند و بالایی ها از هم جدا می شوند.  
وی با اشاره به عقب نشینی آمریكا و درخواست گفت وگو با ایران بیان كرد: آنچه باعث 
شد تا آنها از همه فشارهایشان عقب نشینی كنند و امروز به جایی برسند كه بیان و فتوای 
اینكه احساس كردند جامعه مقاوم است،  رهبری ماست، دو مسئله است؛ نخست 
زندگی جاری است و هرچند مردم فشارها را تحمل می كنند ولی اعتمادها باقی است و 

چشم شان به داخل است و دوم آنكه بالایی ها انسجام دارند.  
برخی رسانه ها همچنان فکر می کنند در انتخابات قرار دارند

سخنگوی دولت افزود: تیتر برخی از رسانه ها تخریبی است و آنها فكر می كنند همچنان 
در فضای انتخاباتی قرار دارند. اكنون در حساس ترین مقطع تاریخی در قبال تحولات 

جهانی داریم و هیچ كسی این تصور را ندارد كه در چارچوب های كلی نظام نباشد.
به روش های مختلف و به اندازه نیاز نفت را می فروشیم

وی درباره این كه آیا آمریكا توانسته كه نفت ایران را به صفر برساند گفت: فشارهای 
آمریكا در این زمینه بی تاثیر نبوده است اما ایران كشوری با 15 همسایه است و در منطقه 

ای قرار گرفته كه فرصت های بسیار زیادی دارد.  
ربیعی افزود: ما به روش های مختلفی به اندازه نیازمان نفت را می فروشیم و با مدیر 

برجسته ای كه در حوزه نفت داریم اكتشافات و طرح های نفتی جلو می رود.  
سخنگوی دولت ادامه داد: اگر چه  سازمان های اطلاعاتی اسرائیل و آمریكا و برخی 
وابستگان به این سازمان ها اقدام به جاسوسی از ایران می كنند و فشار زیادی می آورند 
اما با برنامه ریزی هایی كه صورت گرفته است ما به اندازه ای كه نیازمان باشد نفت را 

می فروشیم و خوشبختانه آمریكا در كار خودش موفق نبوده است.  
وی گفت: برای پارس جنوبی هم در جلسه اقتصادی سران قوا تصمیمات خوبی اتخاذ 

شد كه پروژه ها بدون كمک خارجی تامین مالی شود.
رئیس جمهوری ظرفیت های موجود قانون اساسی را بیان کرد

ربیعی در پاسخ به پرسش دیگری درباره تاكید رئیس جمهوری بر همه پرسی،  گفت: 
آنچه كه رئیس جمهوری بیان كرد اشاره به ظرفیت موجود در قانون اساسی است كه این 
ظرفیت به ما اجازه می دهد در موارد مهمی كه تصمیم گیری دشوار است و نیاز به پشتوانه 
عظیم ملی و مردمی و اجماع عمومی دارد این ظرفیت وجود دارد كه قضاوت مردمی را 
بگیریم و سخن گفتن درباره ظرفیت های قانونی اساسی صحبتی نیست كه معطوف به 
یک نتیجه گیری خاص باشد. سخنگوی دولت بیان كرد: آنچه كه رئیس جمهوری گفت 
اشاره به این است كه اگر در برخی از موارد با ابهام روبرو شدیم و یا اجماع بالایی خیلی 
ممكن نبود می توانیم به افكار عمومی از طریق رفراندوم هم مراجعه كنیم ولی ضرورت 
اینكه در چه موضوعی است،  اطلاعی در این مورد ندارم و چیزی هم نشنیده ام. بیشتر 
بحث ظرفیت مطرح بوده تا یک موضوع خاص برای رفراندوم.   وی یادآور شد: خوشبختانه 
امروز به رغم  مشكلاتی كه در قضاوت ها و داوری ها وجود دارد، وضعیت خوبی در سطح 
بالای تصمیم گیری كشور وجود دارد و مسائل در آنجا حل و فصل می شود به خصوص با 

وجود رهبری، اختلافات شدید هم به سوی حل و فصل سوق پیدا می كند.

سخنگوی دولت: 

استراتژی ایران تعهد در مقابل تعهد است

 یک عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: 
متاسفانه دولت و مجلس آنطوری كه انتظار می رفت، عمل نكردند. 
مخصوصا آن بخش اصلاح طلبی مجلس نتوانست كارش را انجام 
دهد. بخش مهمی از اصلاح طلبان جامعه و بخش عمده مردم كه 
به این افراد رای دادند، انتظارشان خیلی بیشتر بود. به نظر من 

نمی توان به مجلس دهم نمره ای بالای 14 یا 15 داد.
محمدتقی فاضل میبدی، روحانی اصلاح طلب و عضو مجمع 
محققین و مدرسین حوزه علمیه قم است. او در گفت و گویی با ایلنا 
به انتقاد از برخی رویه ها طی چهار دهه گذشته پرداخت و گفت:  
یكی از اشتباهاتی كه بعد از انقلاب، نظام ما گرفتار آن شد این بود 
كه آدم ها در خیلی از موارد سر جای خودشان نبودند. این استاد 
حوزه و دانشگاه گفت: باید وحدت ملی به معنای اعم آن را ایجاد 
كنیم. خیلی ها را می شود عفو كرد و سر سفره انقلاب دعوت  كرد 
چه در داخل و چه در خارج. افرادی كه تخصص دارند و دشمن این 
مملكت نیستند و عامل خارجی نیستند و به دنبال اختلاس و منافع 
خودشان هم نیستند در كشور ما پُر است منتها گوشه ای نشسته اند.
زیر  را در  با محمدتقی فاضل میبدی  ایلنا  مشروح گفت و گوی 

می خوانید:
آقای روحانی باید تیم اقتصادی خودش را اصلاح می کرد

به هر حال مشکل ارز را نمی توانیم طی چند ماه آینده و 
طی این زمان باقی مانده تا انتخابات مجلس حل کنیم؟

بنده پارسال این حرف را زدم و شخصا به آقای خاتمی هم گفتم 
كه اگر این دولت و مجلس گامی برای اقتصاد مردم بر ندارند سال 
آینده ما باخته ایم. یكی از اشكالاتی كه بنده به آقای روحانی دارم 
این است كه ایشان نقد می پذیرد ولی عمل نمی كند. یک دولت باید 
این احتمال را هم بدهد كه دیگرانی هم هستند كه ممكن است از آن 
دولت بهتر بفهمند. آقای روحانی دگراندیشان را كمتر دعوت كرده 
و حرف هایشان را گوش كرده است و دولت باید این كار را می كرد. 
را گوش می كرد.  بود كه حرف دیگران  این  آقای خاتمی  حُسن 
احتمال اینكه طرف مقابل بهتر از شما بفهمد وجود دارد. اینكه 
می گویند مشورت كنید نه اینكه فقط حرفش را گوش دهید مشورت 
كه تشریفاتی نیست. مشورت یعنی احتمال این را بدهید كه حرفش 

درست تر از توست و به آن عمل كنید.
الان بیش از دو سال است در این مملكت ده ها اقتصاددان كشور 
نامه  نوشته و گفته اند كه این سیستم ارزی كارش غلط است. در 
را  بانک مركزی اقتصاددان ها صدها اشكال  زمان رئیس پیشین 

مطرح می كردند و می گفتند او را عوض كنید. حالا می گویند آن 
شخصی كه در بانک مركزی نفر اول سوءاستفاده از ارز بوده فرار كرده 
است. آقای روحانی وقتی به شما می گویند آقای سیف به درد این 
كار نمی خورد این احتمال را در نظر بگیرید. الان كسی نمی تواند 
وسایل زندگی برای ازدواج فرزندش تهیه كند از طرف دیگر میلیون ها 
دلار پول مملكت را عده ای خاص از مملكت بیرون می برند. چه 
پاسخگو است؟ حضرت علی)ع( در دوران حكومت خود  كسی 
روی تنها چیزی كه حساس بود این بوده كه اگر عاملی نسبت به 
بیت المال سو ءاستفاده می كرد با او برخورد می كرد، او حساس بود 
ولی ما نیستیم. ما فقط اكیپی را بسیج كردیم تا ببیند این خانم كه به 
خیابان می آید چند نخ مویش پیداست این شده فریاد و داد جامعه 
ما؛ و چقدر برای آن هزینه می كنیم و سال به سال هم بدتر می شود.

این ها چیزهایی است كه نه دست آمریكا بوده نه دست هیچ كس 
دیگر بلكه دست خودمان بوده است. آقای روحانی باید تیم اقتصادی 
خودش را اصلاح می كرد. سه سال قبل هم آقای خاتمی به او گفته 
بود و حتی دیگران هم گفته بودند و ایشان این كار را نكرده است و 
همان آدم هایی كه شخصا به آن ها اعتماد داشته است را آنجا گذاشته 
است. این اشكالات به وجود آمده و دولت آقای روحانی هم كوتاهی 

كرده و حال در این مدت كوتاه باید چه كار كند را من نمی دانم.
آشتی ملی انتخابات را پرشورتر خواهد کرد

مانع دومی که از آن یاد کردید چیست؟
مانع دومی كه ما مقابل آن قرار گرفته ایم شورای نگهبان است. اگر 
شورای نگهبان بخواهد با آن فیلترهای قبلی خودش كار كند خیلی 
امیدی به شور انتخابات ندارم . كاری كه الان باید بكنیم و متاسفانه 
نكردیم این است كه باید وحدت ملی به معنای اعم آن را ایجاد كنیم. 
خیلی ها را می شود عفو كرد و سر سفره انقلاب دعوت  كرد چه در 

داخل و چه در خارج.
یک آشتی ملی اگر در این مملكت به وجود بیاید انتخابات ما را 
پرشورتر خواهد كرد و این راه دارد و زمانش هم هست. اگر فیلتر 
شورای نگهبان وجود داشته باشد و آن آشتی ملی به معنای واقعی 
نباشد و این مشكلات اقتصادی دولت هم وجود داشته باشد من 

معتقدم انتخابات ما چندان پرشور نیست.
انتخابات در هیچ شرایطی نباید سست شود

الان این نگرانی وجود دارد که فیلتر شورای نگهبان هم 
وجود نداشته باشد و مثل سال 8۴ که حتی ملی مذهبی ها 
هم پای انتخابات آمدند امسال هم فضای حضور کاندیداهای 
مختلف مهیا شود اما دیگر مردم استقبال چندانی نکنند، 
و  بین اصلاح طلب  تفاوتی  الان  نظر می رسد مردم  به  چون 
اصولگرا قائل نیستند. شما فکر می کنید فقط با این مساله که 
شورای نگهبان فضا را باز کند و برخی اصلاح طلبان که قبلا رد 
صلاحیت می شدند، بیایند مردم پای صندوق ها خواهند آمد؟ 

آیا واقعا مردم دغدغه شان این است؟
بله واقعا ممكن است مردم خیلی نیایند یعنی الان دلسردی تا 
حدودی در جامعه حاكم است و  بخشی از این دلسردی هم مربوط 

به مسائل اقتصادی و بخشی از آن هم مربوط به شبكه های مجازی 
است كه خیلی در حال كار هستند و تاثیر می گذارد. ولی شما 
رسانه ها الان باید به سراغ بحث ارزشی قضیه بروید یعنی مطرح 
كنید كه مردم باید بیایند یا نباید بیایند؟ بنده معتقدم انتخابات در 
هیچ شرایطی نباید سست شود. بالاخره صندوق رای تنها جایی 
است كه می توانیم عرض اندام كنیم و جای دیگری نداریم. صرف 
عدم حضور مردم پای صندوق رای هیچ چیز عوض نمی شود بلكه به 
ضرر مردم هم عمل خواهد شد. شورش مردم هم نه معقول است نه 
مطلوب و نه ممكن. بنابراین تنها راهی كه ما خواسته باشیم چیزی 
را نشان دهیم حضور پای  را عوض كنیم و دیدگاه های خودمان 
صندوق رای است. اگر افرادی بیایند كه به درد این كشور بخورند و در 
شورای نگهبان تایید شوند مردم باید بیایند. عدم شركت در انتخابات 
به هیچ قیمتی درست نیست و چیزی هم نصیب مردم نمی شود چه 

تحریم كنیم و چه قهر كنیم چیزی نصیب مردم نمی شود.
اصلاح طلبان و اصولگرایان راه دهند که دیگران هم 

بیایند
به نظر شما مردم چگونه به اصلاح طلبان اعتماد کنند؟

بنده  دهید.  رای  اصلاح طلبان  به  گفت  نباید  كه  معتقدم  من 
معتقدم اگر می خواهیم در كشور انتخابات خوبی صورت بگیرد افراد 
كاردان كه حتی ممكن است مسلمان هم نباشند و دین و سیاست را 
از هم جدا بدانند ولی به درد این كشور بخورند حضور یابند. افرادی 
هستند كه ملی اند و دلشان برای كشورش سوخته و فكر اقتصاد و 
سیاست و نجات كشور را دارند و ما این افراد را داریم. بنده معتقدم 
باز گذاشت كه آدم های ملی به درد بخور  باید فضا را به گونه ای 
حضور یابند و نه كسی كه بخواهد ضد كشور و اسلام توطئه كنند. 
افرادی كه تخصص دارند و دشمن این مملكت نیستند  و عامل 
خارجی نیستند و به دنبال اختلاس و منافع خودشان هم نیستند در 
كشور ما پر است منتها گوشه ای نشسته اند. باید فضا را باز كنیم كه 
اصلاح طلبان و اصولگرایان راه دهند كه دیگران هم بیایند. مملكت 
نباید دو قطبی باشد كه یا اصولگرا یا اصلاح طلب. اقشار سومی هم 
هستند كه نه اصولگرا هستند و نه اصلاح طلب ولی به درد این كشور 
می خورند. این ها را باید به مملكت آورد. نباید هركس كه فقط طرفدار 
آقای خاتمی یا مصباح یزدی هست به مجلس بیاید. طرف می گوید 
من خط بازرگان را قبول دارم ولی به درد این كشور می خورد پس ما 

او را به مجلس راه ندهیم؟
آدم هایی که به درد می خورند فقط اصلاح طلب یا 

اصولگرا نیستند
به نظر شما خود اصلاح طلبان می توانند به همین گفتمان 

پایبند باشند؟
آن  به  تفاهمی  و الان  نقد كنند  را  باید خودشان  اصلاح طلبان 
صورت بینشان نیست. ولی ممكن است وقتی می خواهند لیست 
بدهند آقای خاتمی یا شخص دیگری فصل الخطاب شان شود. 
فقط  می خورند  كشور  این  درد  به  كه  آدم هایی  بگوییم  نباید  ما 
اصلاح طلب یا اصولگرا هستند. ممكن است آدم هایی باشند كه 

اصولگرا و اصلاح طلب نیستند ولی به درد این كشور می خورند 
گاهی وقت ها باید آن ها را كشف و پیدا كرد. اشكال ما این بوده كه 
هركس پرچم اصلاح طلبی بلند كرده گفته اند پس تو اصلاح طلب 
هستی درنتیجه تو را در این لیست می گذاریم، یا از طرف دیگر هر 
كس پرچم اصولگرایی بلند كرده هم اینچنین است. كشور نباید 
اینچنین باشد این خط كشی های سیاسی به این شكل كار غلطی 
است و این است كه از قطار انقلاب پیاده كردید و در نهایت چهار 
اصلاح طلب و اصولگرایی كه به مجلس می روند مانده اند و اولین 
چیزی كه به دنبال آن هستند پروژه و منافع خودشان است و منافع 

ملی مطرح نیست.
اصلاح طلبان و اصولگرایان چه نسخه علمی برای اداره 

کشور دارند
حرف شما درست است که جامعه را نباید فقط اصلاح طلب 
و اصولگرا دانست ولی اکثریت مردم جمهوری اسلامی ایران 
را می بینند که در آن دو طیف اصلاح طلب و اصولگرا وجود 
دارد. حال از آنجایی که بزرگترین سرمایه اصلاح طلبان، مردم 
آقای  ازجمله  اصلاح طلب  شخصیت های  و  مجامع  هستند 
خاتمی و دیگران چگونه می خواهند این سرمایه را حفظ کنند؟
یكی از نقدهایی كه به اصلاح طلبان و اصولگرایان وارد است این 
است كه بحث و گردهمایی و صحبت هایشان مواقعی شروع می شود 
كه انتخابات را پیش رو دارند و شش ماه یا یكسال قبل از آن شروع 
می شود و انتخابات كه تمام شد هركس كه پیروز میدان بود، به سراغ 
كار خودش می رود. این كه بحث كنیم چه نسخه ای از جهت علمی 
و فكری و سیاسی می توان پیچید نه در اردوگاه اصلاح طلبان اتفاق 
می افتد نه در اردوگاه اصولگراها. فقط بحث عمده شان تهیه لیست 
است كه چه كسی باشد و چه كسی نباشد، شاه بیت بحث هایشان 
سر این موضوع است. فرد و گروه متفكری كه بعد از باخت یا پیروزی 
در انتخابات بنشینند و یک نسخه علمی برای آینده بپیچند؛ در این 
كشور نداشتیم. این اشكال هم به اصلاح طلبان و هم به اصولگرایان 
وارد است و این است كه ما گفتمان جدید هنوز در این كشور نداریم.
بنابراین اینكه شخصی به مجلس می رود باید با چه نسخه ای 
عمل كند معلوم نیست. این را شما باید منعكس كنید كه آقایان 
اصلاح طلب و اصولگرا چرا نسخه فكری علمی دنیا پسند برای اداره 

كشور ندارند. شاه بیت حرف های ما مبارزه با آمریكاست.
شاه بیت مرامنامه سیاسی باید توسعه کشور باشد

نباید شاه بیت مرامنامه سیاسی ما مبارزه با آمریكا یا دعوا با یک 
كشور باشد. مملكت شاه بیتش در توسعه است. توسعه به معنای 
علمی تا دنیای پیشرفته ای كه برای 50 سال آینده خودش تعریف 
كرده مشخص شود كه می خواهد كجا بایستد. ما نباید همه اش 
خودمان را از نظر نظامی در آینده تعریف كنیم، بعد نظامی یک 
بخش از كار ماست. ابعاد اقتصادی و سیاست خارجی و داخلی و 
بحث های اجتماعی و فرهنگی و دانشگاهی بحث های مهمی است 
كه باید ببینیم سال بعد كجا هستیم. چه كسی نسخه پیچیده است 

و چه كسی پیش بینی كرده است؟ 

حجت الاسلام فاضل میبدی:

آشتیملیانتخاباتراپرشورترمیکند
با قهر و تحریم انتخابات چیزی نصیب مردم نمی شود

وقتی پس اندازِ روز مبادا خرج انتخابات می شود 

پولِ»نمایندهشدن«راازکجاآوردهای؟

میدان  به ساختمان هرمی  راه یابی  برای  و  نماینده مجلس شدن گران است   
بهارستان باید هزینه های هنگفتی از جیب پرداخت شود؛ البته منظور از »جیب« 
فقط جیب نماینده نیست بلكه می توان برایشان جیب های زیادی تصور كرد از 
اسپانسرهای مختلف تا دست های حمایتی در پس پرده. راست و دروغ پای خودشان 
اما هستند بعضی از نمایندگان كه می گویند مردم برای انكه آنها نماینده شان بشوند 

كمک مالی زیادی كرده اند.
از 100 تا 500 میلیون تومان؛ رقم هایی است كه مجلس دهمی ها می گویند در 
انتخابات برای نماینده شدن هزینه كرده اند. البته آنطور كه خودشان می گویند 
انتخابات برای بعضی از نمایندگان خیلی گران تر از این حرف ها تمام شده است و 

گاهی هم از هزینه های میلیاردی رقیبشان در حوزه انتخابیه روایت می كنند.
مگر می شود برای انتخابات ریالی خرج نکرد؟

بگذاریم وقتی  را كه كنار  نكرده ام«  انتخابات خرج  برای  تكراری »ریالی  حرف 
درباره هزینه های انتخاباتی با نمایندگان مجلس صحبت می كنیم دیگر كمتر از 30 
میلیون وجود نداردالبته در میان صحبت های آنها یک اشتراک وجود دارد و آن اینكه 
هر نماینده فارغ از حوزه انتخابیه اش از افرادی سخن  می گویند كه برای نماینده  
شدن آنها آستین بالا زده اند و وارد میدان شده اند؛ هرچند اغلب آنها ادعا می كنند كه 
این كمک ها بدون چشمداشت بوده است اما مگر نماینده شدن یک دوست چقدر 
می ارزد كه بگوییم چون از دل برآید لاجرم بر دل نشیند؟!  اینجاست كه می توان گفت 

شفاف شدن هزینه های انتخابات بازار مكاره منفعت طلبان را هم جمع  خواهد كرد.
با همه این حرف و حدیث ها ما هم قبول داریم كه انتخابات، هزینه دارد و برای 
برخی ارزان تر و برای برخی گران تر تمام می شود؛ اما سوال اینجاست این هزینه های 
چند ده یا بهتر بگوییم چند صد میلیونی از كجا تامین می شود؟ این همان سوالی بود 
كه آن را با تعدادی از نمایندگان درمیان گذاشتیم و جواب های متفاوتی هم دریافت 
كردیم. البته برخی هم كه اتفاقا ادعای كار خالصانه برای مردم دارند و می گویند هیچ 
راز مگویی برای موكلانشان ندارند وقتی با سوالی درباره هزینه كردشان در انتخابات 
مواجه شدند به بهانه وارد شدن به بحث انتخابات زودرس از پاسخ شانه خالی كردند؛ 
»نادر قاضی پور« نماینده مردم ارومیه یكی از همان هایی بود كه حاضر نشد بگوید 
هزینه انتخاباتش چقدر تمام شده است و مبلغش را از كجا آورده. »غلامرضا كاتب« 
هم كه سال هاست نماینده مردم گرمسار است، شفافیت را یک كار بیهوده معرفی 
می كند و وقتی از او درباره میزان هزینه  كردش در انتخابات می پرسیم می گوید »شما 

افراد بیكاری هستید ولی ما )نمایندگان( كار زیاد داریم«
پای وام بانکی به انتخابات باز شد

»وام بانكی« این یكی از همان منابعی است كه بسیاری از نمایندگان به آن استناد 
می كنند. مثلا محمدجواد ابطحی نماینده مردم خمینی شهر می گوید 46 میلیون 
در انتخابات هزینه كرده است كه از این مبلغ 15 میلیون از صندوق قرض الحسنه 
قدس وام گرفته است و 10 میلیون از صندوق قرض الحسنه الزهرا. مبلغ باقی مانده 
را هم خودش از جیبش هزینه كرده است. البته ابطحی بین صحبت هایش یادش 
می افتد كه یكی از دوستانش 2 میلیون به او كمک كرده است آن هم بدون هیچ 

چشم داشتی.
ابوالفضل ابوترابی نیز می گوید برای تامین هزینه انتخاباتش از بانک وام گرفته 

است.
وقتی پس اندازِ روز مبادا خرج »نماینده شدن« می شود

برخی دیگر از نمایندگان نیز وقتی از هزینه های انتخابات و منشا هزینه هایش 
سخن به میان آمد اغلب می گفتند از پس اندازی كه داشته اند استفاده كرده اند. 
زهرا ساعی نمانده مردم تبریز از جمله افرادی بود كه می گوید همه هزینه های 
انتخاباتی اش را خودش پرداخت كرده است. او می گوید: من سال ها شاغل بودم و 
در دانشگاه تدریس می كردم و برای چند سال مشاور استاندار بودم بنابراین از پس 

انداز خودم و همسرم توانستم هزینه های انتخاباتی را تامین كنم.
احمد بیگدلی نماینده مردم خدابنده از دیگر نمایندگانی بود كه وقتی از او درباره 
شفافیت هزینه های انتخابات پرسیدیم می گفت بسیار به این موضوع اعتقاد دارد اما 
ابزار لازم برای شفافیت را نداریم.  بیگدلی می گوید برای انتخابات حدود 200 میلیون 
هزینه  كرده است. وقتی از او درباره منبع تامین هزینه انتخاباتش پرسیدیم گفت: 

»من دندانپزشک هستم و این مبلغ را می توانستم تامین كنم.«
مسعود رضایی نماینده شیراز از دیگر نمایندگانی است كه می گوید نزدیک به 400 
میلیون در انتخابات سال 94 هزینه كرده است او درباره منبع تامین این مبلغ گفت: 
توانایی مالی برای تامین این مبلغ را داشته است و تماما این مبلغ را خودش پرداخت 

كرده است. 
فروش زمین و آپارتمان برای راهی بهارستان شدن

زهرا سعیدی نماینده مردم مباركه از دیگر نمایندگانی كه درباره هزینه انتخابات مورد 
سوال قرار گرفت، می گوید»نماینده شدندش چیزی حدود 80 میلیون تومان برایش 
تمام شده است.«  سعیدی درباره اینكه این 80 میلیون را چگونه تامین كرده است 
می گوید یک آپارتمانی به نام خودم در اصفهان داشتم كه برای تامین هزینه های 
از این مبلغ در  آپارتمان را به قیمت 180 میلیون تومان فروختم و  انتخابات آن 
انتخابات هزینه كردم یعنی 80 میلیون آن را در انتخابات خرج كردم و مابقی را دوباره 
پس انداز كردم. زهرا سعیدی می گوید من هزینه انتخابات را تمام و كمال خودم 
پرداخت كردم به طوری كه اعلام كردم هر كسی حتی كمترین پولی  در انتخابات 

برای من هزینه كرده اند تمام آن هزینه ها را از من بگیرند.
هزینه های  جزئیات  خودخواسته  خودش  كه  هم  یزد  مردم  نماینده  صباغیان 
انتخاباتی به همراه لیست اموالش را منتشر كرد. او در لیستی كه منتشر كرده است 
عمده هزینه انتخابات را از طریق فروش دو قطعه زمین یكی به مساحت 200 متر و 
یكی به مساحت 300 متر  كه یكی به مبلغ 20 میلیون تومان و یكی را به مبلغ 53 

میلیون تومان فروخته و آن را در انتخابات هزینه كرده است.
نماینده ای با ادعای مستضعف بودن

 هادی شوشتری نماینده مردم قوچان كه به نسبت نمایندگان دیگر سر و صدای 
كمتری  دارد وقتی  با سوالی درباره هزینه انتخابات  مواجه شد گفت از نمایندگان 
مستضعفی است كه هیچ پولی برای انتخابات خرج نكرده است. او می گوید: من 
با شفافیت بسیار موافقم چراكه شفافیت باعث می شود ما در برابر پولدارهای آینده 
آچمز شویم. من اصلا پولی ندارم كه در انتخابات بخواهم هزینه كنم.  او در پاسخ 
به این سوال كه مگر می شود هیچ هزینه ای برای انتخابات نكرده باشید حداقل 
چند پوستر باید چاپ كرده باشید و این هزینه ها چقدر تمام شد از كجا آوردید گفت: 
همه هزینه ها را مردم و دوستان كمک كردند كه همه این ها به صورت خودجوش 
بود. او می گوید: من مستاجر هستم و اگر مجلس حقوق ندهد نمی دانم باید چه 
كار كنم و اخیرا تصمیم گرفتیم وسایلمان را جمع كنیم و به شهرستان برگردیم چون 
پول پرداخت این هزینه ها را نداریم. شوشتری می گوید ما جزو مستضعفین و دهک  

پایین جامعه هستیم.
انتخابات با ارث پدر

هدایت الله خادمی می گوید چیزی حدود 500 میلیون تومان در انتخابات هزینه 
كرده است. او می گوید  با وجود هزارو 200 روستا و پراكندگی منطقه ای با دشواری های 
زیادی برای انتخابات مواجه بوده است اما با این حال هیچ كمكی از جایی نگرفتم. او 
درباره اینكه هزینه انتخابات را از كجا تامین كرده است گفت وقتی انتخابات به دور دوم 
رسیده، املاک پدری را فروخته و آن را هزینه كرده است. او گفت: باقی رقم پرداختی را 
نیز از محل پس انداز 30 سال فعالیت در حوزه صنعت نفت پرداخت كردم. او می گوید 
ارائه دهد.«  به نهادهای مسئول  را  حاضر است تمام جزئیات هزینه كرد مالی اش 
خادمی دوباره تاكید می كند: »من از خودم هزینه كردم و خوشبختانه نه پیمانكاری 

پشت سرم بود و نه كسی تأمین مالی ام كرد و نه وامدار كسی هستم«
محصولات کشاورزی کمک حال آقای نماینده شد

نژاد در ردای نمایندگی مردم رشت، 8 سال است در بهارستان  جبار كوچكی 
كرسی ای در اختیار دارد. او در انتخابات گذشته چیزی حدود 250 میلیون هزینه 
كرده است. كوچكی نژاد درباره اینكه این هزینه انتخابات را از كجا تامین كرده است 
می گوید: من 2 هكتار زمین كشاورزی و باغ دارم كه از محل فروش محصولاتش  برای 
انتخابات هزینه می كنم.  سال 94 هم محصولات این زمین حدود 300 الی 400 

میلیون به فروش رسید كه همان را هزینه انتخابات كردم.
او درباره اینكه این زمین ارث بوده یا خودش خریده است گفت: من آن زمان كه در 

آموزش و پرورش بودم این زمین را از پول خود خریدم.
احزابی که پول نماینده شدن کاندیداهایشان را می دهند

انتخاباتش  درباره هزینه های  علیرضا محجوب  مانند  افرادی  میان هم  این  در 
می گوید تمام هزینه های انتخابات با خانه  كارگر است و ما معمولا مستقل پولی هزینه 

نمی كنیم و ریز این هزینه ها هم در آنجا ثبت شده است.
الیاس حضرتی هم درباره جزئیات هزینه های انتخاباتی اش می گوید ما چون در 
لیست قرار داشتیم بیشتر هزینه ها به صورت مشترک و بخشی از آن هم از طریق 

حزب اعتماد ملی تامین شد.



استاندار قم گفت: موضوع مبارزه با قاچاق كالا و ارز امری نیست كه فقط مربوط به نیروی 
انتظامی باشد، و همه عوامل در این خصوص سهم عمده و ویژه ای دارند، و مسئولان استان 

نیز باید حساسیت ویژه ای به این مساله داشته باشند.
بهرام سرمست شامگاه یكشنبه در پنجمین جلسه  كمیسیون برنامه ریزی، هماهنگی و 
نظارت برمبارزه با قاچاق كالا و ارز در تالار امام جواد )ع( استانداری قم با بیان اینكه علل 
افزایش آمار كشفیات قاچاق كالا و ارز در استان  در سال جاری در مقایسه با سال قبل باید 
مشخص شود، اظهارداشت: باید ببینیم این افزایش كشفیات آیا ناشی از بالا رفتن آمار قاچاق 

كالا و ارز بوده و یا مبارزه  موثری را در این زمینه انجام داده ایم.
وی بیان داشت: ساز و كار نظام اقتصادی به گونه ای است كه اگر افراد امكان كسب روزی 

حلال داشته باشند بیشتر به این سمت سوق پیدامی كنند.
وی گفت: در صورتی كه مشكلات اقتصادی و معیشتی افزایش پیدا كند، افراد بدون 
داشتن هیچ گونه سوءنیتی تنها از روی اجبار و برای كسب درآمد به قاچاق روی می آورند، كه 

البته هیچ دلیلی برای این مساله قابل توجیه نمی باشد.
استاندار قم همچنین سیاست كلی و خط مشی دولت و نیروی انتظامی را مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز دانست و افزود: در این راه نباید برای كشف و توقیف یک محموله پنج یا10 میلیونی 

تومانی جان خانواده و یا افرادی با خطر مواجه شود. 
وی تاكید كرد: در فرآیند مبارزه با قاچاق كالا و ارز باید هم موضوع مبارزه و هم ملاحظه را 

در نظر داشته باشیم.
سرمست گفت: قاچاقچیان كالا و ارز وارث نا به سامانی هایی هستند كه در عرصه های 

دیگر جامعه اتفاق افتاده و عوامل انتظامی باید با آن مبارزه كنند.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود موصوع قاچاق دارو را مورد توجه قرار داد و 
اظهار داشت: همان گونه كه دانشگاه علوم پزشكی قم در این زمینه اقدام های خوبی را انجام 
می دهد وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی نیز باید حساسیت لازم را داشته باشد، تا 

سرعت بیشتر فعالیت ها را شاهد باشیم.
وی با تاكید بر اینكه برای كنترل عرضه داروباید همه جوانب را در نظر بگیریم، افزود: وقتی 
از طرف دانشكاه علوم پزشكی حركتی آغاز شده باید به آن فرصت بدهیم تا آن را دنبال و 
تكمیل كند. استاندار قم همچنین با اشاره به ضرورت نظارت بیشتر بر فعالیت داروخانه ها 
و مراكز بهداشتی درمانی استان بیان كرد: باید بر نحوه كار داروخانه های شبانه روزی قم 
نظارت بیشتری صورت گیرد و با بازدیدهای سر زده فعالیت مداوم آنها در طول شبانه روز مورد 

راستی آزمایی قرار گیرد.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

شناسایی۴3نقطهبراینصبپلعابر
درشهرقم

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 43 نقطه 
در سطح شهر برای نصب پل عابر پیاده شناسایی شده اما بر اساس 
قوانین انسان محوری حاكم بر كلان شهرهای بزرگ دنیا نصب پل های 

عابر پیاده منسوخ شده است.
علی نیک با اشاره به مطالبات مردمی در خصوص نصب پل های عابر 
پیاده، اظهار داشت: در هر خیابانی امكان نصب پل عابر پیاده نبوده و 

خیابان باید دارای مشخصات فیزیكی خاصی باشد.
مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم خیابان های زیر 
25 متر عرض را فاقد امكان نصب پل عابر پیاده دانست و افزود: برای 
نصب پل عابر پیاده علاوه بر عرض مناسب خیابان نیازمند پیاده روی به 

عرض 3 متر برای استقرار پله آن نیز هستیم.
نیک مشكلات نصب پل های عابر پیاده را تنها در فضای خیابان ها 
ندانست و تصریح كرد: یكی از مشكلات شهرداری در نصب پل های عابر 

پیاده، عدم موافقت صاحبان ملک مشرف  به پل ها است.
وی با اعلام همدردی با صاحبان ملک، ادامه داد: با نصب پل عابر پیاده 
ارزش ملک های مشرف به پل كاهش پیدا كرده و موجب نارضایتی افراد 

بوده و شهرداری زمان زیادی را برای مذاكره با این افراد صرف می كند.
مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از شناسایی 43 
نقطه در سطح شهر برای نصب پل عابر پیاده خبر داد و خاطرنشان كرد: 
بر اساس قوانین انسان محوری حاكم بر كلان شهرهای بزرگ دنیا نصب 
پل های عابر پیاده منسوخ شده و از خط كشی و چراغ راهنما برای عبور از 

عرض خیابان استفاده می كنند. 
نیک مزایای استفاده از خط كشی و چراغ راهنما را بیان و تأكید كرد: 
خط كشی خیابان و استفاده از چراغ راهنما نه تنها ازنظر اقتصادی بسیار 
از آن استفاده  به صرفه بوده بلكه سالمندان و معلولین نیز به راحتی 

می كنند. 
وی ادامه داد: هزینه ساخت و نصب پل عابر پیاده مكانیزه با كاربری 
نصف افراد جامعه عددی بیش از 4 میلیارد تومان است درحالی كه 
خط كشی خیابان و نصب چراغ راهنمایی در حدود 45 میلیون تومان 

هزینه داشته و همه افراد جامعه میز از آن استفاده می كنند. 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

اجراوتوسعهحملونقلپاکنیازمند
تغییرنگرشمردماست

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: برای اجرا و توسعه 
حمل  و نقل پاک با رویكرد زیست محیطی نیازمند تغییر نگرش مردم 
و مطالبات مردمی در اجرای طرح های عمرانی در حوزه حمل  و نقل 

هستیم.
عباس ذاكریان با بیان اهداف مشخص شده در طرح جامع حمل  و 
نقل، اظهار داشت: افق نهایی طرح جامع حمل  و نقل تا سال 1412، 
اجرا و توسعه حمل  و نقل پاک با رویكرد زیست محیطی در شهر قم است.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با تأكید بر بیشترین مسافت 
طی شده در سفرهای درون شهری، افزود: بر طبق مطالعات انجام شده 
70 درصد سفرهای درون شهری كمتر از 4 كیلومتر بوده كه نشان دهنده 

عدم لزوم استفاده از ماشین شخصی است.
ذاكریان تصریح كرد: برای رسیدن به مهم ترین هدف طرح جامع حمل  
و نقل نیازمند داشتن نگاه زیست محیطی در اجراهای طرح های عمرانی 

در حوزه حمل  و نقل و ترافیک هستیم.
را  هم سطح  غیر  تقاطع های  اجرای  و  خیابان ها  تعریض  عدم  وی 
نخستین راهكار در محدود كردن استفاده از ماشین شخصی عنوان كرد 
و گفت: با توجه به میزان مسافت طی شده در سفرهای درون شهری باید 

استفاده از خودروهای شخصی را در هسته مركزی شهر محدود كنیم.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم اجرای حمل  و نقل همگانی 
یكپارچه را در طرح جامع حمل  و نقل مورد بررسی قرارداد و بیان كرد: 
در طرح جامع حمل  و نقل اصلاح خطوط اتوبوسرانی، اجرای مترو و 
ساماندهی خطوط تاكسیرانی برای تشویق مردم در استفاده از حمل  و 

نقل همگانی دیده شده است.
طرح های  اجرای  در  مردمی  مطالبات  و  مردم  نگاه  تغییر  ذاكریان 
عمرانی در حوزه حمل  و نقل را نیازمند تغییر دانست و گفت: با وجود 
مشكلات ترافیكی باید پیوست های فرهنگی در حوزه ترافیک را جدی تر 

دنبال كنیم.

شهردار منطقه ۵ قم خبرداد

ترمیموروکشآسفالتمدارس
سطحمنطقهپنج

شهردار منطقه 5  قم از ترمیم و روكش آسفالت مدارس سطح این 
منطقه به مساحت بیش از 6800 متر مربع خبر داد.

روكش آسفالت مدارس سطح منطقه پنج با پیگیری بی وقفه به همت 
شهرداری منطقه 5 و با مشاركت اداره آموزش و پرورش استان در راستای 
خدمات رسانی و آماده سازی مدارس جهت بازگشایی با جدیت تمام 
صورت پذیرفت.علیرضا اقبالیان با اشاره به انجام ترمیم و روكش آسفالت 
برخی از مدارس سطح منطقه به متراژ بیش از  6800  مترمربع از  ترمیم 
و لكه گیری آسفالت معابر منتهی به مدارس جهت سهولت در تردد 

دانش آموزان خبرداد.
وی افزود: همزمان با انجام عملیات روكش آسفالت مدارس ، هرس 
درختان مدارس نیز در حال انجام می باشد كه قبل از بازگشایی مدارس 
به اتمام می رسد. وی در پایان خاطر نشان كرد: با توجه به  ضرورت ایمن 
سازی مسیر مدارس و دانش آموزان و اجرای تمهیدات ترافیكی از جمله 
خط كشی معابر جلوی مدارس، خط كشی عابر پیاده، رنگ آمیزی محل 
عبور دانش آموزان در معابر، نصب سرعتكاه های ترافیكی در دستور كار 

قراردارد كه به زودی انجام می شود.

با حکم وزیر بهداشت؛

دکترقدیرسرپرستدانشگاه
علومپزشکیقمشد

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی در حكمی دكتر محمدرضا 
قدیر را به عنوان سرپرست دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهداشتی 

درمانی قم منصوب كرد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشكی قم، متن این حكم به 

شرح زیر است:
جناب آقای دکتر محمدرضا قدیر

استاد محترم دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهداشتی درمانی قم
با توجه به سوابق علمی و تجربیات ارزنده جنابعالی، به موجب این 
ابلاغ به عنوان سرپرست دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهداشتی 
درمانی قم منصوب مي شوید تا به یاری خداوند متعال و رعایت جوانب 

قانونی نسبت به انجام امور محوله اقدام نمائید.
امید است با اتكال به خداوند منان در انجام شایسته وظایف با رعایت 
قانون مداری، اعتدال گرایی و منشور اخلاقی دولت تدبیر و امید موفق 

و سرافراز باشید.

استاندارقم:

مبارزه با قاچاق کالا و ارز در قم با جدیت دنبال شود

شرایط »کفالت« پدر و مادر در تامین اجتماعی 
قائم مقام سازمان تامین اجتماعی شرایط تحت كفالت قرار گرفتن والدین یک بیمه شده را تشریح 
كرد. محمدحسن زدا در صفحه اینستاگرامی خود؛ مطالبی ویدئویی تحت عنوان "دانستنی های 
تامین اجتماعی" منتشر و به مرور برخی قوانین تامین اجتماعی می پردازد.وی درباره شرایط تحت 
تكفل قرار دادن پدر و مادر ها اظهار كرد: اگر بخواهیم پدر و مادر خود را بیمه كنیم لازم است بدانیم كه 
سن پدر باید بالای 60 و سن مادر بالای 55 سال باشد.وی افزود: شرط دیگر این است كه پدر و مادر 
نباید هیچ منبع مالی و درآمدی داشته باشند و واقعا تحت كفالت فرزندشان باشند. پس از مراجعه به 
شعبه، بررسی مقدماتی انجام می شود و اگر فرد دارای شرایط گفته شده باشند افتخار خدمت گذاری 
به والدین این بیمه شده نصیب سازمان می شود.وی در پاسخ به این پرسش كه آیا مستمری به والدین 
تحت تكفل بیمه شده اصلی تعلق می گیرد یا خیر نیز گفت: پاسخ این است كه اگر پدر و مادر در 
زمان حیات بیمه شده اصلی تحت كفالت قرار بگیرند، در صورت فوت بیمه شده بیمه اصلی، حقوق 
مستمری به آن ها تعلق می گیرد.قائم مقام سازمان تامین اجتماعی ادامه داد: در واقع همه افرادی كه 
به هرطریقی در زمان حیات تحت كفالت بیمه شده اصلی باشند از جمله همسر، فرزند و پدر و مادر، 

حقوق مستمری بینشان تقسیم خواهد شد.

بیشترین مصرف چادر مشکی درکدام استان هاست؟
رئیس اتحادیه صنف قماش فروشان مشهد گفت: از ابتدای سال با كاهش واردات چادر مشكی 
روبه رو شدیم، واردات اجناس خارجی كاهش یافته و به تدریج تمایل مصرف كننده برای استفاده از 
جنس های ایرانی در حال افزایش است.مجید شادمهر، در خصوص واردات چادر مشكی، اظهار كرد: 
در كشور دو استان خراسان رضوی و قم بیشترین مصرف چادر مشكی را دارند كه نزدیک به 25 درصد 
مصرف چادر مشكی كشور در این دو استان است.شادمهر با اشاره به اینكه از ابتدای سال با كاهش 
واردات چادر مشكی روبه رو شدیم، تصریح كرد: اگر در گذشته حجم اجناس داخل مغازه ها 20 درصد 
ایرانی و 80 درصد خارجی بود، از ابتدای سال تاكنون 50 درصد ایرانی و 50 درصد خارجی شده كه 
نشان می دهد واردات اجناس خارجی كاهش یافته و به تدریج تمایل مصرف كننده برای استفاده از 

جنس های ایرانی در حال افزایش است.

نماینده بازداشت شده: از نمایندگان متخصص هستم
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی اظهارداشت: به نظر می رسد كه بعضی در 
حال تسویه حساب با افراد هستند و حیثیت افراد به شدت در معرض آسیب قرار گرفته است. یک بار در 
این پرونده رفع اتهام شده باز تأكید می كنم همانطور كه پزشكیان اعلام كرد آنچه كه انجام شده تماماً 
در باب اختیارات قانونی بوده و رفتار های صورت گرفته ظلم آشكار بوده است.فریدون احمدی در نطق 
میان دستور خود در نشست علنی دیروز مجلس اظهارداشت:: من با اتكاء به تخصص و تجربه برای 
نمایندگی آمدم و در اندازه خودم از نمایندگان متخصص هستم اگرچه بخش عمده ای از ناكارآمدی ها 
محصول كسانی است كه در 40 سال گذشته در مسند قدرت بوده است و این خود یكی از زمینه های 

بروز فساد است.

حذف قبوض کاغذی تلفن ثابت 
دولت  پلتفرم  ظرفیت  از  استفاده  و  گسترده  فعالیت  با  ایران،  مخابرات  شركت  مدیرعامل 
الكترونیكی، قبوض خدماتی تلفن ثابت تا اول مهرماه 1398 در سراسر كشور حذف می شود.
سیدمجید صدری از صرفه جویی 100 میلیارد تومانی با حذف قبوض خبر داده و یادآور شده كه 
این شركت با استفاده بهینه از تمام ظرفیت های دولت الكترونیک، مبلغ صرفه جویی  را در در 
توسعه زیرساختی شبكه و فناوری اطلاعات و خدمت رسانی بهتر به مشتریان صرف خواهد كرد. با 
ارسال قبوض به گوشی همراه شهروندان، نوعی كارپوشه  دیجیتالی شكل می گیرد و همچنین با 
فرایند اطلاع رسانی آنلاین به مشترک و به روز بودن این مدل اطلاع رسانی، صرفه جویی در هزینه ها 

هم ایجاد می شود.

دژپسند از مجلس کارت زرد گرفت 
نمایندگان مجلس پاسخ های وزیر اقتصاد به سوال منصور مرادی را قانع كننده ندانستند.در جلسه 
علنی روز دوشنبه 11 شهریور مجلس شورای اسلامی نمایندگان از پاسخ فرهاد دژپسند وزیر امور 
اقتصاد و دارایی نسبت به سوال منصور مرادی مبنی بر اینكه عدم اطلاع رسانی قبلی به مشتریان بانک 
با سامانه ارسال پیامک و برداشت كارمزد بدون اجازه قانع نشدند.از 208 نماینده حاضر در صحن آنان 
با كسب شش رای موافق، 110 رای مخالف و 13 رای ممتنع به وزیر اقتصاد و دارایی كارت زرد دادند.

رئیس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات تغییر کرد 
تقواییان دبیر كل مجمع دانش  آموختگان ایران رئیس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
شد.عزت الله تقواییان دبیر كل مجمع دانش آموختگان ایران رئیس دوره ای شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات شد و آخرین جلسه این شورا به ریاست او برگزار شد.انتخاب دبیر و اعضای كمیته های 
تخصصی سیاسی استان ها و پشتیبانی و هماهنگی جبهه اصلاحات از جمله دستور كار این شورا 

بوده است.ریاست شورای هماهنگی جبهه اصلاحات هر سه ماه یک بار تغییر می كند.

انتشار حقوق مدیران به کجا رسید؟
علی لاریجانی رئیس مجلس در پاسخ به تذكر نماینده مردم شاهین شهر، با تأكید بر اینكه شخصاً این 
موضوع را پیگیری كرده است، گفت: قوای مجریه و مقننه اطلاعات خود را بر روی سایتی كه دولت 

مقرر كرده، قرار داده اند اما برخی از بخش ها اقدام به این كار نكرده اند كه باید پیگیری شود.

 طرح:محمد علی رجبی

الوعدهوفا!کاریکاتـور

چرا اداره کل ورزش وجوانان قم ورود نمی کند ؛

نارضایتیتماشاگرانازوضعیتسالن
دوهزارنفریشهیدحیدریان

تیم فوتسال محمدسیمای قم نماینده استان قم در لیگ برتر فوتسال كشوردو هفته یكبار در شهر قم و 
در سالن دوهزار نفری شهید حیدریان میزبان تیم های حاضر در لیگ برتر می باشد. 

با وجود استقبال خوب شهروندان قمی  بویژه جوانان برای تماشای این مسابقات شرایط مطلوبی 
به لحاظ سیستم سرمایشی و خنک كننده و تهویه  درسالن وجود ندارد كسانی كه حداقل یک و نیم  

ساعت باید در سالن  حضور داشته باشند با مشكلات زیادی مواجه می شوند . 
چرا كمیته فوتسال و مدیریت سالن دو هزار نفری شهید حیدریان فكری برای رفع این مشكل نمی 
كنند ؟اگر خدای ناكرده مشكلی برای تماشاچیان بوجود آید آنان باید پاسخگو باشند چراكه فراهم كردن 

شرایط لازم برای برگزاری مسابقات برعهده آنهاست.
در كنار این مشكل شاهد بی نظمی زیادی در ورودی و خروجی سالن در هنگام آغاز و پایان و حین 

مسابقات فوتسال محمدسیمای قم هستیم كه رفع آن درایت مسئولان مربوطه را می طلبد. 
در پایان ، از مسئولان اداره كل ورزش و جوانان استان قم و هیات فوتبال استان قم انتظار می رود 
نظارت بیشتری بر سالن دوهزار نفری شهید حیدریان در هنگام مسابقات تیم فوتسال محمدسیما 
داشته باشد و تمام امكانات لازم و شرایط مطلوب را برای تماشاچیان فراهم شود تا آنان از حضور و 
تماشای مسابقات  لذت ببرند.  چرا  نبود امكانات لازم سبب كاهش استقبال تماشاگران  می شود  كه 

درنهایت  به ضرر نماینده استان تمام خواهدشد وتبعات آن متوجه مسئولان خواهد بود.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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»هر كس انسانی را از گم راهی به معرفت 
حق، فرا بخواند و او اجابت كند، اجرى مانند 

آزاد كردن بنده دارد« 

سه شنبه - دوازدهم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4875

راننده عزیز به یاد داشته باشید صحبت 
با سرنشینان خودرو و عدم توجه به جلو 

یعنی استقبال از حوادث

پیام آموزشی

 مدیر حوزه های علمیه سراسر كشور بر توسعه فرهنگ 
مهارت آموزی تأكید كرد و گفت: یكی از ضعف های مهم و 
اساسی نظام آموزشی ما آن است كه دانسته ها و داشته ها 

بسته به عمل نمی شود.
آیت الله علیرضا اعرافی صبح دوشنبه در دیدار رئیس و 
معاونین دانشگاه فنی و حرفه ای كشور اظهار كرد: یكی از 
ضعف های مهم و اساسی نظام آموزشی ما چه در دانشگاه 
و چه بعضاً در حوزه های علمیه آن است كه دانسته ها و 
داشته ها بسته به عمل نمی شود و رویكردهای مهارتی به ویژه 
در دانشگاه كمتر توسعه یافته است. وی افزود: باید تدابیری 

اندیشیده شود كه رشته ها و گرایش های تحصیلی معطوف 
دانشگاه  وارد  دانشآموز  اینكه  باشد،  كار  بازار  و  عمل  به 
می شود و پس از اتمام دوران تحصیل در جامعه سرگردان 

است، مناسب جامعه اسلامی نیست.  
اگر  داد:  ادامه  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضو 
از  بسیاری  باشند  عمل  به  معطوف  درسی  رشته های 
مشكلات امروز جامعه برطرف می شود همین موضوع هم 
در حوزه های علمیه می تواند وجود داشته باشد، چرا كه 
طلبه ای كه تفسیر می خواند باید در زندگی و امورات خودش 
به كار ببندد تا تفسیر زنده بماند و یا كسی كه فقه یا حدیث 

می خواند آن را در زندگی خودش به كار بگیرد. وی اظهار 
كرد: توسعه رشته ای در دانشگاه فنی و حرفه ای باید مورد 
توجه جدی تری قرار گیرد چرا كه در سطح جامعه مشاغل 
متعددی وجود دارد كه اگر رشته های دانشگاهی مهارت 
آموزی برای آن تدارک دیده شود بدون تردید نتیجه كار بسیار 

اثربخش تر خواهد بود.
مهارتی  و  آموزشی  مركز  به  اشاره  با  اعرافی  الله  آیت 
حوزه های علمیه گفت: ان شاءالله بتوانیم با همكاری این 
مركز و دانشگاه فنی و حرفه ای گام مؤثری در تربیت طلاب 

علمی و مهارتی برداریم.

آیت الله اعرافی:

فرهنگمهارتآموزیبایدتوسعهیابد

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم گفت: در راستای توسعه نهاد 
داوری در استان، هفت مركز داوری به صورت پایلوت در قم فعال شده است.

ابوالفضل مجدد افزود: بر اساس سیاست های كلی قضایی پنج ساله ابلاغی از جانب 
رهبر معظم انقلاب، تحقق اهداف سند چشم انداز ایران 1404 و اهتمام دستگاه قضا به 
حل وفصل اختلافات از طریق روش های غیر قضایی، توسعه نهاد داوری در دستور كار قرار 

گرفت و استان قم به عنوان پایلوت این طرح انتخاب شده است.
وی، لزوم حفظ حقوق شهروندان، كاهش روند رسیدگی به اختلافات در نظام قضایی، 
ترویج صلح، سازش و رسیدگی حرفه ای با استفاده از ظرفیت قانونی، فراهم كردن زمینه 
داوری،  اجرای  تسهیل  راهكارهای  شناسایی  داوری،  به  مراجعه  برای  مساعد  بستر  و 
تشویق اشخاص به استفاده از نهاد داوری برای رفع اطاله دادرسی و كاهش ورود پرونده به 

دادگستری را از اهداف طرح توسعه نهاد داوری دانست.
وی به مزایای ارجاع به داوری اشاره كرد و گفت: تسریع در رسیدگی به پرونده، كاهش 
زمان دادرسی،  انتخاب قاضی یا همان داور توسط خود طرفین، رسیدگی كارشناسانه به 
موضوع، كاهش هزینه دادرسی و حفظ كرامت افراد از مزایای ارجاع پرونده به داوری است.

مجدد خاطرنشان كرد: داوری ظرفیت فوق  العاده ای دارد و برای استفاده از این ظرفیت 
از اواخر سال 97 تاكنون در استان قم هفت مركز داوری تاسیس شد و هشت مركز داوری 

دیگر نیز در دست اقدام است.
وی با اشاره به اینكه نظارت بر داوران بر عهده مسئول مركز است ، ادامه داد: تمامی مراكز 
نیز از سوی كانون داوری حقوقی استان نظارت و كنترل می شوند و افراد می توانند هرگونه 

شكایت از داوران یا مراكز را به كانون داوری استان اعلام نمایند.
وی با تاكید بر این كه در تمامی پرونده ها اولویت با مصالحه و صدور گزارش اصلاحی 
در داوری است، بیان كرد: اگر مصالحه به نتیجه نرسد، منجر به انشاء رای از سوی داور 

خواهد شد.
معاون قضایی دادگستری قم در ادامه افزود: داوری تنها محدود به اختلافات مالی و 
حقوقی نیست و در پرونده های تصادفات و نظام پزشكی كه جنبه كیفری دارد و دعاوی 

خانواده نیز داوری وارد شده است.
مجدد با بیان این كه آراء داوری كاملا ضمانت اجرا دارد، بیان كرد: در پرونده های حقوقی 
پس از انشاء رای توسط داور، صدور اجراییه با دادگاه و اجرای آن با اجرای احكام حقوقی 

دادگستری است.
می  امضا  داوری  نامه  موافقت  كلانتریها  در  كه  تصادفات  های  پرونده  در  افزود:  وی 
شود، رای صادر شده داور مستقیما به واحد بیمه ارجاع میشود و مراحل اجرییه حذف و 

درحصوص نتیجه تسریع شده است.

معاون دادگستری قم:

هفت مرکز داوری در قم فعال است

مدیركل راه و شهرسازی قم گفت: در راستای تولید مسكن، 
طرح اقدام ملی شهر قم آغاز شد.

حسن صبوری اظهار داشت: با توجه به سیاست های كلان 
وزارت راه و شهرسازی در خصوص تولید مسكن، یک قطعه 
زمین به مساحت تقریبی 11 هزار مترمربع به بنیاد مسكن 

واگذار شد.
وی ادامه داد: در طرح اقدام ملی، اداره كل راه و شهرسازی 
استان تأمین كننده زمین، و اداره كل بنیاد مسكن انقلاب 
مسكونی  واحدهای  كننده  احداث  و  سازنده  اسلامی، 

می باشد.

صبوری افزود: در فاز اول تعداد 200 واحد مسكونی در این 
قطعه زمین و در قالب طرح اقدام ملی تولید خواهد شد و برای 
تولید 2000 واحد مسكونی دیگر در قالب طرح اقدام ملی، 

مشاركتی و ... در حال برنامه ریزی هستیم.
نیز  پنبه  باغ  پروژه  از سخنان خود  در بخش دیگری  وی 
گفت: پروژه ساماندهی محور تاریخی- فرهنگی باغ پنبه قم با 
اعتبار 36 میلیارد ریال هفته گذشته با حضور نهاوندیان معاون 

اقتصادی رییس جمهوری افتتاح شد.
وی گفت: ساماندهی و بهسازی كف و جداره محور باغ پنبه 
شامل سه فاز محور عماریاسر تا تكیه باغ پنبه، از تكیه تا خانه 

تاریخی یزدان پناه و از این خانه تاریخی تا خیابان باجک به 
طول 5493 متر مربع، اصلاح شبكه ها و زیرساخت های 
شهری)آب، برق،گاز، مخابرات( از اقدامات اساسی در این 

محور بوده است.
مدیركل راه و شهرسازی استان قم هدف از اجرای این پروژه 
افزود: بهبود سیما و  و  را توسعه فضاهای عمومی دانست 
منظر شهری، حذف عناصر زائد بصری با هدف حفظ هویت 
تاریخی و فرهنگی، شناساندن بافت بومی، حفظ انسجام 
اجتماعی با رویكرد محله محوری و توسعه محور گردشگری از 

دیگر اهداف این پروژه بوده است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد

آغازطرحاقدامملیتولیدمسکندرشهرقم

شهرداری صباشهر
 

 در نظر دارد نسبت به اجاره املاک شهرداری به شرح ذیل اقدام نماید. 
مزایده : مجموعه ورزشی اسلام آباد )چمن مصنوعی فوتبال – والیبال ( با قیمت پایه ماهیانه 2۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

لذا از كلیه علاقمندان واجد شرایط در مزایده دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مزایده حداكثر تا تاریخ 98/6/22 به دفتر امور پیمان و 
قرارداد شهرداری صباشهر و با در نظر گرفتن شرایط ذیل مراجعه نمایند. 

- آخرین مهلت قبول پیشنهادات حداكثر ساعت ۱2 ظهر مورخ 98/۰۷/۰2 می باشد . 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مزایده مختار است.

- ارائه سپرده شركت در مزایده به میزان 5 درصد قیمت پایه الزامی است . 
- كلیه هزینه های مربوط به انتشارآگهی مزایده عمومی به عهده برندگان مزایده خواهد بود . 

-زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات راس ساعت ۱۵ مورخ  98/۰۷/۰۳ در محل دفتر شهردار خواهد بود.
- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده موجود است . 

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

امیر کریمی - شهردار صباشهر

تاریخ چاپ نوبت دوم 
 98/۰6/2۰

تاریخ چاپ نوبت اول 
   98/۰6/۱2

ارزشهدایتگری
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